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يادداشت-2

يادداشت-1

آقا ما چه كاره ايم؟

 دولت 
قيم كارگران نيست

دول��ت  وزي��ر صم��ت 
س��يزدهم ط��ي روزهاي 
اخير اظهاراتي را در حضور 
رييس جمهوري و برخي 
فعالان اقتص��ادي مطرح 
ك��رد ك��ه بازخوردهاي 
بسياري در فضاي مجازي 

و رسانه اي پيدا كرد.
اين مقام اجرايي با اش��اره به اينكه وزير التماسي 
است، نس��بت به نداش��تن فرمانده اقتصادي در 
بخش هاي مختلف توليدي، تج��اري، اقتصادي 
و... نقد و اعتراضاتي را مطرح س��اخت. مدتي قبل 
توئيتي منتش��ر كردم و در آن نوش��تم: »افراد تا 
زماني كه در اين كشور مسووليت به دست نگيرند، 
متوجه نمي ش��وند، كت تن كيس��ت!« مثلا زور 
هيچ وزير صمتي در اين كش��ور به خودروسازان، 

پتروشيمي ها، فولادي ها و... نمي رسد.
زور هيچ وزير بهداش��تي به معاونت غذا و داروي 
خود و زور هيچ رييس بانك مركزي در اين مملكت 
به بازار ارز نمي رسد. همه اين گزاره ها و گزاره هاي 
ديگر از اين دست، نشان دهنده آن است كه ما در 
سيستم و س��اختار اشكالات اساسي داريم. يعني 
مشكل اين نيست كه توليد فرمانده دارد يا ندارد، 
مش��كل اصلي نداش��تن راهبردها و راهكارهاي 

اساسي است.
نگاه هايي اينچنيني نسبت به مقولات اقتصادي و 

راهبردي، نگاه غلطي است.
پرس��ش و ابهام مهم اين است كه آيا براي اقتصاد 
كشور اس��تراتژي و راهبرد وجود دارد؟ آيا تعيين 
شده چه حجمي از GDP ايران بايد توليد باشد و 
چه بخشي از خدمات؟ اگر مشخص شده كه مثلا 
40درصد حجم GDP از توليد باش��د، مشخص 
شده چه بخشي از اين ميزان توليد بايد از توليدات 
كشاورزي باشد، چقدر از توليد صنعتي، چقدر از 

بخش معدن و...؟
تصميم��ات اقتص��ادي در اي��ران ب��ر اس��اس 
عكس العمل ه��ا حرك��ت مي كن��د و راج��ع ب��ه 
كنش��گراني ك��ه در عرص��ه اقتصاد، سياس��ت، 
ديپلماس��ي و... تصميم مي گيرند، واكنش هايي 
ارايه مي ش��ود. رفتارهاي واكنش��ي هم يك روز 
صداي وزير نفت را درم��ي آورد، روز ديگر صداي 

وزير صمت، روز ديگر فرياد وزير آموزش و پرورش 
به آسمان بلند مي ش��ود و فردا روز هم نوبت وزير 

بعدي مي شود.
هر روز ممكن اس��ت صداي وزيري در بيايد. اين 
نخستين بار نيست كه فردي در اين مملكت قبول 
مسووليت كرده و به فاصله چند ماه اين پرسش را 
مطرح كرده كه آقا من چه كاره ام؟ اين روند نشان 
مي دهد كه افراد در زمان قبول مسووليت دركي از 
حوزه وظايف و اختيارات خود ندارند. طبيعي است 
كه يك وزير صمت نتواند هم سياست هاي پولي و 
مالي را طراحي كند، هم سياست هاي سرمايه اي، 
هم سياس��ت هاي ماليات��ي، هم سياس��ت هاي 

توليدي و تجاري و...؟
قاعدتا در هيچ اقتصادي اينگونه نيست. اگر افراد 
آگاهانه قبول مسووليت كنند و بدانند مسووليت 
اصلي ش��ان چيس��ت و با آگاه��ي و مطالعه وارد 
نهادهاي تصميم گير و تصميم س��از شوند، بعد از 
مدت كوتاهي صداي اعتراضشان بلند نمي شود؟

در اين ميان، ممكن اس��ت برخي اين پرس��ش را 
مطرح كنند كه براي حل اين معضل كليدي چه 

راهكارهايي بايد مد نظر قرار گيرد؟
 ب��ه نظرم راه��كار مهم آن اس��ت ك��ه ابتدا همه 
تصميم سازان و متوليان يك تصميم عاجل گرفته و 
به اين نتيجه برسند كه ديگر كارهاي مفسده انگير، 
رفتارهاي غيرقانوني، بخشي نگري و... كافي است 
و كشور به يك برنامه مدون و كاربردي نياز دارد. 
همه بايد قبول كنند كه در يك قايق نشسته اند و 
در درياي مواج اقتص��اد بين المللي قرار دارند. اما 
مسوولان و مديران اين كشور هستند كه در حال  

سوراخ كردن قايق هستند.
اين تحليل ها مرتبط با شناس��ايي درد اس��ت؛ اما 
درمان عقلايي آن است كه تكليف مشخص شود 
كه روش بنيادين اقتصادي در اين كشور چيست؟ 
آيا دنبال اقتصاد متمركز هس��تيم يا اقتصاد بازار 
آزاد و...؟ متاسفانه ايران در بخش هايي از اقتصاد 
خود از كشوري چون كره شمالي هم بسته تر است 
و در زماني ديگ��ر نوعي رفت��ار مي كند كه حتي 
كشورهاي پايه گذار ليبراليسم هم آن گونه عمل 

نمي كنند. 
مثلا در شب عيد، دغدغه وزير صمت مملكت آن 
اس��ت كه مردم س��يب و پرتقال را به چه قيمتي 

بخرند. يا در ماه رمضان نگران خرما، شكر و زولبيا 
و باميه مردم اس��ت! در اين دوره ها، اقتصاد ايران 
از كش��ورهايي چون اتحاد جماهير شوروي، كوبا 
و حتي كره ش��مالي متمركزتر اس��ت و در زماني 
ديگر تصميماتي اتخاذ مي ش��ود ك��ه ليبرال تر از 

امريكاست.
مثلا رييس جمهور ايران مي گويد  كه ما س��رمان 
را در حساب هاي مردم نمي كنيم. در حالي كه در 
ليبرال ترين اقتصاد ها هم دول��ت نظارت هايي را 
برنامه ريزي مي كند تا منابع برآمده از پولشويي، 
قاچاق، عمليات مافيايي و... وارد اقتصاد نش��ود. 
در واقع اقتصاد اي��ران همه بدي هاي يك اقتصاد 
متمركز و همه اشكالات اقتصادهاي مبتني بر بازار 

آزاد را توامان دارد.
چون هر كدام از اين مكاتب خوبي ها و ضعف هايي 
دارند ولي ما بدي هاي هر مكتب را جذب كرده ايم. 
نتيجه اين روند وضعيت كنوني اقتصاد ايران است. 
ش��خصا ديگر برايم مهم نيس��ت كه اقتصاد ايران 
مبتني بر ب��ازار آزاد حركت كند ي��ا يك اقتصاد 
متمركز؟ هركدام از اين روش ها از وضعيت فعلي 

بهتر است.
مس��وولان ارش��د باي��د تصمي��م بگيرن��د، يك 
م��دل اقتص��ادي را تعريف كرده و ب��ر مبناي آن 
برنامه ريزي ه��اي لازم را ص��ورت دهن��د. باي��د 
هدف گذاري ش��ود كه چقدر قرار است در توليد 
پيشروي شود و مهم تر از آن در چه رشته هايي قرار 
است توليد صورت گيرد؟ اگر قرار است 15درصد 
GDP ايران توليدات صنعتي باش��د، چقدر سهم 
صنعت، چقدر س��هم كش��اورزي و چقدر س��هم 

خدمات و... است؟
در 50س��ال اخير يك چنين نقشه راهي در ايران 
طراحي و اجرا نش��ده اس��ت. نتيجه اين فقدان، 
اقتصادي است كه به تورم بالاي 20درصد عادت 
كرده و فس��اد و رانت و ويژه خواري در آن جولان 

مي دهد.
ضمن اينك��ه به دليل ش��كل گيري ي��ك طبقه 
اليگارشي برآمده از منابع مفسده زا، در حوزه هاي 
كلان سياس��ي، رس��انه اي، اجتماع��ي و... ه��م 
اثرگذاري مي كنند. فرهنگ نوكيس��گي در ايران 
ايجاد شده و نهايتا خروجي آن جيب خالي تر مردم 

و سفره هايشان كوچك تر شده است.

در ش��رايطي ك��ه از همان 
ابتداي پروسه تعيين حقوق 
و دستمزدها در سال 1402 
تحليلگ��ران اع��لام كردند 
»اين نرخ تناسبي با وضعيت 
معيشتي كشور ندارد و بايد 
مورد تجديد نظر قرار بگيرد« 
و البته دولت هم زير بار يك 
چنين مطالبه بحقي نرفت، اخيرا معاون وزير كار اعلام 
كرده كه افزايش حقوق كارگران و حداقل بگيران در 
سال 1402 منوط به افزايش احتمالي حقوق كارمندان 
دولت است! اظهارنظري كه هرچند بازخوردهاي منفي 
فراواني ميان كارگران و خانواده هاي ش��ان داشت، اما 
رسانه هاي گروهي توجه لازم را به آن مبذول نداشتند. 
به نظرم اظهارات اخير مع��اون وزير كار در خصوص 
گِره زدن زلف افزايش دس��تمزد كارگ��ران با حقوق 
كارمندان دولت، نوعي فرافكني است. چون مكانيسم 
تعيين دستمزد كارگران و كارمندان با هم تفاوت هاي 
بنيادين دارد. موضوع اين است كه شرايط اشتغال اين 
دو قشر با هم متفاوت است. فردي كه در دستگاه هاي 
دولت��ي كار مي كند از يك مزايا، پش��توانه و ضمانت 
خاص مرتبط با امنيت ش��غلي برخوردار است كه در 
حوزه كارگري يك چنين ضمانت هايي وجود ندارد. 
بنابراين جدا از فرآيندهاي متضاد تعيين دستمزدهاي 
اين دو قشر، آنها ش��رايط كاري و شغلي متفاوتي هم 
دارند. اي��ن قياس معاون وزي��ر كار، قياس مع الفارق 
اس��ت. در بخش كارمندان، دولت تصميم ساز اصلي 
است اما در خصوص كارگران س��ه جانبه گرايي بايد 
حاكم باش��د. در بخش كارمندان مبتني بر وضعيت 
بودجه دولت، اقدام به تعيين دستمزدها مي شود. اين 
در حالي است كه در حوزه كارگري بر اساس ماده 41 
نرخ تورم، سبد معيشتي و نرخ خط فقر بررسي شده و 
اين نرخ ها ملاك تعيين دستمردها هستند. هيچ  وجه 
تشابهي به لحاظ مكانيسم و شرايط شغلي و امكانات 
بين اين دو حوزه وجود ندارد. ضمن اينكه در هيچ بخش 
قانون ارتباطي ميان دس��تمزد كارگران و كارمندان 
گنجانده نشده است. به نظرم اين نوع اظهارات، نوعي 
مقاومت منفي در خصوص مطالبات كارگران است. در 
دولت سيزدهم تناقضات زيادي در خصوص پيگيري 
مطالبات كارگران وجود دارد. اين حق كارگران است 
كه اجراي قانون را مطالبه كنند. دولت بايد به قانون تن 
بدهد و اين حق كارگران است كه از دولت بخواهند نرخ 
غيرمتعارف دستمزدها را مورد تجديد نظر قرار بدهد. 
اما پرسش��ي در اين بحث، شكل مي گيرد و آن، اينكه 
اين مقاومت دولت از منظر اقتصادي، مقوله توسعه و 
موضوع توليد چه تبعات مخربي براي اقتصاد ايران و 
جامعه ايراني دارد؟ بسياري از كشورهاي توسعه يافته 
به وسيله سرمايه گذاري در بخش نيروي انساني خود 
است كه توانسته اند به توسعه دست پيدا كنند. در واقع 
در كشورهاي پيش رو در امر توسعه، بهبود وضعيت 
زيست نيروي كار و توليد، يكي از مهم ترين گزاره ها در 
روند پيشرفت اقتصادي و صادراتي محسوب مي شود. 
در ايران اما شعار در اولويت بودن توليد و بهبود وضعيت 
كسب و كار سر داده مي شود اما در عمل تصميماتي 
اتخاذ مي شود كه در نقطه مقابل اين هدف است. يكي 
از تبعات مخرب اين نوع نگاه، بحث تعلق، وابستگي و 
بهره وري نيروي كار است. در ايران اين نرخ ها پايين 
است، درست است كه بهره وري سرمايه هم در ايران 
پايين است، اما تبعات پايين بودن بهره وري نيروي 
كار به مراتب خس��ارت بار تر از كاهش نرخ بهره وري 
سرمايه است. وقتي ش��رايط منطقي و قانوني براي 
زيست و فعاليت كارگران فراهم نمي شود، وابستگي 
نيروي كار به كشور كمتر شده و در نتيجه مهاجرت 
گسترده نيروي كار و ساير بخش هاي كليدي بيشتر 
مي ش��ود. اين روند نتيجه سياس��ت هاي اشتباهي 
اس��ت كه طي دهه هاي اخير در پيش گرفته ش��ده 
است. كش��ورهاي توس��عه يافته، اما روند را تغيير 
داده و تعيين دس��تمزد كارگران را ب��ه  طور كامل 
از بخش هاي دولتي جدا كرده اند. در اين كش��ورها 
قدرت چانه زني به كارگران داده شده، حق اعتصاب، 
اعتراض و ساير حقوق كارگران مورد توجه قرار گرفته 
اس��ت. كارگران براي مطالبات خ��ود با كارفرمايان 
چانه زني مي كنند. در اين كشورها بخش خصوصي 
قدرتمند ش��ده تا بازار بر اساس روند طبيعي تعادل 
خود را پيدا كند. يك چنين شرايطي در ايران فراهم 
نيس��ت. دولت خود را قيم كارگ��ران مي داند بدون 
اينكه پاسخگوي تصمياتش باشد. دولت اجازه هر نوع 
فعاليتي را به كارگران نمي دهد و هر نوع مطالبه اي را 
از ابتدا ساكت مي كند. در حالي كه در قانون به اين 
ادامه در صفحه 6 ضرورت ها توجه شده است.  

مجيدرضا حريري

يادداشت-3

بورس به دنبال سيگنال مثبت
ريزش هاي بازار س��رمايه 
متاثر از تصميمات دولت 
است. براي نمونه وزير راه 
درخواست خروج سيمان 
و ف��ولاد از ب��ورس كالا را 
داشت كه باعث ريزش بازار 
شد.اين نوع تفكرات تاثير 
منفي روي بازار س��رمايه 
گذاشته است و سرمايه گذاران نسبت به تصمميات 

بي اعتماد هستند.
به طور كلي اعمال محدوديت هايي از سوي دولت 
به بورس يا ساير بخش هاي اقتصادي مثل تحميل 
قيمت گذاري دستوري يا تصميماتي از جنس خروج 
فولاد و سيمان از بورس كالا مانع رقابت در اين عرصه 
و كشف قيمت درست مي شود چرا كه دولت با تاكيد 
بر قيمت گذاري دس��توري به زعم خ��ود به دنبال 
تخصيص قيمت هاي پايين تر به مصرف كننده است 
كه در عمل به توزيع ران��ت مي انجامد؛ لذا اين نوع 
تصميمات و ابراز سليقه هايي كه براي بازار سرمايه 
سم است بازار را دچار چالش هاي جدي كرده است.

از سوي ديگر نرخ ارز  نيمايي دوم روي عدد 38 هزار 
تومان حبس و تثبيت ش��ده است و اين ناحيه نرخ 
دلار اميدي به افزايش سودآوري نيست. فاصله ارز 
نيمايي دوم با بازار آزاد از ابتداي سال تا به امروز فاصله 
30 درصدي دارد در صورتي كه قرار بود اين فاصله 
حداكثر 5 تا 10 درصد باشد؛ بنابراين بعيد است كه 

بانك مركزي اجازه رشد به ارز نيمايي دوم بدهد.

بانك مرك��زي به واس��طه كنت��رل روي دلار آزاد  
توانسته اين ارز را در محدوده 50 هزار تومان تثبيت 
كن��د و در نهايت انتظ��ار تورمي فروك��ش كرده و 
بازارهاي موازي نيز در ركود هستند. از سوي ديگر 
نرخ اوراق بدهي و سپرده بانكي عدد 26 درصد است 
كه باتوجه به ركود و حباب قيمتي س��اير بازارهاي 

موازی عدد جذابي به حساب مي آيد. 
بازار س��رمايه اكنون زير ارزش ذاتي خود است اما 
جريان نقدينگي وارد اين بازار نمي ش��ود كه علت 
آن بي اعتمادي ايجاد ش��ده، اس��ت. اكنون تمركز 
روي گزارش هاي شش ماهه است كه تا پايان مهر 
ماه مشخص مي شود كه شركت ها چه عملكردي 
داش��ته اند، بنابر گزارش هاي شش ماهه مي توانيم 
انتظار داشته باشيم بازارها در برخي از صنايع خريدار 
داشته باشند. در غير اين صورت به نظر مي رسد بازار 
در فضاي كنوني سر مي كند به مرور به انتهاي سال 
و فصل مجامع نزديك مي شويم  که بتواند به واسطه 
سودهاي تقسيمي تا شاخص دو ميليون و 700 هزار 
واحدي نيز بالا بياييد. با اينكه بازار سرمايه مثل ساير 
بازارها بالاي ارزش ذاتي خود نيس��ت، چه بسا بازار 
س��رمايه زير ارزش ذاتي خود معامله مي شود اما به 
هر حال بايد جريان پول متوجه بازار شود، اما دراين 
شرايط جريان پول احساس مي كند اگر در سپرده 
بانكي و اوراق سرمايه گذاري كند بازدهي بيشتري 
كسب مي كند، به اين دلايل است كه بازار سرمايه 
نمي تواند جان دوباره اي بگيرد و متاسفانه اتفاقات 

بازار خوب نيست.

احمد اشتياقي

حميد حاج اسماعيلي

گزارش جديد بانك جهاني از تحولات اقتصادي، نشان از
به صدا درآمدن زنگ هاي خطر براي غول هاي شرق آسيايي است

هشداربراي اقتصاد شرق 
مجري طرح واردات خودرو خبر داد

»تعادل« گزارش مي دهد 

س��امانه خودرو هاي وارداتي در يك��ي دو روز آينده با 
طراحي جديد بارگذاري خواهد ش��د. در مرحله اول 
اطلاعات خودرو ها بارگذاري خواهد شد تا مردم بتوانند 
خودرو هاي عرضه شده را ببينند. بعد از اين مرحله و با 
نهايي شدن قيمت ها در هفته آينده، خودرو ها عرضه 
مي شوند. به گفته مجري طرح واردات خودرو، 33 هزار 
نفر در طرح فروش خودرو هاي وارداتي ثبت نام كرده 
بودند كه 30 هزار نفر آنها واجد شرايط شناخته شدند. 
»زوتي، س��ي اس 55 چانگان، كيا، هيونداي، تويوتا، 
هونگچي، بستيون و سوزوكي« خودرو هايي هستند 

كه عرضه خواهند ش��د كه اين خودرو ها كمتر از 20 
هزار يورو قيمت دارند. در ش��هريور ماه همان گونه كه 
انتظار مي رفت خبري از واردات خودرو نشد. فقط تعداد 
انگشت شماري از خودروهاي وارداتي مثل النترا، اپتيما، 
هونگچي، فيات و … در نمايشگاه هاي خودرويي به 
نمايش درآمدند اما كسي هنوز هم نمي داند چگونه بايد 
آنها را خريداري كند.با وجود تمام وعده هاي چند ماه 
اخير براي برگزاري مرحله سوم عرضه خودرو در سامانه 
يكپارچه، شهريورماه هم بدون عرضه جديدي به پايان 
صفحه 7 را بخوانيد رسيد و...  

بررسي عملكرد اقتصادي كش��ورهاي مختلف جهان 
در طول س��ال هاي گذشته نش��ان مي دهد كه با وجود 
درجا زدن برخي كشورهاي غربي، غول هاي اقتصادي 
ش��رق آسيا، توانس��ته اند ثباتي نس��بي در مسير رشد 
و توس��عه را به ثبت برس��انند. حتي با وج��ود بيماري 
جهاني كرونا كه منجر به كاهش جدي رش��د اقتصادي 
در اروپا و امريكا ش��د، چين توانست با كمترين تلفات 
از اين موج عبور كند و اي��ن موضوع برخي تحليلگران 
را بر آن داش��ت كه از جانشيني چين به جاي امريكا در 
س��ال هاي نه چندان دور سخن بگويند، با اين وجود اما 

گ��زارش جديد بانك جهاني نش��ان مي دهد كه اوضاع 
در شرق آسيا مي تواند به ش��كلي متفاوت دنبال شود. 
هرچند در امريكا همچنان اختلاف نظرهاي سياس��ي 
وجود دارد و در جديدترين اتفاق با همدس��تي تعدادي 
از جمهوري خواهان، رييس كنگ��ره از كار خود بركنار 
ش��ده اما سياس��ت هايي كه اجراي آن به دوران ترامپ 
بازمي گردد سايه اي سياه بر وضعيت شرق آسيا انداخته 
است. بانك جهاني با استناد به مجموعه اي از شاخص هاي 
ضعيف براي دومين اقتصاد بزرگ جهان، اعلام كرد كه 
 اكنون انتظار دارد توليد اقتصادي چين در سال 2024،

 4.4 درصد رشد كند كه كمتر از 4.8 درصدي است كه در 
آوريل پيش بيني مي شد. همچنين پيش بيني رشد توليد 
ناخالص داخلي در سال 2024 براي اقتصادهاي در حال 
توسعه در ش��رق آسيا و اقيانوسيه، شامل چين را از 4.8 
درصد در آوريل به 4.5 درصد كاهش داد. پيش بيني ها 
نش��ان مي دهد كه اين منطقه، يكي از موتورهاي اصلي 
رشد جهان، به استثناي رويدادهاي خارق العاده اي مانند 
همه گيري ويروس كرونا، بحران مالي آسيا و شوك نفتي 
جهاني در دهه 1۹70، پايين ترين سرعت رشد خود را از 
صفحه 2 را بخوانيد اواخر دهه 1۹60 تجربه مي كند.  

در ميان انبوه اخباري كه از مفاسد گوناگون اقتصادي 
در سال هاي اخير منتشر شده است، خبر گم شدن 
يك دكل نفتي خبري نيست كه بشود به راحتي از 
كنارش عبور كرد.  به گزارش خبرنگار»تعادل«، خبر 
گم شدن دكل نفتي در كشور در ابتدا به يك طنزتلخ 
شباهت دارد ولي با تاييد جواد اوجي، وزير نفت دولت 
رييسي رنگ و بوي جدي به خود مي گيرد. وي روز 
گذشته، در حاشيه جلسه دولت با اشاره به اينكه دكل 
ناپديد شده در خوزس��تان متعلق به دولت و بابك 
زنجاني نيس��ت، گفته اين دكل مربوط به شركتي 
خصوصي است كه مدتي هم رها بوده است. بنابر اعلام 
خبرگزاري هاي رسمي )فارس(، در روزهاي گذشته 
خبري مبني بر اينكه يك دكل نفتي در خوزستان و 

در هفتاد كيلومتري جاده اهواز به هفتكل به سرقت 
رفته اس��ت در شبكه هاي اجتماعي منتشر شد. به 
گفته شاهدان عيني تريلي هايي كه قطعات اين دكل 
را حمل و جابه جا كرده  اند داراي پلاك تهران بوده و از 
استان خارج شده اند. تحقيقات ميداني نيز بر خروج 
قطعات اين دكل قديمي از استان صحه مي گذارد. 
مديران مناطق نفت خيز و ملي حفاري تمايلي براي 
موضع گيري در خصوص اين خبر ندارند اما به صورت 

غيررسمي انتصاب اين دكل به خود را نفي كرده اند.
يك منبع مطلع در حوزه نفت گفته است اين دكل 
متعلق به شركت مناطق نفت خيز جنوب و شركت 
ملي حفاري نيست بلكه متعلق به يكي از شركت هاي 
صفحه 3 را بخوانيد خصوصي بابك زنجاني است.  

استارت عرضه
 ۸  مدل خودرو ي وارداتي

حلقه هاي گمشده
در» دكل نفتي«!

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 
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دانشگاه علوم پزشکی و 
خدمات بهداشتی درمانی مازندران

دانشگاه علوم پزشکی
 و  خدمات بهداشتی درمانی

 مازندران



بررسي عملكرد اقتصادي كشورهاي مختلف جهان در طول 
سال هاي گذشته نشان مي دهد كه با وجود درجا زدن برخي 
كشورهاي غربي، غول هاي اقتصادي شرق آسيا، توانسته اند 
ثباتي نسبي در مسير رشد و توسعه را به ثبت برسانند. حتي 
با وجود بيماري جهاني كرونا كه منجر به كاهش جدي رشد 
اقتصادي در اروپا و امريكا ش��د، چين توانست با كمترين 
تلفات از اين موج عبور كند و اين موضوع برخي تحليلگران را 
بر آن داشت كه از جانشيني چين به جاي امريكا در سال هاي 
نه چندان دور سخن بگويند، با اين وجود اما گزارش جديد 
بانك جهاني نشان مي دهد كه اوضاع در شرق آسيا مي تواند 

به شكلي متفاوت دنبال شود.
هرچن��د در امريكا همچنان اختلاف نظرهاي سياس��ي 
وج��ود دارد و در جديدترين اتفاق با همدس��تي تعدادي 
از جمهوري خواه��ان، رييس كنگ��ره از كار خود بركنار 
ش��ده اما سياس��ت هايي كه اجراي آن ب��ه دوران ترامپ 
بازمي گردد سايه اي سياه بر وضعيت شرق آسيا انداخته 
است. بانك جهاني با استناد به مجموعه اي از شاخص هاي 
ضعيف براي دومين اقتصاد ب��زرگ جهان، اعلام كرد كه 
 اكنون انتظار دارد توليد اقتصادي چين در س��ال ۲۰۲۴،

  ۴.۴ درصد رشد كند كه كمتر از ۴.۸ درصدي است كه در آوريل 
پيش بيني مي شد.

همچنين پيش بيني رشد توليد ناخالص داخلي در سال 
۲۰۲۴ براي اقتصادهاي در حال توس��عه در شرق آسيا و 
اقيانوسيه، شامل چين را از ۴.۸ درصد در آوريل به ۴.۵ درصد 
كاهش داد. پيش بيني ها نشان مي دهد كه اين منطقه، يكي 
از موتورهاي اصلي رش��د جهان، به استثناي رويدادهاي 
خارق الع��اده اي مانند همه گيري وي��روس كرونا، بحران 
مالي آسيا و شوك نفتي جهاني در دهه ۱۹۷۰، پايين ترين 
سرعت رشد خود را از اواخر دهه ۱۹۶۰ تجربه مي كند. ماتو، 
يك اقتصاددان ارشد بانك جهاني در شرق آسيا و اقيانوسيه 
گفت: اقتصاددانان انتظار داش��تند كه بازگشت چين از 
كنترل هاي همه گير شديد »پايدارتر و قابل توجه تر از آنچه 
كه به نظر مي رسد« باشد. اين بانك به كاهش خرده فروشي 
چين به زير سطح قبل از همه گيري، ركود قيمت مسكن، 
افزايش بدهي خانوارها و عقب ماندن سرمايه گذاري بخش 

خصوصي اشاره كرد.
پيش بيني مي شود رشد اقتصادهاي در حال توسعه آسيا در 
سال آينده به ۴.۵ درصد كاهش يابد. ماتو هشدار داد كه رشد 
كندتر ادامه خواهد داشت مگر اينكه دولت ها، از جمله چين، 
اصلاحات »عميق تر« بخش خدمات را آغاز كنند. اما گذار 
از رشد مبتني بر مالكيت و سرمايه گذاري براي بسياري از 
اقتصادهاي در حال توسعه آسيايي چالش برانگيز بوده است. 
»در منطقه اي كه واقعاً از طريق تجارت و سرمايه گذاري 
در توليد رونق يافته اس��ت... كليد بزرگ بعدي براي رشد 
از اصلاح بخش خدمات به منظور مهار انقلاب ديجيتال 
حاصل خواهد ش��د.« تقاضاي جهان��ي ملايم تر در حال 

تأثيرگذاري منفي است. صادرات كالا در اندونزي و مالزي 
بيش از ۲۰ درصد و در چين و ويتنام بيش از ۱۰ درصد در 
مقايسه با سه ماهه دوم س��ال ۲۰۲۲ كاهش يافته است. 
افزايش بدهي خانوارها، شركت ها و دولت چشم انداز رشد را 
بيشتر كاهش داده است. بدتر شدن پيش بيني ها همچنين 
نشان مي دهد كه بخش زيادي از منطقه - نه فقط چين- از 
سياس��ت هاي تجاري و صنعتي جديد ايالات متحده به 
ويژه »قانون كاهش تورم« و »قانون تراشه و علم« شروع به 

آسيب ديدن كرده اند.
بدين ترتيب بانك جهاني در پيش بيني رشد اقتصادهاي در 
حال توسعه آسيا تجديد نظر كرده و آن را كاهش داد. براي 
سال ها، تنش هاي تجاري امريكا و چين و تعرفه هاي اعمال 
شده بر پكن توسط واشنگتن به نفع جنوب شرق آسيا بود 
و تقاضا براي واردات را به سمت ساير كشورهاي منطقه، 
به ويژه ويتنام افزايش داد. اما معرفي دو قانون تورم و تراشه 
در سال ۲۰۲۲ - سياست هايي كه براي تقويت توليد ايالات 
متحده و كاهش وابستگي امريكا به چين طراحي شده اند 
- به كشورهاي جنوب شرق آسيا ضربه زده است. صادرات 
محصولات آس��يب ديده از اين قانون ب��ه ايالات متحده 
كاهش يافته است. بر اس��اس گزارش بانك جهاني، پس 
از اجرايي شدن سياست هاي حمايت از توليد داخلي جو 
بايدن، صادرات قطعات الكترونيكي و ماشين آلات از چين 
و كشورهاي جنوب شرق آسيا از جمله اندونزي، ويتنام، 
فيليپين، مالزي و تايلند كاهش يافت. در مقايسه، تجارت 
ايالات متحده با كشورهايي از جمله كانادا و مكزيك، كه 
بر خلاف چين و آسياي جنوب شرقي از الزامات محتواي 
محلي مرتبط با يارانه هاي ايالات متحده معاف هستند، 
كاهش نيافته است. اين برآوردها نشان مي دهد كه چين در 
سال هاي پيش رو نمي تواند مانند سال هاي قبل با قدرت به 

كار خود ادامه دهد و همين موضوع شرايط را در شرق آسيا به 
شكلي جدي دگرگون خواهد كرد. كشورهاي نگران جنوب 
شرق آسيا عجله دارند تا به مقابله بپردازند. تجارت اندونزيايي 
از حذف »ناعادلانه« مواد معدني حياتي اين كشور از بسته 
عظيم يارانه هاي ايالات متحده براي فناوري سبز انتقاد كرده 
است. اندونزي داراي بزرگ ترين ذخاير نيكل در جهان است 
كه براي توليد باتري خودروهاي الكتريكي بسيار مهم است. 
جاكارتا در تلاش است تا در مورد مقرراتي مذاكره كند كه 
صادرات مواد معدني خود را واجد ش��رايط رفتار مشابه با 
كانادا يا مكزيك كند. گروه هاي لابي تجاري در ويتنام به طور 
مشابه استدلال كرده اند كه ايالات متحده بايد مزاياي اعتبار 
مالياتي خودروهاي الكتريكي را به هانوي تعميم دهد، به 
ويژه پس از اينكه اين دو كشور به طور رسمي روابط خود را 
در اين ماه ارتقا دادند. ايالات متحده بزرگ ترين بازار ويتنام 
است، اما محموله ها از ژانويه تا آگوست امسال ۱۹.۱ درصد 
كاهش يافت، در حالي كه در س��ال ۲۰۲۲ افزايش ۱۳.۶ 

درصدي داشت.
هرچند عملكرد سال هاي گذشته نشان مي دهد كه شرق 
آسيا توان عبور از بحران ها را داشته اما لااقل فعلا هوا در آن 
بخش از دنيا آفتابي نيست. با اين وجود به نظر مي رسد كه 
كشورهاي نوظهور منطقه خاورميانه توانسته اند به حركت 
رو به رشد خود ادامه دهند. هرچند در ماه هاي اخير بخش 
مهمي از تمركز و توجه به عربس��تان سعودي اختصاص 
داش��ته اما امارات متحده عربي نيز در گزارش هاي اخير 
جايگاه خوبي به دس��ت آورده اس��ت. مركز آمار ابوظبي 
گزارش كرد كه اقتصاد غيرنفتي ابوظبي در سه ماهه دوم 
سال ۲۰۲۳ به ميزان ۱۲.۳ درصد رشد كرد كه با افزايش ۳.۵ 

درصدي كل توليد ناخالص داخلي همراه شد.
توليد ناخالص داخلي غيرنفتي واقعي امارات به ۱۵۴ ميليارد 

درهم )۴۲ ميليارد دلار( افزايش يافت كه بالاترين رقم از 
سال ۲۰۱۴ است. اين افزايش نشان دهنده ركوردي براي 
سه ماهه اول سال جاري خواهد بود كه از ۱۴۶ ميليارد درهم 
فراتر رفته است. برآوردهاي آماري مركز آمار ابوظبي، رشد 
بخش ساخت و ساز را با افزايش ۱۹.۱ درصدي نسبت به 
سال قبل ثبت كرد كه به ۲۵.۳ ميليارد درهم رسيده است و 
بخش مالي نيز در سه ماهه دوم با رشد ۲۹.۷ درصدي نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته به ۱۸.۳ ميليارد درهم رسيد. 
بخش توليد نيز در س��ه ماهه دوم با رشد هفت درصدي 
نسبت به مدت مشابه سال قبل به ۲۵ ميليارد درهم رسيد 
و بخش املاك و مستغلات از ۹.۳ ميليارد درهم در سه ماهه 
اول امسال به ۹.۸ ميليارد درهم در سه ماهه دوم صعود كرد. 
علاوه بر اين، فعاليت هاي عمده فروشي و خرده فروشي به 
بالاترين ارزش فصلي خود از س��ال ۲۰۱۴ به ميزان ۱۶.۷ 
ميليارد درهم رس��يد. اين موارد در س��ه ماهه دوم سال 
۲۰۲۳ به ميزان ۵.۸ درصد به توليد ناخالص داخلي كمك 
كردند. احمد جاسم الذابي، رييس اداره توسعه اقتصادي 
ابوظبي تاكيد كرد: ادامه عملكرد قوي اقتصاد ابوظبي با 
وجود چالش هاي فزاينده در چشم انداز اقتصادي جهاني، 
مجددا موفقيت استراتژي تنوع بخشي امارات و سازگاري با 

تغييرات بازار را تاييد مي كند.
ماه گذشته، موسسه مالي اس ان پي گلوبال پيش بيني كرد 
كه امارات متحده عربي در سال ۲۰۲۳ به رشد اقتصادي 
سه درصدي دست خواهد يافت كه عمدتا توسط بخش 
غيرنفتي هدايت مي شود. تحليل اين موسسه رتبه بندي، 
نرخ رشد بيشتر چهار درصدي را در سال آينده پيش بيني 
مي كند. به گ��زارش خبرگزاري امارات، ت��رور كولينان، 
تحليلگر رتبه بندي دولتي در اين موسسه، با اشاره به گام هاي 
قابل توجه در حوزه خدمات و صنعت، به گسترش چشمگير 
بخش غيرنفتي امارات اش��اره كرد. كولينان با شناسايي 
بخش هاي كليدي كه رشد اقتصادي امارات متحده عربي 
را هدايت مي كنند، بخش نف��ت و گاز، تجارت و صنعت 
عمده فروشي، املاك و مستغلات، ساخت وساز و خدمات 
مالي را نيز برجسته كرد. اين آژانس رتبه بندي همچنين 
گزارش كرد كه رش��د اش��تغال در امارات در ماه گذشته 
به بالاترين حد خود از اكتبر ۲۰۱۶ رس��يده در حالي كه 
شاخص مديران خريد در ۵۶.۶ قرار گرفته كه از رقم ۵۶.۱ 

در سپتامبر بيشتر شده است.
اين تحولات در حالي رخ داده كه اروپا همچنان درگير جنگ 
اوكراين است و با به نتيجه نرسيدن اين جنگ، در آستانه 
فصل س��رد، بايد ديد كه دولت هاي اروپايي امسال نياز به 
انرژي را چگونه پاسخ خواهند داد. برخي تحليل ها كه هنوز 
پرطرفدار نيستند از برخي قدرت هاي منطقه خاورميانه به 
عنوان قدرت هاي جديد اقتصادي ياد مي كنند و بايد ديد 
كه در سال آينده ميلادي اين تصوير تا چه حد به واقعيت 

نزديك مي شود. 
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رسيدگي به خواست هاي بحق 
مهم ترين تكليف مسوولان است

رييس جمهور با تاكيد بر اهميت حساسيت مسوولان 
نس��بت به حق مردم تصريح كرد: مس��وولان به اعتبار 
جايگاهي كه مردم به آنها سپرده اند، تكاليفي بر عهده 
دارند كه رسيدگي به خواست هاي بحق آنها، از مهم ترين 
اين تكاليف اس��ت. س��يد ابراهيم رييس��ي در جلسه 
چهارشنبه هيات دولت با تاكيد بر اهميت حساسيت 
مسوولان نس��بت به حق مردم تصريح كرد: مسوولان 
به اعتبار جايگاهي كه مردم به آنها سپرده اند، تكاليفي 
بر عهده دارند كه رسيدگي به خواست هاي بحق آنها، از 
مهم ترين اين تكاليف است. رييس جمهور افزود: همانطور 
ك��ه در زمان فعاليت در قوه قضايي��ه نيز همواره تاكيد 
داشتم كه نبايد اجازه دهيم داد و درخواست مردم براي 
قضات عادي شود، هم اكنون در دولت هم به مسوولان 
تاكيد مي كنم كه اجازه ندهيد صدا و درخواست مردم 
براي شما عادي شود. رييسي همچنين با تاكيد بر اينكه 
دولتمردان بايد نسبت به هرگونه ناهنجاري اقتصادي، 
فرهنگي و اجتماعي حساس بوده و براي رسيدگي و رفع 
اين ناهنجاري ها پيش قدم شوند، به برگزاري جلسات 
دوره اي بدون واسطه با استانداران كشور اشاره كرد و گفت: 
در اين جلسات نظرات، درخواست ها و حتي گلايه هاي 
استانداران به عنوان نمايندگان اجرايي مردم استان طرح 
و دستورات لازم براي تامين نيازها و رفع مشكلات صادر 
مي شود. تسريع در تامين مالي طرح هاي نهضت ملي 
مسكن به عنوان يكي از برنامه هاي مهم دولت و صنعت 
پيشران اقتصاد از ديگر تاكيدات رييس جمهور در جلسه 
ديروز بود. در جلسه هيات دولت همچنين وزير نفت در 
گزارشي از اقدامات اين وزارتخانه در دو سال گذشته، به 
مواردي از جمله كشف معادل ۲.۶ ميليارد بشكه نفت 
و گاز قابل اس��تحصال، كش��ف ۴ ميدان نفتي و گازي 
جديد در استان هاي خراسان رضوي، گلستان و بوشهر 
و همچنين نتايج مقدماتي اكتشاف يك ميدان گازي 
جديد در استان فارس كه از حجم تخميني ۲۲ تريليون 
فوت مكعب گاز خبر مي دهد، اشاره كرد و گفت: اعلام 
خبر اين اكتشاف مخزن ش��اهيني را به عنوان يكي از 
بزرگ ترين ميادين گازي خشكي كشور معرفي خواهد 
كرد. وزير نفت تاكيد كرد كه بر اين اساس امروز جمهوري 
اسلامي ايران در مقايسه با كشورهاي منطقه جايگاه برتر 
را در زمينه اكتشاف در اختيار دارد. در ادامه اين جلسه 
دكتر محمدمهدي اس��ماعيلي وزير فرهنگ و ارشاد 
اسلامي نيز اعلام كرد كه وزارتخانه متبوع وي، با در پيش 
گرفتن سياست هاي ابلاغي رييس دولت مردمي مبني 
بر سياست انعطاف و گسترش فرهنگ و هنر در مقابل 
سياست انسداد و انقباض دشمن، به موفقيت هايي دست 
يافته است كه افزايش قابل توجه ساخت آثار ارزشي در 
حوزه فيلم سينمايي و رش��د ۵۰ درصدي سالن هاي 
سينمايي كشور از آن جمله است. وزير فرهنگ و ارشاد 
اسلامي با اشاره به اينكه پيش بيني مي شود تا پايان دولت 
مردمي نيز حداقل ۲۵۰ سالن سينماي ديگر در سراسر 
كشور افتتاح ش��ده و افزايش ۱۰۰ درصدي سالن هاي 
سينماي كشور را شاهد باشيم، گفت: در دولت مردمي 
همچنين شاهد ركوردزني در تعداد مخاطبان تئاتر و 
سينما بوديم. در حالي كه تا پيش از اين دولت بالاترين 
رقم فروش يك فيلم ۵۰ ميليارد تومان بود، پارسال 
اين رقم به ۷۷ و امسال به ۲۶۰ ميليارد تومان رسيده 
است و در عرصه موسيقي و سرود و نمايش نيز همه 
آمار از رشد توليدات حكايت دارد. رييس جمهور ضمن 
قدرداني از همه تلاش ها و زحمات صورت گرفته در 
دستگاه هاي اجرايي، براطلاع رساني موثر اين اقدامات 

به افكارعمومي تاكيد كرد.

شرح مصوبات اخير دولت
از زبان سخنگو

سخنگوي دولت مصوبات اخير جلسات هيات وزيران 
را تش��ريح كرد. علي بهادري جهرمي در حاشيه جلسه 
هيات دولت در جمع خبرنگاران اطهار كرد: در جلس��ه 
روز يكشنبه استاندار قزوين در امتداد جلسات استانداران 
در هيات وزيران، گزارشي از پيشرفت مصوبات سفرهاي 
استاني رييس جمهور به اين استان ارايه داد و مشكلات 
طرح هاي اولويت دار را مطرح كردند و تصميمات براي 
رفع اين مش��كلات اتخاذ ش��د. وي ادامه داد: در هيات 
وزيران آيين نامه اي تصويب شد كه همه دستگاه هاي 
اجرايي امكان استعلام برخط سوابق وسايل نقليه موتوري 
را داش��ته و آن را در اختيار ش��هروندان قرار دهند. اين 
مصوبه كمك مي كند كه طرفين معامله بتوانند سوابق 
بيمه اي يا س��وابق تصادف خودرو يا موتور را در اختيار 
داشته باشند تا از تخلفات در اين زمينه جلوگيري شود 
و معامله در اين زمينه تسهيل شود. سخنگوي دولت در 
ادامه افزود: مصوب��ه ديگر هيات وزيران آيين نامه نحوه 
تعيين كارشناس رسمي براي دستگاه هاي اجرايي بود. 
دستگاه هاي اجرايي براي انجام معاملات خود بايد از نظر 
كارشناسان رسمي استفاده كنند. در اين بين اين مساله 
پيش آمده بود كه رانتي در دس��تگاه هاي اجرايي وجود 
نداشته باشد كه از كارشناسان خاصي استفاده شود. ممكن 
بود با ارتباطات شخصي برخي مفسده ها شكل بگيرد كه با 
آيين نامه پيش بيني شد كه تمام ارجاع امور دستگاه هاي 
اجرايي به جز م��واردي كه قانونا الزام حفظ محرمانگي 
داشته باشد، صرفا از طريق سامانه متمركز و در ارتباط 
با سامانه قوه قضاييه شكل بگيرد و از بدنه كارشناسي به 
ص��ورت تصادفي و با قيد قرعه و بدون انتخاب قبلي و به 
صورت شفاف و عادلانه استفاده شود. بهادري با اشاره به 
اينكه هفته گذشته هفته گردشگري بود، افزود: به همين 
مناس��بت هيات وزيران با لايحه اي به منظور حمايت 
موثرتر از هنرمندان، استادكاران و فعالان صنايع دستي 
براي برگزاري نمايشگاه هاي خارج از كشور موافقت كرد. 
براساس اين آيين نامه سقف ميزان صنايع دستي كه براي 
نمايشگاه هاي خارج كشور برده مي شود افزايش مي  يابد 
تا كمكي به حوزه گردشگري باشد. وزير صنايع دستي، 
ميراث فرهنگي و گردشگري هم گزارشي در اين حوزه 
ارايه داد كه ۱۸۸ پروژه گردشگري با سرمايه گذاري بيش 
از ۹ هزار ميليارد تومان و اشتغال زايي بيش از ۲۸۰۰ نفر 

در اين هفته به بهره برداري رسيده است. 

آيا برنامه هفتم توسعه 
تحقق پذير است؟

يك عضو كميسيون تلفيق برنامه هفتم توسعه در مجلس 
شوراي اسلامي با تاكيد بر اينكه »يكي از دلايل عدم تحقق 
برنامه هاي سنواتي نبود سند توسعه اي واحد براي كشور 
است«، گفت: ش��رط تحقق برنامه هفتم توسعه اعتقاد 
دولتمردان به روح اين قانون اس��ت. سيد البرز حسيني 
با اشاره به نقاط قوت و ضعف لايحه برنامه هفتم توسعه 
و ميزان تحقق پذيري اين برنامه پنج س��اله، بيان كرد: 
لايحه برنامه هفتم توسعه داراي فصل هاي مختلف در 
حوزه هاي گوناگون مي باشد. مس��ائل اقتصادي، حوزه 
اشتغال، تنظيم گري در حوزه بودجه، مسائل زيرساختي، 
پروژه هاي كلان، مس��ائل مربوط به حوزه حمل و نقل و 
ترانزيت، اصلاح ساختار اداري و مسائل فرهنگي در اين 
لايحه ديده ش��ده است. كاري كه دولت در لايحه برنامه 
هفتم داراي نواقصي ب��ود اما از منظر جهت دهي معين 
در هر فصل براي حل مسائل كش��ور كار خوبي صورت 
گرفته بود. وي اظهار كرد: بعد از ارايه لايحه برنامه هفتم 
به مجلس حدود ۸ هفته كاري اين برنامه در كميسيون 
تلفيق مورد بررسي قرار گرفت. تمام تلاش مجلس بر اين 
است كه نكات مغفول مانده در لايحه برنامه هفتم توسعه 
مورد توجه قرار گيرد. شايد برنامه كمبود و كسري هايي 
داشته باشد اما تلاش شده تا تمام نكات و مسائل در اين 
برنامه مورد توجه قرار گيرد. انتظار جامعه دانشگاهي و 
كارشناسان اين است كه برنامه به كلان موضوعات كشور 
بپردازد و به نوعي نقش راهبري داشته باشد. نماينده مردم 
خدابنده در مجلس شوراي اسلامي، تصريح كرد: ما يك 
اشكال كلي در كشور داريم و آن هم اين است كه هنوز پلن 
بزرگ حوزه هاي توسعه اي را مطالعه نكرديم. اگر هم در 
برخي حوزه ها داريم در دست دستگاه هاي اجرايي است و 
هر كس پيش خودش نگه داشته است. يكي از دلايل عدم 
موفقيت برنامه هاي پنج ساله كشور نيز اين بوده كه اين 
پلن بزرگ را نداريم فلذا برنامه هاي ما از يكديگر منفصل 
مي ش��وند. وي در ادامه تاكيد كرد: از برنامه اول تا برنامه 
ششم نيز خيلي انسجام موضوعي ديده نمي شود. چون 
تصويري از حوزه توسعه اي كشور نيست. دولت چون پايه 
كار مطالعاتي و آمايشي را ندارد مجبور مي شود تا متناسب 
با مقتضيات جامعه برنامه اي در قالب تنظيم گري ارايه كند. 
ما نيز در كميسيون تلفيق مجبور بوديم تا ريل گذاري را 
تغيير چنداني ندهيم بلكه صرفا تنظيم گري كنيم. حسن 
برنامه هفتم از حيث ش��كلي اين است كه در ابتداي هر 
فصل يك جدول سنجه اي دارد و در مواد بعدي به طوري 
ريل گذاري انجام مي شود كه اين اعداد محقق پذير باشد.

وي افزود: اميدوار هستيم برنامه هفتم توسعه ظرف پنج 
سال آينده بتواند بخشي از مشكلات جامعه را حل كند. اين 
موضوع نيز منوط به اين است كه دولت ها به برنامه هفتم 
توسعه اعتقاد داشته باشند. يعني دولت ها به سندي كه 
به عنوان مثال براي رشد اقتصادي ۸ درصد الزام آور است 
يا ساير تكاليف ديده شده در برنامه اعتقاد داشته باشند. 
عمده مباحث روز در متن برنامه هفتم توسعه ديده شده 
است و اجراي آن همت دولتمردان را مي طلبد. لازم است 

دولت هاي آتي نيز به روح اين قانون اعتقاد داشته باشند.

حقوق نجومي
پرداخت نمي شود

رييس سازمان برنامه و بودجه گفت: با برداشته  شدن 
سقف پرداخت حقوق مخالفيم و معتقديم اين امر بايد 
تداوم داشته باشد؛ چراكه برداشتن آن مي تواند باعث 
بي انضباطي شود. داود منظور در حاشيه جلسه هيات 
دولت در جمع خبرنگاران درباره پرداخت حقوق نجومي، 
اظه��ار كرد: خير، حقوق نجومي وجود ندارد. امس��ال 
پرداخت ها به همه كاركنان دولت و شركت هاي دولتي 
داراي سقف است. وي افزود: آنچه در مجلس مطرح شد 
اين بود كه مي خواستند بندي را در برنامه هفتم توسعه 
تصويب كنند كه سقف پرداختي را در دولت بردارند كه ما 
به عنوان سازمان برنامه و بودجه مخالفت كرديم و اعتقاد 
داريم كه وجود سقف پرداخت بايد تداوم داشته باشد و 
برداشتن آن مي تواند باعث بي انضباطي شود. منظور در 
پاسخ به پرسشي درباره ترميم حقوق كارمندان دولت در 
نيمه دوم سال، گفت: معمولاً تصميم گيري درباره حقوق 
اول هر سال انجام مي شود چون منابع مشخصاً در بودجه 
سالانه پيش بيني شده است. آنچه در بودجه امسال براي 
پرداخت حقوق و دستمزد داريم در همان ابتداي سال 

برايش تصميم گيري كرده ايم.

صدور ۵۷۹ هزار مجوز 
كسب و كار از درگاه ملي مجوزها

طبق اعلام وزارت اقتصاد، تعداد كل درخواس��ت هاي 
صدور مجوز از طريق درگاه ملي مجوزها از ابتداي مهر 
پارسال تا اول مهر امسال، يك ميليون و ۱۵۲ هزار و ۹۲۱ 
درخواست بوده است و ميانگين تاخير در صدور مجوزها 
در بين كل دستگاه هاي متصل به درگاه ملي مجوزها ۹ 
درصد است. ۵۷۹ هزار و ۹۲۱ درخواست مجوز از ابتداي 
مهر ماه سال گذشته تا اول مهر ماه امسال در درگاه ملي 
مجوزها ثبت و به صورت برخط، بدون حضور و بدون كاغذ 
صادر شده اس��ت. تعداد كل درخواست ها در اين مدت 
زماني يك ميليون و ۱۵۲ هزار و ۹۲۱ درخواست بوده 
است. همچنين در دوره مورد بررسي بيشترين درخواست 
صدور مجوز مربوط به وزارت صمت/ اتاق اصناف )پروانه 
كس��ب( با ۳۱۴ هزار و ۶۱۶ درخواست و وزارت تعاون 
)مشاغل خانگي( با ۲۲۲ هزار و ۶۵ مجوز و سپس وزارت 
جهاد كشاورزي با ۲۳۶ هزار و ۸۸۶ درخواست قرار دارند. 
قوه قضاييه با ۱۳ مجوز و شهرداري ها با ۳۲ مجوز هنوز به 
درگاه ملي مجوزها متصل نشده اند. بر اساس اين گزارش، 
در بين ۲۴ دستگاه، وزارتخانه و سازمان متصل به درگاه 
ملي مجوزها، وزارت نيرو و وزارت تعاون )مشاغل خانگي( 
و وزارت نيرو با ۰.۲ درصد تاخير در صدور مجوز بالاترين 
شاخص صدور مجوز بدون تاخير را دارند و وزارت كشور 
)به جز ش��هرداري ها( با ۵۵.۱ درص��د تاخير در صدور 
مجوز، در بين دستگاه هاي متصل به درگاه ملي مجوزها، 
بالاترين ميزان تاخير را دارد. همچنين ميانگين تاخير در 
صدور مجوزها در بين كل دستگاه هاي متصل به درگاه 

ملي مجوزها ۹ درصد بوده است.

گزارش جديد بانك جهاني از تحولات اقتصادي

رييس قوه قضاييه: 

زنگ خطر براي غول هاي شرق آسيا به صدا در آمد؟

ناخواسته در زمين دشمن بازي نكنيم
رييس قوه قضاييه گفت: نهايت تلاش دشمن اين است كه 
اجازه ترقي به ما ندهد و اعتماد به نفس امروز ملت ايران را 
بگيرد و باز هم القا كند كه »شما حقير هستيد و نمي توانيد«. 
بايد كاري كنيم كه خودمان ناخواس��ته در زمين دشمن 

بازي  نكنيم.
حجت الاسلام والمسلمين محسني اژه اي چهارشنبه، ۱۲ 
مهرماه در جمع دانشجويان آذربايجان شرقي، با اشاره به 
صحبت هاي دانشجويان و اساتيد در اين مراسم، اظهار كرد: 
مطالبي كه فرموديد حقيقتا استفاده كردم. هر كدام به جاي 

خود بسيار درست و قابل استفاده بود. 
وي افزود: خداوند توفيق داده ك��ه ما در اين برهه از زمان 
حيات داشته باشيم. زمان بسيار خوبي براي كساني است 
كه بخواهند درك كنند و عالم و انسان را بشناسند، ارتقا 
يابند و خوب و بد را از هم تشخيص دهند و بين افرادي كه 

مسيرهاي مختلف را طي مي كنند، تمييز دهند.
وي تاكيد كرد: فكر نكنيد كه در همه دوره ها به اين سرعتي 
كه امروز به همه مسائل دسترسي مي يابيم، زمينه ارتقا و 
شكوفايي فراهم بوده است. يكي از مسائل مهم و زيربنايي 
استقلال كامل نظام، اقتدار نظام، پيشرفت و آرامش و رفاه 
مردم، علم و تربيت اس��ت. اگر در مسائل علمي پيشرفت 
نكنيم در ساير موضوعات نمي توانيم پيشرفت كنيم. همه 
اين پيشرفت ها علاوه بر فضل پروردگار، عنايت خون شهدا 

و ايثارگران، مساله علم است. 
محسني اژه اي خطاب به دانشجويان، گفت: از اين اساتيد 
و فرصت ها حداكثر اس��تفاده را بكنيد. اي��ن فرصت را به 
خوبي استفاده كنيد زيرا آينده به دست شماها است. اگر 
امروز اشكالي در بخش هاي مختلف كشور مي بينيد، شما 
به عنوان سازندگان آينده كشور، سعي كنيد كه در آينده 
اين اشكالات وجود نداشته باش��د. وي ادامه داد: بسياري 
از وقت ها، داش��ته هاي خود را ك��م مي بينيم و آنچه راكه 
بدخواهان مي گويند، از طريق زبان و رسانه هاي ما هم به 
جامعه پمپاژ مي شود كه كمكي به اصلاح امور نمي كند. 
بايد حتما اين نواقص رفع شود ولي نبايد از داده هاي خوب 
غافل شويم. ما اگر يك ملت ضعيف بوديم، دشمن نياز نبود 

كه تلاش و سرمايه گذاري كند.
رييس قوه قضاييه با بيان اينكه تمامي موارد مطرح شده در 
جلسه را يادداشت كردم و قطعا مورد توجه قرار مي دهم، 
افزود: در خصوص ارتباط دانش��جو و دانشگاه با مسوولان 
كاملا حرف درستي زده شد و من هر وقت با هر تعداد از اقشار 
جامعه كه نشستي داشتم، واقعا براي من مفيد بوده و استفاده 
كردم و در حدي كه امكانش بوده سعي كردم اين ارتباط 
برقرار باشد. وي با بيان اينكه طي سال جاري در سه دانشگاه 
سنندج، بيرجند و امروز در تبريز حضور يافته است، اظهار 
كرد: با اقشار مختلف مردمي طي دو سال و چند ماه گذشته 

جلسه داشتيم و هيچ قشري از جامعه نيست كه نمايندگان 
آن را نديده باش��م. حداقل يك بار يا چند بار با نمايندگان 
اقشار مختلف مردمي ارتباط داشتم. دفتر ارتباطات مردمي 
نيز در قوه قضاييه داير است كه ۲۵ نفر از قاضيان و همكاران 
مربوطه، نامه ها و ارتباطات مردم را بررسي مي كنند. تلاش 

ما اين است كه ارتباط نزديك با مردم داشته باشيم .
محسني اژه اي با اشاره به حضور مقامات عالي دستگاه قضا 
در شهرستان هاي آذربايجان شرقي طي اين سفر به استان، 
گفت: در خصوص س��ند تحول، دكتر صاحبكار، يكي از 
اساتيد دانشگاه كه فردي متدين و دلسوز و متخصص بوده 
و با كارهاي حقوقي و تحولي آش��نا است، اكنون معاونت 
راهبردي ما را عهده دار اس��ت و مدتي است كه ماموريت 
يافته تا سند تحول قضايي را به روزرساني كند. فراخوان داده 
شده تا از همه افراد داخل و خارج قوه قضاييه، نظرشان را در 
خصوص تحول قضايي ارايه بدهند.  وي با تاكيد بر اينكه 
نياز به همكاري بيشتر دانشگاه در جنبه هاي مختلفي داريم، 
تشريح كرد: مواردي چون چگونگي تعامل با دانشگاه اعم 
از استاد و دانشجو با قوه قضاييه و استفاده از ظرفيت هاي 
يكديگر در بحث پايان نامه ها و نيازمندي هاي قوه قضاييه 
در رشته هاي مختلف در اين راستا مطرح است. رييس قوه 
قضاييه با اشاره به اينكه دانشگاهيان مي توانند در اين راستا 
پرونده هاي قضايي را بررسي كنند، افزود: متاسفانه سازوكار 
مناسبي كه بشود اين تعامل را پايه ريزي كرد، وجود ندارد. 
وي در خصوص اص��لاح و تربيت مجرمان، افزود: بالاخره 
همه ما گناه مي كنيم و لغزش داريم و معصوم نيس��تيم. 
افرادي مرتكب جرم مي شوند و يكي از وظايف قوه قضاييه 
نيز اصلاح مجرمان است و بايد بستري فراهم شود تا اين افراد 
از گذشته به زندگي عادي در اجتماع برگردند و به خانواده 

آنها لطمه وارد نشود.

وي ادامه داد: گاهي يك ج��وان در يك مجرايي مرتكب 
جرمي مي شود مثلا در شرايط خاص دست به سرقت مي زند 
يا وارد اغتشاشات مي شود و با وسوسه هاي شيطان  صفت ها 
در مسير مواد مخدر قدم برمي دارد، اما آيا نبايد برگردد و 
توبه داشته باشد؟ ما چگونه بستري فراهم كنيم كه افراد 
قابل اصلاح، اصلاح شوند و بتواند توبه كنند و حقوق مردم 

را جبران كنند و وارد جامعه شوند؟ 
محس��ني اژه اي با اشاره به س��والاتي كه در حوزه قضايي 
وجود دارد و بايد هنگام نتيجه گيري به آنها پاسخ داد، گفت: 
تعريف دقيقي از آزادي هاي مشروع و چگونگي حمايت از 
آنها وجود ندارد. در قوانين به اين موضوع اشاره شده و مقام 
معظم رهبري نيز در ابلاغ به بنده، يكي از مواردي كه از من 
خواستند، حمايت از آزادي هاي مشروع است اما با كمال 
تاسف هنوز تعريف درست از آزادي هاي مشروع و مصاديق 
آن كاملا مشص نيست البته اين موضوع در دستوركار قرار 
دارد. وي با بيان اينكه تش��خيص برخي از مسائل به عرف 
واگذار شده اس��ت، گفت: كدام عرف مدنظر است؟ عرف 
خاص يا عام يا هر دو؟ يكي از مسائل در اين رابطه مباحث 
كارشناسي است و مرجع تشخيص نيز موضوع كارشناس 
و عرف است. بخشي از مشكلات ما به اين برمي گردد كه 
تشخيص موضوع مربوط به عرف به چه شكلي بايد باشد؟ 
كدام كارش��ناس و به چه كيفيت و چند بار و چه كس��ي 
تشخيص دهد كه مثلا به چشم يك شخص صدمه وارد 
شده است. حتما بايد پزش��ك آن را معاينه كند اما كدام 
پزشك و چقدر مي توان به نظر او اطمينان حاصل كرد؟ در 

اين زمينه ها مشكلاتي داريم.
محسني اژه اي در خصوص مباحث توسعه نيز افزود: امروزه 
همه مي دانيم كه يكي از مسائل اساسي كشور بحث اقتصاد 
و معيشت است و مقام معظم رهبري نيز چندين سال است 

ك شعار سال را به توليد اختصاص مي دهند. همه ما از اين 
مشكلات اقتصادي رنج مي بريم. كليد اين مساله نيز افزايش 
توليد است اما به دست فقط دولتي ها يا بخش خصوصي؟ 
اگر بخواهيم به بخش خصوصي به طور كامل پشت كنيم 
و اعتماد نكنيم، امكان پذير نيست كه دولت از عهده همه 
كارها بربيايد. اگر بخواهيم از بخش خصوصي استفاده شود، 

چگونه بايد استفاده كرد؟ 
وي تاكيد كرد: الان از عدال��ت اجتماعي رنج مي بريم. از 
تبعض، بي عدالتي و تحقق اجتماعي رنج مي بريم. اگر به 
مباحث توسعه بپردازيم، نبايد به محيط زيست لطمه وارد 
شود و بايد زيرس��اخت هايي داشته باشيم كه البته مهيا 
نيست.  وي افزود: تبريز، قطب اقتصادي از لحاظ معدن، 
صنعت و تنوع محصولات است و محصولات آن به بيش 
از ۱۰۰ كشور جهان صادر مي شود كه برخي از آنها نمونه 
هستند. اگر يك روز برق يا گاز واحدهاي صنعتي قطع شود، 
خسارت بزرگي وارد مي شود. وي افزود: امروز در بحث برق 
و گاز ناترازي داريم. در زمستان، گاز را قطع مي كنند تا گاز 
خانواده ها قطع نشود يا در تابستان برق قطع مي شود تا به 
مردم برق برسد اما گاه خسارت هاي بسيار سنگيني ناشي 
از قطع برق و گاز صنعت به خاطر خانوارها به صنعت وارد 
مي شود.  محس��ني اژه اي با اشاره به دوگانگي ها در بحث 
قضاوت، ادامه داد: محيط زيس��ت مي گوي��د كه اگر گاز 
نيروگاه ها قطع شود نبايد از مازوت استفاده شوند، ناچار بايد 
سيستم را تعطيل كرد يا از مازوت استفاده كرد. از سويي 
جزو وظايف قوه قضاييه برخورد با زيرپا گذاشتن حقوق 
عامه است. ما مي گويم كه نيروگاه به خاطر مباحث محيط 
زيست و صيانت حقوق عامه حق ندارد از مازوت استفاده 
كند، ولي دولت بخشنامه مي دهد كه بايد از مازوت استفاده 

كرد. اكنون كدام حقوق عامه بايد رعايت شود؟ 
وي در رابطه با مساله بانك ها نيز گفت: شايد چندين سال 
است كه در خصوص مشكلات بانك ها حرف مي زنيم. بانك 
اگر اضافه برداشت دارد و موجب افزايش نقدينگي مي شود، 
چه كسي مسوول است؟ من معتقد هستم كه در اين زمينه 
كمبود قانون نداريم. حال ابتدا بايد به سراغ چه كسي برويم؟ 
ابتدا به سراغ بانك مركزي برويم كه چرا از اختيارات خود 
براي جلوگيري از اين اضافه برداشت جلوگيري كرده است؟

وي تاكيد ك��رد: امروز اغلب بانك ها ناترازي دارند و اضافه 
برداشت دارند و اين موضوع را قبول داريم. از سال قبل اعلام 
كردم كه بانك ها بدانند كه امسال قبل از مشتري بانك به 
سراغ خود بانك مي آيم. رييس قوه قضاييه اظهار كرد: به 
سراغ اين بانك ها هم با كمك دولت رفتيم و اقدام كرديم. 
قدم اول، اصلاح امور و نه زندان است. گفتيم كه بانك ها بايد 
به ميدان بيايند و ما هم كمكشان مي كنيم ولي بانك ها بايد 

به وظيفه خود عمل كنند. 



گلناز پرتوي مهر|
در ميان انبوه اخباري كه از مفاسد گوناگون اقتصادي 
در سال هاي اخير منتش��ر شده است، خبر گم شدن 
يك دكل نفتي خبري نيس��ت كه بشود به راحتي از 

كنارش عبور كرد. 
به گزارش خبرنگار»تعادل«، خبر گم شدن دكل نفتي 
در كش��ور در ابتدا به يك طنزتلخ شباهت دارد ولي با 
تاييد جواد اوجي، وزير نفت دولت رييسي رنگ و بوي 
جدي به خود مي گيرد. وي روز گذش��ته، در حاشيه 
جلس��ه دولت با اش��اره به اينكه دكل ناپديد شده در 
خوزستان متعلق به دولت و بابك زنجاني نيست، گفته 
اين دكل مربوط به شركتي خصوصي است كه مدتي 

هم رها بوده است.

   ماجراي سرقت دكل نفتي در خوزستان
 پاي بابك زنجاني در ميان است؟

بنابر اعلام خبرگزاري هاي رسمي )فارس(، در روزهاي 
گذش��ته خبري مبني ب��ر اينكه ي��ك دكل نفتي در 
خوزستان و در هفتاد كيلومتري جاده اهواز به هفتكل 
به سرقت رفته است در شبكه هاي اجتماعي منتشر 

شد.
به گفته ش��اهدان عيني تريلي هايي كه قطعات اين 
دكل را حم��ل و جابه جا كرده  اند داراي پلاك تهران 
بوده و از استان خارج شده اند. تحقيقات ميداني نيز 
بر خ��روج قطعات اين دكل قديمي از اس��تان صحه 

مي گذارد.
مديران مناطق نفت خيز و ملي حفاري تمايلي براي 
موضع گيري در خصوص اين خبر ندارند اما به صورت 

غيررسمي انتصاب اين دكل به خود را نفي كرده اند.
يك منبع مطلع در حوزه نفت گفته اس��ت اين دكل 
متعلق به ش��ركت مناطق نفت خيز جنوب و شركت 
ملي حفاري نيست بلكه متعلق به يكي از شركت هاي 

خصوصي بابك زنجاني است.
به گفته اين ش��خص مطلع، شركت خصوصي بابك 
زنجاني در نقاط مختلف كشور دكل دارد كه غيرفعال 

هستند.
نام بابك زنجاني در جري��ان فعاليت هاي كلان مالي 
مرتبط ب��ا دور زدن تحريم هاي بين المللي و فس��اد 

اقتصادي مطرح شد او اكنون به اتهام اختلاس و فساد 
مالي زنداني است. بر اساس اين گزارش، اين دست كم 
دومين باري اس��ت كه گزارش سرقت دكل نفتي در 

ايران منتشر مي شود.
پيش��تر گ��م ش��دن ي��ك دكل نفت��ي در دوران 
رياست جمهوري محمود احمدي نژاد خبرساز شده 

بود.
بيژن نامدار زنگنه، وزير نفت ايران در دولت حسن 
روحاني تيرماه ۱۳۹۴ مفقود شدن دكل نفتي ايران 
در دوره احمدي نژاد را تأييد كرده و گفته بود پرونده 

با شكايت وزارت نفت تشكيل شده است.
ارزش آن دكل سرقت شده شده كه نام آن »دين« 
عنوان شده بود، در آن زمان ۷۸ ميليون دلار اعلام 

شد اما ارزش مالي دكل نفتي كه به تازگي در استان 
خوزستان ربوده شده، هنوز مشخص نيست.

  توضيحات دادگستري خوزستان 
درخصوص جمع آوري دكل نفت در اهواز

مركز رس��انه و روابط عمومي دادگستري خوزستان 
در خصوص ادعاي مطرح ش��ده در رسانه ها و فضاي 
مجازي مبني بر سرقت يك دكل نفتي در اين استان 

توضيحاتي ارايه داد.
به گ��زارش ف��ارس، مركز رس��انه و رواب��ط عمومي 
دادگستري خوزستان در خصوص ادعاي مطرح شده 
در رسانه ها و فضاي مجازي مبني بر سرقت يك دكل 
نفتي در اين اس��تان، اعلام كرد: اين دكل جزو اموال 

عمومي نبوده و متعلق به شركت سپنتا بين الملل كه 
يك شركت پيمانكار در زمينه دكل هاي حفاري مربوط 

به بخش خصوصي است، مي باشد.
اين ش��ركت در س��ال هاي ۱۳۹2 تا ۱۳۹5 قرارداد 
عمليات حفاري جهت حفاري چاه هاي شركت ملي 

مناطق نفتخيز جنوب را به عهده داشته است. 
پس از پايان قرارداد، اين شركت به رغم اخطاريه هاي 
مكرر مبني بر انتقال دكل ها از سوي كارفرما از انتقال 
دكل ها خودداري كرده كه به عنوان اقدام پيشگيرانه 
و در جهت جلوگيري از تخريب و س��رقت دكل، مقام 
قضايي دستور به جابه جايي دكل داد كه شركت مناطق 
نفت خيز جنوب با هماهنگي شركت حفاري ايران، اين 

دكل به يكي از انبارهاي شركت نفت انتقال داده شد.
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خبر كوتاه

كشف چهار ميدان نفتي
و گازي در دولت سيزدهم

وزير نفت گفت: ميدان گازي چشمه  شور در استان 
خراس��ان رضوي، ميدان نفتي هيركاني در استان 
گلستان، ميدان نفتي تنگو و ميدان نفتي گناوه در 

استان بوشهر در دولت سيزدهم كشف شده است.
به گزارش تسنيم، جواد اوجي وزير نفت در حاشيه 
نشس��ت هفتگي هيات دولت با اش��اره به برخي 
اقدامات اين وزارتخانه از ابتداي دولت س��يزدهم 
تاكنون گفت: ميدان گازي چشمه ش��ور در استان 
خراس��ان رضوي، ميدان نفتي هيركاني در استان 
گلستان، ميدان نفتي تنگو و ميدان نفتي گناوه در 

استان بوشهر در دولت سيزدهم كشف شده است.
وزير نفت گفت: نسبت به ساير كشورهاي منطقه، 
جايگاه اول اكتشاف را داريم. هر چاهي كه به منظور 
اكتشاف زده شده موفق بوده است و به هيدروكربن 
رس��يده ايم و ميزان موفقي��ت در اين بخش ۱00 
درصد بوده اس��ت. اوجي همچني��ن در ادامه بيان 
كرد: افزايش بي��ش از ۳00 درص��دي را در انجام 
عمليات لرزه نگاري س��ه بعدي نس��بت به دولت 
دوازدهم داشته ايم. ايران در مقايسه با كشورهاي 
منطقه مثل امارات، قطر، كويت، عربستان جايگاه 
اول اكتش��اف را داشته است و ضريب كشف موفق 
ما ۱00 درصد است. اين دولت بيش از يك ميليون 
و 200 هزار بش��كه نفت و ۴5 ميليون متر مكعب 
گاز افزايش توليد داشته و نزديك 20 ميليارد دلار 
پروژه هاي نيمه تمام در حوزه نفت و گاز تكميل و به 

بهره برداري رسيده است.

احتمال وقوع بارش هاي شديد 
در شمال و شمال غرب

سخنگوي صنعت آب كش��ور نسبت به احتمال وقوع 
مقادير بالاي بارش  در استان هاي شمالي و شمالغرب 
كشور و جاري شدن سيلاب در اين استان ها در روزهاي 
۱2 و ۱۳ مهر ماه هشدار داد. به گزارش تسنيم، فيروز 
قاسم زاده، سخنگوي صنعت آب كشور اظهار داشت: 
بر اس��اس نتايج مدل هاي پيش بيني هواشناس��ي و 
هشدارهاي صادره از سوي سازمان هواشناسي كشور 
و تحليل س��امانه بارش��ي فعال در نوار شمالي كشور، 
طي روزهاي چهارشنبه و پنجشنبه ۱2 و ۱۳ مهرماه 
احتمال وقوع سيل در استان هاي شمالي كشور وجود 
دارد. وي ب��ا بيان اينكه اس��تان هاي آذربايجان غربي، 
آذربايجان شرقي، اردبيل، گيلان، مازندران، گلستان 
و خراس��ان شمالي داراي حساس��يت بوده و در سطح 
هشدار براي وقوع سيلاب قرار دارند، ادامه داد: استان هاي 
كرمانشاه، كردس��تان، همدان، زنجان، قزوين، تهران، 
البرز، خراس��ان رضوي و بخش شمالي استان سمنان 
نيز شاهد بارش هاي رگباري خواهند بود. قاسم زاده با 
اشاره به اينكه ش��دت وقوع بارش در برخي ساعات در 
استان هاي آذربايجان غربي، آذربايجان شرقي، اردبيل، 
گيلان، مازندران، گلستان و خراسان شمالي بالا خواهد 
بود، نسبت به افزايش ناگهاني دبي رودخانه ها و مسيل ها 
هشدار داد و از احتمال وقوع خسارت هاي جاني و مالي 
خبر داد. س��خنگوي صنعت آب كشور بيان داشت: بر 
همين اساس از هموطنان عزيز كه در حاشيه رودخانه ها 
فعاليت دارند يا ساكن هستند و همچنين گردشگران كه 
در اين روزها قصد تفريح در اطراف رودخانه ها و مسيل ها 
را دارند، تقاضا مي شود به هشدارها و توصيه هاي ايمني 
توجه كرده و مراقبت هاي لازم را به عمل آورند تا هيچگونه 
خسارت جاني و مالي متوجه اين عزيزان نشود. قاسم زاده 
خاطرنشان كرد: عدم انجام هرگونه فعاليت در بستر و 
حاشيه رودخانه ها، مراقبت از كارگاه هاي فعال در داخل 
رودخانه، عدم توقف و نصب چادرهاي مس��افرتي در 
اطراف و بستر رودخانه ها و حتي رودخانه ها و مسيل هاي 
خشك، عدم حضور و تردد در جاده هاي كوهستاني، عدم 
تردد و توقف افراد و ماشين آلات در رودخانه ها و مسيل ها 
به ويژه در عرض جريان هاي س��يلابي و نيز اجتناب از 
توقف براي نظاره يا تصويربرداري از سيل، مواردي است 
كه بايد رعايت شود. وي تأكيد كرد: در اين خصوص، بايد 
به هشدارهاي سازمان هواشناسي كشور، هشدارهاي 
ستاد مديريت بحران استان ها و ماموران دستگاه هاي 

متولي بحران در هنگام وقوع سيل، توجه جدي شود.

 استقرار سيستم مديريت انرژي 
در مجتمع هاي پتروشيمي

مديرعامل ش��ركت ملي صنايع پتروش��يمي گفت: 
هم اكنون در بيش از ۳0 مجتمع پتروش��يمي كشور 
سيس��تم بين المللي مديريت انرژي استقرار يافته و 
ضروري است ديگر پتروشيمي ها نيز به سمت استقرار 
اين سيستم حركت كنند. به گزارش تسنيم، مرتضي 
شاهميرزايي، مديرعامل شركت ملي صنايع پتروشيمي 
در نشست هماهنگي نمايندگان كارگروه هاي تخصصي 
انرژي صنعت پتروشيمي با تأكيد بر ضرورت مديريت 
انرژي در صنعت پتروشيمي كشور، اظهار داشت: اجراي 
اين راهبرد از سوي ش��ركت ملي صنايع پتروشيمي 
ضمن صيانت از محيط زيست و كاهش ناترازي، منجر 
به افزايش ارزش اف��زوده حامل هاي انرژي در صنعت 
مي شود. وي، مصرف غيراصولي انرژي را مصداق اسراف 
دانست و با تأكيد بر اجراي الزام هاي قانوني مصرف بهينه 
انرژي در صنعت پتروشيمي، گفت: در زمينه كاهش يا 
حذف گازهاي مشعل در صنعت نفت اقدام هاي مطلوبي 
انجام شده است كه مي توان به جمع آوري گازهاي همراه 
نفت در غرب كارون براي تأمين بخشي از خوراك مورد 
نياز صنعت پتروشيمي اشاره كرد. معاون وزير نفت با 
بيان اينكه مديريت منابع پيش شرط مديريت انرژي 
است، افزود: مديريت منابع در دوران دفاع مقدس يكي 
از عوامل مهم پيروزي انقلاب اسلامي بود و الگوگيري 
از آن دوران براي پيشبرد اهداف در حوزه انرژي بسيار 
موثر اس��ت. ش��اهميرزايي تصريح كرد: هم اكنون 
در بيش از ۳0 مجتمع پتروشيمي كشور سيستم 
بين المللي مديريت انرژي استقرار يافته و ضروري 
است ديگر پتروشيمي ها نيز به سمت استقرار اين 
سيستم حركت كنند. وي ادامه داد: رسالت مديريت 
انرژي برمبن��اي هم افزايي دانش، مديريت منابع و 
اشتراك گذاري تجربه هاي موفق موجود در صنعت 
پتروشيمي و ساير صنايع موفق ملي و بين المللي 
و كاهش ش��دت مصرف انرژي تعريف شده است. 
مديرعامل شركت ملي صنايع پتروشيمي با تأكيد 
برحمايت و اجراي راهبرد مديريت انرژي در صنعت 
پتروشيمي، افزود: اميدوارم رعايت الزام هاي قانوني 
و نتايج ملموس و مثبت آن در صنعت پتروشيمي به 

الگويي مناسب در ديگر صنايع تبديل شود.

كاهش داوطلبانه توليد نفت 
عربستان و روسيه ادامه مي يابد

عربستان سعودي و روسيه در آستانه نشست كميته 
نظارتي مش��ترك وزيران اوپك پلاس اعلام كردند به 
كاهش داوطلبانه توليد نفت خود تا پايان سال 202۳ 
ادامه مي دهند. به گزارش ايسنا، بيانيه هاي عربستان 
سعودي و روسيه ساعاتي پيش از برگزاري نشست آنلاين 
كميته نظارتي مشترك وزيران اوپك پلاس در اواخر روز 
چهارشنبه، منتشر شد. كميته نظارتي مشترك وزيران 
اوپك پلاس در صورت لزوم، مي تواند خواستار برگزاري 
نشست كامل وزيران اوپك پلاس شود اما منابع آگاه به 
رويترز گفته بودند كه بعيد است اين كميته در سياست 
توليد نفت خود تغييري دهد. قيمت نفت در معاملات روز 
چهارشنبه روند كاهشي داشت و نفت برنت پس از انتشار 
اين خبر، يك دلار كاهش يافت و به ۸۹ دلار و ۹2 سنت 
در هر بشكه رسيد اما اندكي بعد، ۹0 دلار و ۴0 سنت در 

هر بشكه معامله شد.

»تعادل« گزارش مي دهد 

معاون وزير نفت خبر داد

حلقه هاي گمشده در دكل نفتي!

افزايش ۷ ميليارد مترمكعبي توليد گاز در تابستان
مديرعامل ش��ركت ملي گاز ايران گفت: توليد گاز در 
تابستان امس��ال با كاهش زمان تعميرات اساسي ۷ 

ميليارد متر مكعب افزايش يافته است.
به گ��زارش وزارت نفت، مجيد چگن��ي، مديرعامل 
شركت ملي گاز ايران در دومين نشست هم انديشي 
مديران شركت هاي پالايش گاز كشور كه به ميزباني 
شركت پالايش گاز سرخون و قشم به مدت دو روز در 
بندرعباس در حال برگزاري است، گفت: اكنون بيش 
از ۱0۱ نيروگاه بزرگ كش��ور از گاز طبيعي استفاده 
مي كنند و در نيمه نخست امسال شاهد افزايش ۱۶ 
درصدي گازرساني به آنها بوديم كه سبب حفظ محيط 

زيست شده است.
وي با بيان اينكه كاركنان صنعت گاز در خط مقدم 
جبهه اقتصادي كشور هستند، افزود: انتظار من از 
مديران صنع��ت گاز در اين دولت انقلابي و مردمي 
اين است كه بيش��ترين فكر و دغدغه خود را براي 
صنعت و كار بگذارند و ايثار كنند. معاون وزير نفت 
تصريح كرد: اين دولت و در رأس آن رييس جمهوري 
به طور ش��بانه روز در حال خدمت و مديريت كشور 

است.
چگني بيان كرد: بايد تلاش ش��ود كه هيچ حادثه اي 
در محي��ط عملياتي صنعت گاز رخ ندهد، از س��ويي 

امسال آزمون و امتحان ديگري براي تأمين پايدار گاز 
كشور در پيش است و بايد تلاش شود هيچ وقفه اي در 

گازرساني رخ ندهد.
وي با اشاره به ناترازي بين توليد و مصرف گاز طبيعي، 
گفت: براس��اس پيش بيني ها پاييز امسال ۱.5 درجه 

نسبت به پارسال سردتر خواهد بود كه طبيعتاً مصرف 
گاز هم بيشتر مي شود اما نبايد هيچ توقفي در توليد و 

انتقال گاز ايجاد شود.
مديرعامل شركت ملي گاز ايران ادامه داد: گازرساني 
مانند عمليات ه��اي دفاع مقدس اس��ت و بايد همه 

برنامه ريزي ها انجام شود و آمادگي كامل وجود داشته 
باشد. چگني با تأكيد بر اينكه اين آمادگي همه جانبه 
تا ۱5 اس��فندماه ادامه دارد، اظهار كرد: رضايت مقام 
معظم رهبري از كاركنان صنعت نفت مدال افتخاري 
است و بايد به گونه اي عمل شود كه اين رضايت تداوم 

داشته باشد.
همچنين احمد زمان��ي، مدير هماهنگي و نظارت بر 
توليد شركت ملي گاز ايران نيز گفت: پارسال زمستان 
بدون دغدغ��ه اي را از نظر توليد و انتق��ال پايدار گاز 

گذرانديم و امسال هم بايد همانطور باشد.
وي افزود: بخش توليد، انتقال و توزيع تنها بخشي از 
فرآيند فعاليت هستند و بسياري از همراهان صنعت 

گاز براي اين كار تيمي جهاد مي كنند.
مدير هماهنگي و نظارت بر توليد شركت ملي گاز با بيان 
اينكه لازمه توليد موف��ق، آمادگي كاركنان به عنوان 
ركن اصلي توليد است، تاكيد كرد: تعميرات اساسي 
امس��ال هم با برنامه ريزي دقيق و كاهش مدت زمان 
آن انجام و سبب شد توليد گاز در تابستان ۷ ميليارد 
مترمكعب گاز نسبت به پارسال افزايش يابد كه نبود 

قطعي در حوزه برق و صنعت هم به همين دليل بود.
زماني در پايان از آمادگي همه جانبه براي گازرساني 

پايدار در روزهاي سرد سال خبر داد.

اوپك پلاس سيگنالي از افزايش توليد نفت نمي دهد
در حالي كه وزراي اوپك پلاس آماده نشست ماهانه 
براي بررس��ي بازارهاي جهاني نفت مي ش��وند، اين 
گروه هيچ نشانه اي از تسهيل محدوديت عرضه كه 
قيمت ها را به مرز ۱00 دلار در هر بشكه رسانده است، 
نش��ان نمي دهد. به گزارش ايسنا، قيمت نفت طي 
سه ماه گذش��ته تحت تاثير اقدام عربستان سعودي 
و روسيه در اجراي كاهش عرضه اضافي و همزمان، 
رشد قوي تقاضاي جهاني براي سوخت، بيش از 20 
درصد افزايش پيدا كرده است. اين افزايش تهديدي 
براي تضعيف اقتصاد شكننده جهاني، آسيب ديدن 
مصرف كنندگان از موج جديد افزايش تورم و برهم 
زدن برنامه هاي بانك هاي مركزي براي پايان دادن 

به سيكل افزايش نرخ بهره است.
با اين حال، نمايندگان اوپ��ك و متحدانش انتظار 
ندارند كه نشست روز چهارش��نبه كميته نظارتي 
مش��ترك وزيران اوپ��ك پلاس، هي��چ گونه تغيير 
سياس��تي را توصيه كند. س��هيل المزروعي، وزير 
انرژي امارات عربي متحده، دوش��نبه هفته جاري 

اظهار كرد كه اوپك پلاس، سياست درستي دارد.
 همزمان با هزينه هاي س��نگين محمد بن سلمان، 
وليعهد عربستان س��عودي، در بخش هاي مختلف 
از ش��هرهاي آينده گ��را و قرارداده��اي مخابراتي 
بين المللي گرفته ت��ا فوتباليس��ت ها و گلف بازان 
مطرح، قيمت  بالاي نفت، درآمد بادآورده اي براي 
رياض ب��ه همراه آورده اس��ت. قيم��ت بالاي نفت 
همچنين منبع درآمد مهمي براي ولاديمير پوتين، 

رييس جمهور روس��يه اس��ت كه كشورش در حال 
جنگ با اوكراين اس��ت. باب مك نالي، رييس گروه 
انرژي راپيدان و يكي از مقامات سابق كاخ سفيد، به 
تلويزيون بلومبرگ گفت: بازار نفت دچار محدوديت 
عرضه شده اما محدوديت عرضه بيشتر در راه است. 
همه چيز واقعا به كاري كه عربس��تان سعودي انجام 

مي دهد، بستگي دارد.
رياض در ژوئيه توليد خود را يك ميليون بشكه در 
روز كاه��ش داد و كاهش تولي��دي كه تحت توافق 
اوپك پ��لاس اعمال ك��رده ب��ود را عميق تر كرد و 
توليدش را به حدود ۹ ميليون بشكه در روز رساند 
كه كمترين ميزان در دو سال اخير است. اين كشور 
متعهد شد كه اين محدوديت را تا پايان سال 202۳ 
حفظ كند. روسيه هم وعده داد كه صادرات خود را 

به ميزان ۳00 هزار بشكه در روز كاهش مي دهد.
اين دو عضو بزرگ اوپك پ��لاس اعلام كرده اند كه 
اين تصمي��م را به صورت ماهان��ه بازبيني خواهند 
كرد اما انتظار چنداني وجود ندارد كه در نشس��ت 
هفته جاري كميته نظارتي اوپك پلاس، تغييراتي 
صورت بگي��رد. اكثر اعضاي اوپك پلاس در كاهش 
تولي��د اضافي كه به رش��د قيمت ه��ا كمك كرده 
است، مشاركت ندارند و از اين رو، هر گونه تغييري 
در برنامه توليد عربس��تان س��عودي و روسيه، در 
بيانيه هاي جداگانه اعلام خواهد شد. فعلا، روساي 
اوپك پلاس دليلي براي حف��ظ محدوديت عرضه 
خود دارند. نفت برنت كه قيمت پايه بازار بين المللي 

است، هفته گذش��ته به بالاي ۹۷ دلار در هر بشكه 
صعود كرد كه بالاترين قيمت در ۱0 ماه گذش��ته 
بود اما هفته جاري تحت تاثير نگراني ها نس��بت به 
وضعيت شكننده اقتصاد جهاني، به حدود ۹0 دلار 

در بازار لندن كاهش پيدا كرده است.
با محدود كردن عرضه همزمان با بهبود مصرف نفت، 
سطح ذخاير نفت در سراس��ر جهان با سريع ترين 
روند چند سال اخير، كاهش پيدا كرده است. سطح 
ذخاير امريكا به حدي كاهش پيدا كرده كه ممكن 
است عملكرد مناسب آنها را دچار مشكل كند. اين 

وضعيت، براي مصرف كنندگان دشوار بوده است.
هند كه خريدار بزرگ نفت روسيه و عربستان سعودي 
است، از اين وضعيت ابراز ناخشنودي كرده است. اين 
كشور همچنان به توليدكنندگان مي گويد كه نفت 
بيش از حد گران است. يك مقام انرژي اندونزي ماه 
گذشته، از بار مالي عظيم هزينه هاي سوخت در اين 
كشور شكايت كرد و شركت هاي هواپيمايي امريكايي 
از جمله س��اوت وس��ت ايرلاينز و يونايت��د ايرلاينز 
هولدينگز به مسافران هشدار داده اند كه خود را براي 

قيمت سوخت بالاتر آماده كنند.
در اين بين، سياس��ت گذاران امريكا اعلام كرده اند 
كه نرخ هاي به��ره بايد براي مدت��ي طولاني تر بالا 
بماند تا تورم مهار ش��ود. همچني��ن اين وضعيت 
ممكن اس��ت مخاطرات سياس��ي براي جو بايدن، 
رييس جمهور امريكا، ايجاد كن��د كه خود را براي 
كمپين تبليغات رياست جمهوري سال آينده آماده 

مي كند زيرا قيمت بنزين به ح��دود چهار دلار در 
هر گال��ن، افزايش پيدا كرده اس��ت. اوپك پلاس، 
استدلال هاي گوناگوني را براي رويكرد فعلي خود 
ارايه كرده و منكر آن شده كه سطح قيمت خاصي 

را هدف گرفته است.
هيثم الغيص، دبيركل اوپ��ك، در كنفرانس هفته 
جاري در ابوظبي، اظهار كرد كه نس��بت به تقاضا، 
خوش بين اس��ت و س��هيل المزروعي، وزير انرژي 
امارات عربي متح��ده گفت: نيت اي��ن گروه براي 
تش��ويق س��رمايه گذاري در توليد جديد است. ماه 
گذشته، شاهزاده عبدالعزيز بن سلمان، وزير انرژي 
عربستان س��عودي، اين اس��تراتژي را در بحبوحه 

ابهامات چين، پيشگيرانه توصيف كرده بود.
بر اس��اس گزارش بلومبرگ، اگر محدوديت عرضه 
نفت اوپك پلاس، قيمت ها را به بالاي ۱00 دلار در 
هر بشكه سوق دهد، بحث بر سر اين خواهد بود كه 
آيا رياض براي متوقف كردن داغي بيش از حد بازار، 
مداخله مي كند. گروه گلدمن س��اكس انتظار دارد 
عربستان س��عودي براي جلوگيري از صعود قيمت 
نفت به بالاي ۱05 دلار در هر بشكه و نابودي تقاضا، 

عرضه خود را احيا كند.
وزارت انرژي عربستان سعودي روز چهارشنبه در 
بيانيه اي در خبرگزاري رسمي اين كشور اعلام كرد 
عربستان س��عودي به كاهش توليد داوطلبانه يك 
ميليون بش��كه در روز در نوامبر و تا پايان دس��امبر 

سال 202۳ ادامه خواهد داد.

نرخ بهره بالا سد راه صعود 
قيمت نفت شد

قيمت نفت در معاملات روز چهارش��نبه بازار آسيا در 
آستانه نشست كميته نظارتي اوپك پلاس، تحت تاثير 
نگراني ها نسبت به تاثير منفي نرخهاي بهره بالا براي 

تقاضا، كاهش پيدا كرد.
بهاي معاملات نفت برنت با ش��ش سنت كاهش، به 
۹0 دلار و ۸۶ سنت در هر بشكه رسيد. بهاي معاملات 
وست تگزاس اينترمديت امريكا با پنج سنت كاهش، به 
۸۹ دلار و ۱۸ سنت در هر بشكه رسيد. نفت برنت روز 
گذشته با 2۱ سنت افزايش و شاخص نفت امريكا با ۴۱ 
سنت افزايش، بسته شده بود. آماري كه روز سه شنبه 
منتشر شد، نشان داد فرصتهاي شغلي جديد در امريكا، 
بيشترين افزايش را در بيش از دو سال گذشته داشته اند 
و باعث ش��د بازده اوراق خزانه، افزايش چشمگيري 
پيدا كند. علاوه بر نگرانيها از بالا ماندن نرخهاي بهره 
به مدت طولان��ي، دلار قوي هم قيمت نفت را تحت 
فشار كاهشي قرار داده است. دلار قوي تر، نفت را براي 
دارندگان ارزهاي ديگر گران تر كرده و تقاضا براي نفت 
را كمتر مي كند. نشست كميته نظارتي وزيران اوپك 
پلاس روز چهارشنبه برگزار مي شود. انتظار مي رود 
اوپك پلاس در نشست روز جاري، سياست توليد خود 
را بدون تغيير نگه دارد و محدوديت عرضه را حفظ كند. 
در نظرسنجي رويترز، پيش بيني شد عربستان سعودي 
قيمت گريد نفتي عرب لايت براي آسيا را در نوامبر براي 
پنجمين ماه متوالي افزايش دهد زيرا فعالان بازار انتظار 
دارند عرضه نفت ترش مديوم، محدود بماند. برايان 
 ANZ مارتين و دانيل هاينس، تحليلگران گروه بانكي
در يادداشتي نوشتند: معكوس شدن روند صعودي 
اخير قيمت نفت ممكن است باعث شود اوپك پلاس 
در نشس��ت روز جاري، سياست محدوديت عرضه را 
تغييري ندهد. در اين بين، يك روز پس از آنكه تركيه 
اعلام كرد فعاليت خط لوله نفتي عراق پس از شش ماه 
توقف، در هفته جاري ازسرگرفته مي شود، يك مقام 
نفتي عراقي به رويترز گفت: مذاكرات براي ازسرگيري 
صادرات نفت عراق از اين مسير كه از تركيه مي گذرد، 
همچنان ادامه دارد. خبرگزاري اينترفكس به نقل از 
الكساندر نواك، معاون نخس��ت وزير روسيه نوشت: 
روسيه هيچ چارچوب زماني براي ممنوعيت صادرات 
سوخت كه ماه گذشته اعلام شد، تعيين نكرده است و 
اين ممنوعيت تا زماني كه قيمتها تثبيت شوند و كمبود 
عرضه در بازار داخلي رفع شود، ادامه خواهد داشت. 
سرمايه گذاران به دقت به نظارت وضعيت عرضه و تقاضا 
در امريكا نشسته اند. آمار موسسه امريكن پتروليوم 
نشان داد كه ذخاير نفت امريكا در هفته منتهي به 2۹ 
سپتامبر، به ميزان حدود ۴.2 ميليون بشكه كاهش 
پيدا كرده است. آمار رس��مي ذخاير نفت و سوخت 
امريكا بعدازظهر روز جاري منتشر مي شود. هند كه 
سومين واردكننده بزرگ نفت در جهان است، روز سه 
شنبه از توليدكنندگان خواست نسبت به كشورهاي 
مصرف كننده كه از افزايش قيمتها به بالاي ۹0 دلار در 
هر بشكه آسيب ديده اند، بي تفاوت نباشند. بر اساس 
گزارش رويترز، هارديپ سينگ پوري، وزير نفت هند 
پس از ديدار با هيثم الغيص، دبيركل اوپك در ابوظبي، 
در پستي در ايكس نوشت: در زمان پاندمي، هنگامي 
كه قيمت نفت سقوط كرد، دنيا براي تثبيت قيمت و 
مناسب كردن آن براي توليدكنندگان، دست به دست 
هم داد. اكنون كه دنيا در آستانه ركود و كندي اقتصادي 
است، توليدكنندگان نفت بايد همان حساسيت را در 

قبال كشورهاي مصرف كننده نشان دهند.



بورس تهران از تابستان سال 99 تا به امروز خوشي به خود 
نديده است و هر روز شاهد وخامت اوضاع در بازار سرمايه 
هستيم. داستان از اين قرار است كه از زمستان سال 98 تا 
مرداد ماه سال 99 شاهد تبليغات بي وقفه دولت دوازدهم 
ب��راي ورود مردم به بورس بوديم كه اين اتف��اق رخ داد و 
بيش از نيمي از جمعيت كشور مستقيم و غيرمستقيم )به 
واسطه دوست، آشنا، فاميل و..( درگير اين بازار شدند. اما 
ناگهان در مرداد ماه اتفاقي دور از انتظار رخ داد و يك باره 
بورس سقوط كرد. البته اين اتفاق براي مردم غير منتظره 
بود و مسوولان كش��وري با آگاهي كامل از اين مساله به 
دنبال حل مش��كلات خود و جذب بيشتر پول از بورس 
بودند. اين فاجعه و ريزش س��ال 99 باعث شد كه اعتماد 
مردم نس��بت بورس به طرز قابل توجهي كاهش يابد، به 
واسطه همين موضوعات كارشناسان پيش بيني كردند 
مجدد ريزش هايي از جنس سال 99 خواهيم داشت و در 
نهايت ارديبهشت ماه امسال شاهد ريزشي سنگين بوديم. 
نكته قابل تامل و توجه اينجاست كه تمامي ريزش هاي 
بازار س��رمايه از جنس دخالت، دستكاري و سوءاستفاده 
هستند و اين موضوع باعث مي شود سهامداران حرفه اي و 
حتي مبتدي بازار كمي عقب بكشند. درست است وزارت 
اقتصاد و سازمان هر روز اعلام مي كنند كه عملكردهاي 
قابل قبولي داش��ته اند و كمبود اعتمادي در بازار در كار 
نيس��ت؛ اما صحبت با فعال بازار سرمايه و نظر سنجي ها 
مس��ائلي ديگري را بيان مي كند. وزارت اقتصاد صراحتا 
در جوابيه ه��اي مختلف به »تع��ادل« اعلام مي كند كه 
وضعيت خوب است ولي گفت وگو با فعالان بازار سرمايه و 
نظرسنجي ها نشان مي دهد كه سهامداران ترس ورود به 
بازار را دارند و ترجيح مي دهند همانند گذشته پول خود را 
در بانك يا خانه و... نگهداري كنند. در گفت وگو با فعالان بازار 
سرمايه و نظرسنجي هاي مختلف به اين نتيجه رسيديم كه 
سهامداران ترس از تغيير قوانين و دخالت دارند و همين 
موضوع باعث مي شود كه ديگر در بورس سرمايه گذاري 
نكنند. يكي از فعالان بازار سرمايه در اين خصوص گفت 
كه »هر روز شاهد يك دخالت، دستور و دستكاري در بازار 
هستيم و همين موضوع باعث مي شود كه من پس از 12 
سال سرمايه گذاري در بورس بخش عمده اي از سرمايه 
خود از بازار خارج و وارد بازارهاي مختلفي همانند بانك، 
طلا، سكه، مس��كن و خودرو كنم. حتي ترجيح مي دهم 
بخش عمده اي از سرمايه ام در خانه و در بالشتم بماند اما در 
بورس سرمايه گذاري نكنم؛ زيرا ممكن است در عرض 5 
دقيقه يك مصوبه جديد به بورس بيايد زيان ما بيشتر شود. 
براي مثال ارديبهشت ماه كه خواص از افزايش نرخ خوراك 
خبر داشتند فروشنده شدند و در نهايت زيان براي ما ماند! 
حال چه كس��ي زيان ما را جبران مي كند؟ اصلا كسي به 
فكر بورس است؟« مساله اصلي دقيقا همينجاست بورس 
ريزش هاي سنگيني را تجربه مي كند اما هيچ كس مسوول 
ريزش نيست، در مقابل زمان رشد بازار همه خود را مسوول 
رشد بازار مي دانند كه اين مساله خود جاي تعجب دارد! 
چگونه مي شود كسي فرد يا افرادي مسوول ريزش بازار 
نباشند و در مقابل همه مسوول رشد بازار باشند؟ تقريبا در 
سه سال گذشته اغلب مسائل و مشكلات تالار شيشه اي 
صورت مس��اله باقي مانده و كسي نيست به اين مسائل 

رس��يدگي كند. براي نمونه نرخ خوراك كه هنوز اغلب 
فعالان نسبت به آن اعتراض دارند. ماجرا اينجاست كه نرخ 
خوراك نيمه ارديبهشت ماه به صورت پنهاني و با امضاي 
معاون اول رييس جمهور به رقم هفت هزار تومان رسيد 
و در اين مدت بازار و س��هامداران ريزش هاي سنگيني را 
متحمل شدند، پس از 51 روز بالاخره اين نامه منتشر شد 
و در نهايت وزير اقتصاد وعده رسيدگي به اين موضوع را 
داد؛ اما اين رسيدگي ها هفته ها طول كشيد و در اين چند 
هفته بسياري از افراد مجدد از زمان ايجاد شده سوءاستفاده 
كردند و سودي براي خود دست و پا كردند و در نهايت باز هم 
زيان براي سهامداران ماند! اين زيان ها ناشي از بي برنامگي 
و رانت يك عده افراد خاص است و جبراني وجود ندارد. در 
ادامه يكي از سهامداران خرد بازار نيز گفت كه »اطميناني 
به بورس نيست و هر روز يك قانون عوض مي شود! ممكن 
است يك روز خوب باشد و يك روز بد. بنابراين من سرمايه 
كمي به بورس مي آورم و باقي سرمايه خود را در بازار طلا 
سرمايه گذاري كرده ام« اين ها تنها دو نمونه از شرايط وخيم 
بورس و عدم مشخص بودن شرايط است و اگر اين نظرات 
را به بخش وسعي از بازار ربط دهيم شاهد اعداد عجيبي 
خواهيم بود، اعدادي كه ورود آنها به بورس حتي مي تواند 

شرايط اقتصاد كشور را نيز تغيير دهد.

    تصميمات محافظه كارانه در بورس
سيد محمدرضا اعلمي با بيان اينكه تصميمات محافظه كارانه 
در بورس پاك كردن صورت مساله است، افزود: خروج پول 
از بازار بورس و سرازير شدن آن در بازارهاي موازي تورم زا و 
اثرات مخرب بسياري را به همراه دارد. از طرف ديگر افت هاي 
بازار خودرو كه با هدر رفت سرمايه برخي از مردم بر روي 

يك كالاي مصرفي اتفاق افتاده، اثرات منفي بر روي اقتصاد 
و معيشت آنها ايجاد كرد، به همين دليل بايد مديريت و 
هدايت سرمايه ها به درستي انجام شود. اعلمي بيان با اشاره 
به اينكه اقتصاد دستوري ما كه استاد ايجاد صف است، اظهار 
كرد: مسوولان از صف شدن بازارهاي ديگر هراسي ندارد و 
فقط نگران بورس هس��تند. هرچند موافق ايجاد صف در 
بازار بورس هم نيستيم و كلا با اقتصاد دستوري مخالفيم، 
ولي هدايت پول با روش هاي مس��تقيم و غير مستقيم به 
ديگر بازار ها سبب وخيم تر ش��دن اوضاع اقتصادي شده 
است و همچنان ذينفعان اقتصاد تورمي مخالف شفافيت 
بازار بورس نيستند؛ همچنين كاهش قيمت خودرو نوعي 
موفقيت به حساب آمد، اين در حالي است كه چرا در يك 
بازار مصرفي كه توان كنترلش را داريم، بايد شاهد نوعي 
صف باشيم. وي با بيان اينكه در حال ترس وقوع اتفاقات 
سال 99 سبب فريز شدن بازار شده است گفت: در صورت 
استمرار ركود در معاملات بازار سرمايه شاهد اثرات به مراتب 
بدتري براي اقتصاد كشور خواهيم بود؛ اين در حالي است 
كه بانك زدايي به جاي بورس زدايي مي تواند كمك حال 

يك اقتصاد شفاف بدون ربا باشد.

    بازار از دريچه معاملات
طي معاملات آخرين روز كاري هفته يعني چهارش��نبه 
12 مهر ماه، شاخص كل بورس تهران 2 هزار و 263 واحد 
نسبت به روز كاري گذشته بالاتر ايستاد و به سطح 2 ميليون 
و 69 هزار و 800 واحد رسيد.شاخص كل هم وزن بورس 
نيز با رش��د 3 هزار و 256 واحد در رق��م 715 هزار و 990 
واحدي ايستاد.شاخص كل فرابورس با رشد 85 واحدي 
به رقم 25 هزار و 929 واحد رسيد. همچنين شاخص هم 

وزن فرابورس با افزايش 781 واحدي به سطح 128 هزار 
و 988 واحد رسيد. روز چهارشنبه خالص تغيير مالكيت 
حقوقي به حقيقي بازار براي يازدهمين روز متوالي منفي 
شد و 45 ميليارد تومان پول حقيقي از بازار سهام خارج شد.  
طي معاملات آخرين روز كاري هفته ارزش معاملات كل 
بازار سهام به 29 هزار و 476 ميليارد تومان رسيد. ارزش 
معاملات اوراق بدهي در بازار ثانويه 21 هزار و 768 ميليارد 
تومان بود كه 74 درصد از ارزش كل معاملات بازار را در اين 
روز شامل مي شود.ارزش معاملات خرد نيز با كاهش 17 
درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل به رقم 3 هزار و 525 
ميليارد تومان رسيد كه كمترين رقم در 7 روز معاملاتي 
اخير است. در معاملات چهارشنبه نماد ميدكو بيشترين 
ارزش معاملات بازار سهام را به خود اختصاص داد كه ارزش 
معاملات آن 587 ميليارد تومان بود.پس از ميدكو، ثامان 
بيش��ترين ارزش معاملات را داشت و حفارس رتبه سوم 
بيش��ترين ارزش معاملات را به خود اختصاص داد و پس 
از آن، دو نماد فملي و ثشاهد در رتبه هاي بعدي بيشترين 
ارزش معاملات قرار گرفتند.در حجم معاملات نيز سهام 
ميدكو با تعداد 690 ميليون و 191 هزار و 530 س��هم در 
صدر قرار گرفته است. حفارس در رتبه دوم بيشترين حجم 
معاملات بازار قرار گرفت و رتبه سوم به دي تعلق داشت. دو 
نماد شستا و فملي نيز در رتبه هاي بعدي بيشترين حجم 
معاملات بازار قرار داشتند. در معاملات چهارشنبه، 65 نماد 
صف خريد داشتند و 48 نماد با صف  فروش مواجه بودند. 
مجموع ارزش صف هاي خريد با افت 16 درصدي نسبت 
به روز كاري قبل به 127 ميلي��ارد تومان كاهش يافت و 
مجموع ارزش صف هاي فروش نيز با كاهش 7 درصدي به 

344 ميليارد تومان رسيد.
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بورس كالا
مقصر گراني مسكن نيست

اكوايران| كش��مكش در بدنه اقتصادي دولت براي 
ماندن يا خروج سيمان و فولاد از بورس كالا ادامه دارد؛ 
حاميان خ��روج اين محصولات به دنب��ال راهي براي 
دريافت مصالح ساختماني ارزان هستند؛ اما مخالفان 
تحقق اي��ن وعده را توزيع ران��ت از جيب توليدكننده 
خصوصي دانس��ته و معتقدند با توجه به سهم اندك 
نرخ اين دو محصول در بهاي تمام شده مسكن، چنين 
سياستي تاثيري بر بهاي مسكن ندارد؛ اما باعث توزيع 
رانتي ويژه براي عده اي خاص مي شود. در اين شرايط 
تلاش براي خروج سيمان و فولاد از بورس كالا، جنگي 
علني با فروش اين محصولات از بازاري ش��فاف است. 
مناقشه بر سر ماندن يا خروج سيمان و فولاد از بورس كالا 
ادامه دار شده است؛ اگرچه وزير اقتصاد و رييس سازمان 
بورس از حاميان جدي فروش اين محصولات از طريق 
بورس كالا هستند، اما وزير جوان راه و شهرسازي نيز به 
دنبال راهي براي خروج اين محصولات از معاملات بورس 
كالا به شكل كلي يا حداقل براي تامين ساخت مسكن 
ملي اس��ت. ماجراي خروج سيمان و فولاد از معاملات 
بورس كالا به اظهارات مهرداد بذرپاش ظرف روزهاي 
ابتدايي مهر ماه امسال بازمي گردد. بذرپاش كنترل بازار 
و مصالح و خروج مصالح سيمان و فولاد از بورس كالا را 
در كنترل و كاهش قيمت مسكن امري مهم مي   داند. 
وي مي گويد: از جمله عوامل افزايش قيمت مس��كن، 
گراني مصالح ساختماني است كه اين موضوع مهم در 
دستور جلسه شوراي عالي مسكن قرار دارد و با حضور 
ش��خص رييس جمهور مورد بررسي و تصميم گيري 
قرار خواهد گرفت. اين س��خنان به بروز مخالفت هاي 
كارشناسي متعددي انجاميد. كارشناسان با بيان مزاياي 
فروش هر كالا از جمله فولاد و سيمان از مسير بورس 
كالا؛ بر سهم اندك مصالح س��اختماني در بهاي تمام 
شده مسكن تاكيد داشته و خروج مصالح ساختماني 
از معاملات بورس را تصميمي در جهت توزيع رانت به 
سود عده اي خاص خواندند كه در نهايت نيز به كاهش 
بهاي مسكن منجر نمي شود. در حالي موافقان خروج 
مقاطع فولادي و سيمان از بورس كالا؛ فروش از طريق 
اين بازار را عامل گراني بهاي تمام شده ساخت عنوان 
مي كنند كه داده هاي شفاف بورس كالا ادعاي تاثير اين 
بازار بر رشد قيمت ها را رد مي كند.بررسي روند معاملات 
مقاطع طويل فولادي از بازار فيزيكي بورس كالا حاكي 
از آن است كه ظرف 6ماه ابتدايي امسال بالغ بر 5ميليون 
و 407 هزار تن انواع ميلگرد در رينگ صنعتي بورس كالا 
عرضه شد؛ تقاضاي ثبت شده براي اين محصولات برابر 
2ميليون و 370 هزار تن بود و در نهايت يك ميليون و 
301 هزار تن ميلگرد از اين بازار مورد معامله قرار گرفت. 
به اين ترتيب بايد گفت در 6ماه ابتدايي امسال 24 درصد 
عرضه ميلگرد در بورس كالا معامله ش��ده و با توجه به 
محدوديت تقاضا تمامي معام��لات در نرخ پايه انجام 
شده است. بنابراين رقابتي براي مقاطع فولادي در بازار 
فيزيكي بورس كالا رقم نخورده است كه اين رقابت به 
گراني منجر شود. البته نرخ فروش مقاطع طويل فولادي 
از سال گذشته به امسال افزايش يافته، اما اين رشد نرخ 
كمتر از تورم عمومي بوده و درواقع افزايش هزينه و عدم 
امكان رشد بهاي محصول متناسب با آن به دليل ركود 
سنگين مصرفي و سرمايه اي حاكم بر بازار مقاطع فولادي 
باعث شده تا نه تنها گرانفروشي در خصوص اين محصول 
رخ ندهد، كه صنايع با كاهش بازدهي نيز مواجه شوند. 
بررسي هاي انجام ش��ده از ساخت مسكن حاكي از آن 
است كه 70 تا 100كيلوگرم فولاد در ساخت هر مترمربع 
در س��ازه هاي بتني و 150كيلوگرم در سازه هاي فلزي 
مصرف مي شود. با در نظر گرفتن فولاد 25 هزار توماني 
و مصرف 85كيلوگرم فولاد در يك س��ازه بتني، هزينه 
فولاد براي ساخت يك مترمربع ساختمان برابر 2ميليون 
و 150 ه��زار تومان خواهد بود. همچنين اين هزينه در 
يك سازه اسكلت فلزي به 3ميليون و 750 هزار تومان 
مي   رسد. البته ظرف سال هاي اخير شاهد افزايش ساخت 
مسكن بتني نسبت به مسكن اسكلت فلزي هستيم كه 
اين رويه مطابق استانداردهاي ساختمان   سازي براساس 
استانداردهاي زلزله نيز هست. با توجه به سهم حدود 2 
ميليون توماني فولاد در ساخت هر متر مربع مسكن، بايد 
ديد وزير مسكن چگونه مي خواهد با خروج اين محصول از 
رينگ فيزيكي بورس كالا ارزاني را براي مسكن به ارمغان 
بياورد؟ شفافيت مهم ترين ركن معاملات بورس كالاست. 
در اين ش��رايط خروج يك محصول از بورس كالا و 
اخذ هر تصميمي براي ارزان فروشي از محل توزيع 
يارانه يا اعمال فشار بر توليدكنندگان، ايجاد محلي 
ب��راي توزيع ران��ت ميان عده   اي خاص اس��ت. در 
شرايطي وزير مسكن وعده دريافت سيمان و فولاد 
ارزان را مي دهد كه عمده واحدهاي توليدي اين دو 
محصول در كشور متعلق به بخش خصوصي است 
و مشخص نيس��ت وزارت صمت با چه مكانيزمي 
مي خواهد اين مصالح ارزان را از توليدكنندگاني كه 

در وضعيت مطلوبي قرار ندارند تامين كند. 

بازدهي صندوق هاي بورسي
بورس پرس| عملكرد 30 صندوق س��رمايه گذاري 
درآمد ثابت، سهامي و سپرده كالايي در نيمه نخست سال 
با زيان 11.7 تا سود 42.6 درصدي همراه شد.عملكرد 
30 صندوق سرمايه گذاري درآمد ثابت، سهامي و سپرده 
كالايي در نيمه نخست سال جاري بررسي شد. بر اساس 
اين گزارش، بازدهي 10 صندوق درآمد ثابت در اين مدت 
13 تا 27.7 درصد بود كه در برابر ميانگين بازدهي 11.5 
درصدي س��پرده بلندمدت بانكي، ارقام بالاتر و بهتري 
به ثبت رسيد اما نرخ تورم حدود 46 درصدي را پوشش 
نداد. همچنين بازدهي 10 صندوق سهامي قابل معامله 
از 17.1 تا 42.6 درصد بود كه در مقايسه با بازدهي 8.20 
درصدي شاخص بورس در نيمه نخست سال عملكرد 
مطلوبي داش��تند. در اين ميان، عملكرد 10 صندوق 
مبتني بر سپرده كالايي شامل صندوق هاي طلا و زعفران 
نيز بررسي شد كه با زيان 11.7 تا سود 15.97 درصدي 
همراه شدند. در اين بازه زماني بازدهي سكه امامي هم 

منفي و با زيان 9.74 درصدي ثبت شد.

درج نماد معاملاتي سه شركت 
در بازار توافقي

س�نا| وحيد روش��ن قلب مدير نظارت بر بازار اوليه 
س��ازمان بورس در خص��وص كليت ب��ازار توافقي، 
اظهار كرد: طبق ماده 36 قانون احكام دايمي توسعه، 
تمامي شركت هاي سهامي عام كه مشمول ثبت نزد 
سازمان هس��تند بايد معاملات سهامش��ان در يكي 
از تابلوه��اي بورس يا فرابورس انجام گي��رد. او افزود: 
برخي از شركت هاي ثبت شده نزد سازمان بورس به 
سبب س��اختار مالي و زيرساخت هاي ناكافي كنترل 
داخلي، ش��رايط پذيرش در بورس و تابلوهاي اصلي 
فرابورس را نداش��تند و به همين خاطر در گذشته در 
بازار پايه فرابورس درج مي شدند. مدير نظارت بر بازار 
اوليه س��ازمان بورس گفت: انج��ام معاملات همانند 
ش��ركت هاي پذيرفته ش��ده اي كه از لحاظ وضعيت 
عملياتي و ساختار، حايز ش��رايط پذيرش نبوده اند، 
ريس��ك هاي مختلفي را ب��راي خريداران س��هام به 
دنبال داش��ت، در همين راستا مقرر شد بنا به مصوبه 
هيات مديره سازمان بورس بازاري تحت عنوان )بازار 
توافقي( در فرابورس ش��كل گيرد تا سهامداران اين 
شركت ها بتوانند با سازوكار معاملاتي متفاوت معاملات 
خ��ود را انجام دهند. روش��ن قلب گف��ت: از اين پس 
شركت هاي سهامي عامي كه نزد سازمان ثبت مي شوند 
و حائز شرايط پذيرش نيستند در اين تابلو درج خواهند 
شد و سهامداران مي توانند در صورت تمايل و با درنظر 
گرفتن ريسكهاي مرتبط با اين شركت ها، به معامله 
سهام اين شركت ها بپردازند، لازم به ذكر است كه اين 
مصوبه شامل حال شركت هايي كه اكنون در بازار پايه 
فرابورس درج شده اند، نمي شود. مدير نظارت بر بازار 
اوليه سازمان بورس در پايان بيان كرد: مطابق با اعلام 
ش��ركت فرابورس ايران، تاكنون نماد معاملاتي سه 
شركت »تأمين آتيه كاركنان صنعت برق خراسان«، 
»سرمايه گذاري كاركنان گروه مپنا« و »كارخانجات 

مخمل و ابريشم كاشان« در اين بازار درج  شده اند.

جزييات معاملات سهام
در بازار توافقي تشريح شد

محمدصادق غزنوي، سرپرست مديريت عمليات بازار 
فرابورس با اش��اره به اينكه معاملات در بازار توافقي 
بدون دامنه نوس��ان و حجم مبنا خواه��د بود، گفت: 
همه معاملات در اين بازار به روش بلوكي و معاملات 
عمده است. وي با تأكيد بر اينكه مشتريان بازار توافقي 
از طريق كارگزاران باي��د »اقرارنامه  و بيانيه  پذيرش 
ريسك « را تاييد و امضا كنند، افزود: تمامي اشخاص 
حقيقي  و حقوقي  به غير از صندوق هاي سرمايه گذاري 
قابل  معامله  و صندوق سرمايه گذاري مشترك در سهام، 
با درآمد ثابت  و مختلط  مي توانند در اين بازار حضور 
داشته باشند. غزنوي با اشاره به اينكه سهامداران بازار 
توافقي مي توانند سفارش فروش سهام خرد در تملك 
خود را در اين بازار ثبت نمايند، گفت: اما امكان خريد 
س��هام به صورت خرد در اين بازار وجود ندارد و تنها 
تأمين كننده نقدينگي كه از ميان سهامداران حقوقي 
بالاي يك درصد يا به عنوان بازارگردان تعيين مي شود، 
مي تواند سهام خرد از اين بازار خريداري كنند. وي در 
اين رابطه ادام��ه داد: مابقي متقاضيان خريد تنها در 
صورتي مي توانند نس��ب به ثبت سفارش خريد خود 
اقدام كنند كه س��فارش هاي فروش انتخابي و مورد 
توافق به مي��زان حداقل يك دهم درصد از س��رمايه 
پايه شركت يا پنج ميليارد ريال )هركدام كمتر است( 
باشد.وي ارسال س��فارش در بازار توافقي را از طريق  
ايستگاه هاي معاملاتي  نامك  و صرفاً با اعتبار زماني روز 
امكان پذير دانست و گفت: استفاده از اعتبار براي خريد 
سهام و حق تقدم سهام در نمادهاي معاملاتي ناشر بازار 
توافقي مجاز نيست. اين مسوول همچنين تأكيد كرد: 
در بازار توافقي، انتشار قراردادهاي آتي، اختيار معامله 
و اختيار فروش تبعي بر مبناي سهام درج شده در آن و 
انجام فروش تعهدي امكان پذير نيست. وي با اشاره به 
اينكه روزهاي معاملاتي اين بازار از شنبه تا چهارشنبه 
هر هفته به اس��تثناي ايام تعطيل رسمي از ساعت 9 
صبح تا 30 :12 تعيين شده است، گفت: هرگونه تغيير 
در شرايط معاملاتي اين بازار حداقل دو روز كاري قبل  

از اعمال به  اطلاع عموم  خواهد رسيد.

امكان صادرات مستقيم
براي كشاورزان با بورس

باشگاه خبرنگاران| الهه نعمتي، كارشناس بورس 
گفت: ب��ا توجه به اينك��ه اي��ران توليد كننده عمده 
محصولات كشاورزي به ويژه پس��ته و زعفران است 
لذا مي ت��وان از آن به عنوان كالاي مل��ي ياد كرد كه 
رس��الت ما در كنار صرفه اقتصادي حفظ اين ارزش و 
شناس��اندن آن به خارج از مرزهاست. اين كارشناس 
حوزه بورس كالا بيان كرد: از مزاياي تابلوي مشترك 
كالايي براي كش��اورزان مي توان اين م��ورد را يادآور 
شد كه حق كش��اورزان تضييع نمي شود و مي توانند 
بصورت مس��تقيم با تعهد و همكاري دس��تگاه هاي 
اجرايي مستقيم محصولات خود را صادر كنند و دولت 
با رصد دقيق بازار و شفافيت موجود در معاملات اين 
محصولات در بورس كالا اعمال سياست كند. اقدامي 
همچون برزيل كه تعيين كننده قيمت قهوه است. پيش 
از اين رحمتي معاون توسعه بازار و مطالعات اقتصادي 
بورس كالاي ايران با تاكيد بر اينكه تلاش بورس كالا 
براي ارتباط با بورس هاي بين المللي است گفته بود: ما 
در حال تعامل با بورس سنت پترزبورگ روسيه هستيم 
و قصد داريم اگر مقدور شود و حمايت هاي لازم از سمت 
بانك مركزي را داشته باشيم براي اولين بار زعفران و 
پسته را در تابلو مشترك براي مشتريان روسي عرضه 
كنيم.هدف آن است كشاورز بصورت مستقيم صادرات 
را انجام دهد و رفع تعهد ارزي را خود بانك مركزي از 
طريق معرفي ارز از مس��ير بورس كالا انجام دهد. اين 
برنامه ان ش��اءالله به ثمر برس��د اطلاع رساني لازم به 

كشاورزان انجام خواهد شد.

»تعادل«گزارشميدهد

وضعيتپرابهامتالارشيشهاي

نظارت بر بازار سرمايه بدون هوش مصنوعي امكان پذير نيست
مجيد عشقي، رييس سازمان بورس و اوراق بهادار در بيست 
و يكمين همايش ملي حسابداري ايران و سومين همايش 
بين الملي حس��ابداري ايران بيان كرد: حرفه حسابداري 
يكي از مباني اصلي بازار سرمايه است. بازار سرمايه مبتني بر 
اطلاعات است. اطلاعاتي كه در حوزه هاي مختلف منتشر 
مي شود و مورد استفاده تمامي ذينفعان قرار مي گيرد. لذا 
س��ازمان بورس اوراق بهادار اهتمام جدي در نحوه افشا و 
نحوه گزارشگري رويدادهاي شركت ها دارد. با توجه به آنكه 
از دو جنبه با اهميت؛ يكي افزايش روزافزون حساسيت بازار 
سرمايه به دليل گستردگي و تعدد حضور سرمايه گذاران 
در اين بازار و نيز حضور ش��ركت هاي ب��زرگ در اين بازار؛ 
اين نگراني وجود دارد كه اگر چنين همايش هايي برگزار 
نشده و به فكر توسعه حرفه حسابداري نباشيم، حسابداري 
و گزارشگري مالي از مس��ير توسعه بازار سرمايه و تامين 
مالي عقب مي افتد. وي افزود: موضوع اصلي اين همايش 
آينده پژوهي است و بايد به فكر آينده باشيم. معمولا بحث 
حس��ابداري به بررس��ي صورت هاي مالي و گزارش هاي 
دوره هاي مالي گذشته مي پردازد و اين صورت هاي مالي هم 
معمولاً با تاخير منتشر مي شود؛ اما آنچه براي سرمايه گذار، 
سياست گذاران و دستگاه هاي نظارتي حائز اهميت است، 
صرفاً با بررسي صورت هاي مالي گذشته شركت ها محقق 
نمي گردد. در حوزه هاي مربوط به حرفه حسابداري در حال 
حاضر با چند تغيير عمده در بازار سرمايه مواجه هستيم. 
يكي بحث داده هاي بس��يار كلان كه با روش هاي سنتي 
حسابداري و حسابرسي قطعاً نمي توان اين داده هاي كلان 
را جمع بندي و گزارشگري كرد. لذا لازم است خودمان را 
به ابزاري مجهز كنيم تا بتوانيم از داده هاي كلان استفاده 
كنيم.عش��قي در ادامه اظهار كرد: نظارت بر بازار سرمايه 
بدون هوش مصنوعي امكان پذير نيست. در حال حاضر 
به صورت روزانه بالغ بر 300_ 400 هزار نفر در بازار معامله 
مي كنند كه در روزهاي اوج تعداد معامله گران به 700 هزار 
نفر هم مي رسد. همچنين تعداد معاملات روزانه نيز به دو 
ميليون معامله مي رسد. نظارت بر اين حجم از معاملات 
بدون هوش مصنوعي امكان پذير نيست. هوش مصنوعي 
توسط شركت هاي ارايه دهنده خدمات مالي هم استفاده 
مي شود.وي افزود: در حرفه حسابداري هم ما ناچار هستيم 
كه از هوش مصنوعي استفاده كنيم. نمي توان بدون هوش 
مصنوعي با اين حج��م از داده جوابگوي نياز اين حجم از 
ذينفعان بود. بحث مكانيزم حسابداري چند وقتي است 
كه مطرح ش��ده و به جاي خوبي هم رسيده است. بايد به 

اين س��مت برويم كه در س��ايه ارتباط با ساير كشورهاي 
دنيا استانداردهاي حسابداري را هم ارتقا دهيم و بتوانيم 
گزارش هاي حسابداري را تحليل پذيرتر كنيم. اميدواريم 
با كمك اساتيد و مجاري زيربط به زودي اين مورد هم به 
صورت جدي پيگيري ش��ود. رييس سازمان بورس ادامه 
داد: يكي ديگر از بحث هاي مح��وري اين همايش بحث 
گزارشگري پايداري است. سال گذشته بحث گزارشگري 
پاي��داري را تا ح��دودي پيش برديم و در دس��تورالعمل 
حاكميت شركتي الزاماتي براي انتشار گزارش هاي پايداري 
داشتيم؛ اما كافي نيست و بايد به مرور بحث هاي مربوط به 
گزارشگري پايداري را با تسهيل بيشتري داشته باشيم. 
شايد به دليل تعدد مشكلات توجه به بحث گزارشگري 
پايداري در شركت ها پايين است؛ اما اگر به اين مهم توجه 
كافي را نداشته باشيم در آينده نزديك دچار مشكل جدي 
خواهيم شد. عشقي گفت: بحث ديگري كه مطرح شده 
بحث تاب آوري كسب و كارها اس��ت. تاب آوري كسب و 
كاره��ا ابعاد مختلفي دارد؛ اما نحوه گزارش��گري مالي ما 
نقش بسيار مهمي در تاب آوري كس��ب و كارها دارد چرا 
كه وقتي سياست گذاران يا حتي سرمايه گذاران بخواهند 
تصميمي اتخاذ كنند، اين تصميم بر اساس همين صورت ها 
و گزارش هاي مالي اتخاذ خواهد شد. در حال حاضر نحوي 
است گزارش��گري مالي ما چه در مورد صورت هاي مالي 
شركت ها و چه در مورد عملكرد هيات مديره ها به نحويست 
كه چهره واقعي شركت ها را نشان نمي دهد. ما بايد مراقب 
تقسيم س��ودهاي موهوم در شركت ها باش��يم. در حال 

حاضر تمامي اعداد من��درج در صورت هاي مالي و حتي 
سود شركت ها تاريخي است. اكثر شركت هايي كه در حال 
حاضر در بازار سرمايه فعال هستند و سود شناسايي مي كنند 
مربوط به چند دهه قبل هستند و ارزش دارايي آنها به روز 
نيست. استهلاك اين شركت ها بر اساس ارزش دارايي چند 
سال قبل در صورت هاي مالي نمايان مي شود؛ حال آنكه 
جايگزيني همان دارايي نيازمند هزينه سنگيني است. نحوه 
گزارشگري مالي شركت ها بايد به گونه اي باشد كه وضعيت 
واقعي شركت ها را نشان دهد و تداوم وضعيت فعلي منجر 
مي شود در ٣_٤ سال آينده شركت ها دچار مشكل جدي 
شوند. لذا از اين بعد نحوه گزارشگري مالي شركت ها بسيار 
حائز اهميت است و اميدوارم بتوانيم در اين مسير هم كاري 
كنيم. وي اضافه كرد: البته استانداردها هم بايد مورد بازنگري 
قرار گيرد كه به دليل بعضي ملاحظات اين كار انجام نشده 
و اين موضوع در بلندمدت شركت ها را دچار مشكل جدي 
خواهد كرد. موضوع ديگر، بحث ريسك است. هنوز جايگاه 
درستي بر گزارشگري ريسك شركت ها نداريم. با وجود 
اقدامات انجام شده، اين حوزه هم نيازمند كار بسيار جدي 
است. تعداد نهادهاي مالي فعال در بازار سرمايه به بيش از 
1000 نهاد رس��يده و اين ١٠٠٠ نهاد مالي تقريباً مبناي 
مشخصي براي گزارشگري ريسك ندارند. به رغم تاثير اين 
نهادهاي مالي در تامين مالي بنگاه هاي اقتصادي و ميزان 
دارايي تحت مديريت شان، ريسك اينها سنجش و مديريت 
نمي ش��ود. يكي از اقدامات ضروري اين است كه مسائل 
و مباحث مربوط به ريس��ك نهادهاي مالي را به درستي 

شناسايي و تبيين ش��ده و نحوه مواجهه با اين ريسك ها 
طراحي و اجرا شود. در اين موضوع هم قطعاً حسابداري نقش 
ويژه اي خواهد داشت. رييس سازمان بورس در خاتمه عنوان 
كرد: از دوستان دعوت مي كنم در اين حوزه هم كار جدي 
انجام دهند و كمك كنند مقوله ريسك در كليه شركت ها 
بالاخص نهادهاي مالي گزارشگري و مديريت شود؛ چرا كه 
تحت مديريت نهادهاي مالي رقم حائز اهميتي است و بالغ 
بر 700 همت دارايي تحت مديريت صندوق ها و بيش از 
100 همت دارايي تحت مديريت سبدگردان هاست و اگر 
مباحث مربوط به ريسك به درستي مديريت نشود ممكن 

است تبعات جبران ناپذيري داشته باشد.

    اصلاح دستورالعمل پذيرش
 شركت هاي دانش بنيان در فرابورس

مجيد عشقي، رييس س��ازمان بورس  اعلام كرد: اصلاح 
دستورالعمل پذيرش شركت هاي دانش بنيان در فرابورس 
انجام شده و به منظور نظرخواهي از فعالان بازار سرمايه روي 
سايت سازمان بورس قرار گرفته است.  رييس سازمان بورس 
و اوراق بهادار در رابطه با راه اندازي بازار دانش بنيان ها، اظهار 
كرد: اصلاح دستورالعمل پذيرش شركت هاي دانش بنيان 
در فرابورس انجام شده و به منظور نظرخواهي از فعالان بازار 
سرمايه روي سايت سازمان بورس قرار گرفته است. او افزود: 
پس از آنكه فعلان و متخصصان بازار سرمايه نظرات خود را 
در خصوص دستورالعمل و اصلاحات اعلام كنند، نظرات 
در هيات مديره جمع بندي و تصويب خواهد شد. رييس 
سازمان بورس تاكيد كرد: بازار شركت هاي دانش بنيان  كه 
شامل دو قالب بازار رشد و دانش بنيان  است، در دستورالعمل 
پذيرش فرابورس تعريف شده و اميدواريم تا پايان مهرماه 
مصوبه هم تاييد شود و شاهد راه اندازي بازار دانش بنيان ها 
باشيم. عشقي در خصوص بازگشايي نماد هاي استاني سهام 
عدالت گفت: براي مدل برگزاري مجامع نماد هاي استاني 
سهام عدالت هنوز تصميم گيري نهايي نشده است تلاش 
داريم كه با مشاركت تمام دستگاه هاي مسوول در بحث 
س��هام عدالت يك مدل مورد اتفاق را بياوريم. البته بحث 
اصلي آن انجام ش��ده است اميدواريم تا پايان سال بخش 
عمده آن انجام شود يعني اصلا مجامع برگزار شود، اما خيلي 
قابل پيش بيني نيست چرا كه موضوع حساس است. او در 
نهايت در پاسخ به اين پرسش كه مجامع نماد هاي استاني 
سهام عدالت تا پايان س��ال برگزاري مي شود، بيان كرد: 

اميدواريم اين اتفاق رخ دهد.



گروه راه و شهرسازي|
در حالي كه عرضه »سيمان« از ارديبهشت سال 1400 از 
طريق بورس كالا آغاز شده است، مشاور وزير راه و شهرسازي 
براي اثبات اثرگذاري بالاي قيمت اين نهاده ساختماني روي 
هزينه نهايي ساخت مسكن، رشد 2000 درصدي قيمت 
سيمان از بهار 1391 تا بهار 1401 را پاي بورس كالا نوشت! 
سيد جواد سادات، مشاور وزير راه و شهرسازي در گفت وگو با 
يك خبرگزاري داخلي اظهار كرد: طبق گزارش مركز آمار، 
»از بهار 1391 تا بهار 1401 قيمت سيمان در بورس كالا 
بيش از 2000 درصد« افزايش يافته است حتي با وجود تورم 
سالانه، اين ميزان افزايش قيمت قابل توجه است. به گزارش 
»تعادل«، همانطور كه اشاره شد، سيمان از ارديبهشت سال 
1400 در بورس كالا پذيرش شده است و در نتيجه نمي توان 
رشد 2000 درصدي آن را به ساز و كار اين بازار ربط داد. در 
عين حال، يك بررسي ساده آماري نشان مي دهد كه قيمت 
همه كالاها در دوره مورد نظر دچار جهش قيمتي شده اند. 
به طور مثال، نرخ هر دلار امريكا در بازار آزاد، در 30 فروردين 
1391 كمتر از 1850 تومان بوده است، اين در حالي است 
كه هم اينك قيمت ه��ر دلار امريكا حدود 50 هزار تومان 
است كه نشان مي دهد اين ارز طي دوره 10 ساله هار 1391 
تا بهار 1401 بيش از 2600 درصد )600 درصد بيشتر از 
نرخ سيمان( افزايش داشته است. يا قيمت پرايد از بهار 1391 
كه حدود 15 تا 16 ميليون تومان بود هم اينك با رشد 1700 
درصدي به بيش از 270 ميليون تومان رسيده است. قيمت 
مسكن نيز طي دوره مورد نظر حدود 3400 درصد جهش 
قيمتي را تجربه كرده است. از اين رو، با طرح اين سوال كه 
چرا قيمت همه كالاها طي 12 سال اخير جهش يافته است؟ 
به راحتي مي توان به اين نتيجه رسيد كه تحولات بيروني و 
سيستماتيك در خارج از بازارها روي قيمت كالاها اثر گذار 
بوده اند و نمي توان ساز و كار دروني بازارها )كه درباره سيمان 
مساله اثرگذاري بورس كالا صدق نمي كند( را مقصر قلمداد 
كرد. البته اين مساله براي كساني كه به علم اقتصاد و اقتصاد 
ايران آشنا هستند، واضح و بديهي است كه ارزش پول ملي 
در اقتصاد ايران تحت تاثير تحريم ها و تشديد سياست هاي 
تورم زا در دوران تحريم، بسيار افت كرده و به همان نسبت 
قيمت كالاها دچار جهش شده اند و از اين رو، مساله اصلي را 
بايد در خارج از بازارها و در سياست ها و ساختارهاي كلان 
اقتصاد جست وجو كرد. با پذيرش اين مساله، بديهي است 
كه ارايه هر گونه راه حلي براي مسكن دولتي يا غيردولتي بايد 
مبتني بر حل مشكلات كلان اقتصاد و سياست كشور باشد، 
در غير اين صورت، تجربه ناخوشايند اعطاي سوبسيد روي 
كالاهايي همچون نان و بنزين، به نحوي ديگر روي قيمت 
مصالح ساختماني و مسكن دولتي نيز تكرار خواهد شد و 

بحران مسكن را از شرايط كنوني وخيم تر نيز خواهد كرد. 

   شركت خصوصي و مصالح پروژه دولتي!
س��ادات در گفت وگو ب��ا ايلنا اظه��ار ك��رد: وزارت راه و 
شهرسازي متولي س��اخت پروژه هاي عمراني است. چرا 
بايد سيمان مورد نياز ساخت بيمارستان، مدرسه در منطقه 
محروم و روستاها را با قيمت هاي رقابتي در بورس تهيه 
كند و همين يكي از دلايل گران تمام ش��دن پروژه هاي 
عمراني و تكميل آن در بلندمدت اس��ت. بورس كالا يك 
شركت خصوصي است و چرا يك شركت خصوصي بايد 
براي مصالح ساختماني پروژه هاي دولتي قيمت گذاري 
كند. مشاور وزير راه و شهرسازي گفت: بورس كالا شايد 
درب��اره كالاهايي مانند زعفران و پس��ته عملكرد خوبي 

داش��ت اما درباره مواردي مانند سكه، خودرو، سيمان و 
فولاد عملكرد مورد قبولي نداشته است. چرا بر روي مسير 
نادرستي كه تبعات آن مشخص اس��ت، پافشاري دارد. 
سادات تاكيد كرد: طبق گزارش مركز آمار، از بهار 1391 
تا بهار 1401 قيمت سيمان در بورس كالا بيش از 2000 
درصد افزايش يافته است حتي با وجود تورم سالانه، اين 
ميزان افزايش قيمت قابل توجه اس��ت. در اين مدت به 
همان تعداد كه مجوز توليد سيمان افزايش پيدا كرده، نرخ 
رشد توليد مسكن كاهش پيدا كرده يعني هم عرضه و هم 
قيمت ها افزايشي بوده است و اين روند نشان دهنده اين 
است كه افراد با نگاه استفاده از انرژي يارانه دار و صادرات 
وارد توليد مصالح ساختماني شده اند و هدف اين نبوده نياز 
داخلي تامين شود. وي با بيان اينكه سيمان بعد از بورس 
كالا دست به دست مي شوند و در نهايت مردم سيمان را از 
دست سوم خريداري مي كنند، گفت: اين از وظايف وزارت 
صمت است كه به تمام زنجيره توليد تا عرضه كالا نظارت 
داشته باشد و نبايد مردم درگير اين فرآيند شوند. مشاور 
وزير راه و شهرسازي با بيان اينكه از عوامل مهم در افزايش 
هزينه ساخت نهضت ملي مسكن، افزايش قيمت مصالح 
ساختماني بوده است، گفت: در ابتداي دولت ساخت هر 
متر مربع مسكن 2 ميليون و 750 هزار تومان توافق شد، 
پس از تعديل هاي سازمان برنامه اين عدد به 4 ميليون و 
750 هزار تومان رسيد اما امروز با متري 8 ميليون تومان 
كار انجام نمي شود، حال اينكه در اين مدت زمين كه سهم 
مهمي در هزينه تمام ش��ده دارد، طبق قانون از هزينه ها 
حذف و به صورت 99 ساله به كار گرفته شده و تخفيفات 
هم در عوارض ها پابرجا بوده و آن عاملي كه سهم مهمي 
در افزايش قيمت از دو ميليون تا 8 ميليون تومان داشته، 
افزايش قيمت مصالح ساختماني بوده است. وزارت راه و 
شهرسازي اجراي نهضت كاهش قيمت ساخت مسكن را 
از تمام وزارتخانه ها و دستگاه هاي مرتبط پيگيري مي كند. 

    اصرار بر خروج سيمان از بورس كالا
او با اشاره به ضرورت خروج عرضه سيمان و فولاد از سازو كار 
بورس كالا براي ساخت مسكن حمايتي اظهار كرد: قانون 
جهش توليد مسكن وظايف تمام دستگاه ها و وزارتخانه ها 
نس��بت به ابر پروژه نهضت ملي مسكن را مشخص كرده 
است و جدا از اينكه دس��تگاه هاي اجرايي چه بخواهند و 
چه نخواهند، تكليف قانون��ي در اين پروژه دارند. ماده 13 
قانون نهضت ملي مس��كن صراحتا اعلام كرده كه وزارت 
اقتصاد و امور دارايي مكلف است كه ريسك هايي در حوزه 
تامين مصالحي س��اختماني وجود دارد را پوشش دهد و 
در تبصره يك همين ماده بيان شده كه مصالح ساختمان 
در س��ازو كاري غير از بورس براي اين پروژه تامين ش��ود 
چراكه قانونگذار به خوبي مي دانسته كه بحث بورس كالا با 
ريسك هايي مواجه بوده و تبصره يك تا اين لحظه به اجرا 
نرسيده نشده  است.وي تاكيد كرد: نگاه رييس جمهوري 
و معاون اول و س��اير وزرا اين بوده كه به پروژه نهضت ملي 
مس��كن كمك كنند. البته مباحث برخي از موارد مانند 
بورس كالا به ي��ك دهه قبل برمي گ��ردد و در اين مدت 
هم حل نش��ده  اس��ت. در دهه 90 درباره ميلگرد و فولاد 
دعواهايي وجود داشت، در آن زمان وزارت صمت براساس 
قيمت فوب و درصدي ميزان فوب سي اي اس قيمت فولاد 
را تعيين مي كرد بنابراين دعواي فولاد دعواي قديمي بين 
وزارت صمت و وزارت اقتصاد  بوده كه از سال هاي گذشته 

وجود داشت.

   مغايرت دستور رييس دولت با وزير اقتصاد
مشاور وزير راه و شهرس��ازي درباره اعلام وزير اقتصاد و 
رييس سازمان بورس مبني بر اينكه خروج سيمان و فولاد 
از بورس منتفي است، گفت: وزير اقتصاد و رييس سازمان 
بورس براساس نگاه كارشناسي دستگاه خودشان به اين 
جمع بندي رسيدند كه خروج سيمان و فولاد از بورس كالا 

متنفي است، اما دستور رييس جمهوري اين موضوع نبوده 
و ما به عنوان وزارت راه و شهرسازي حداقل درباره دو قلم 
كالا از حدود 550 رديف كالايي عرضه ش��ده در بورس 
كالا، معتقديم كه تمام زنجيره هزينه تمام شده مسكن 
بايد پاي كار باش��ند. در كنار پيگي��ري موضوع كاهش 
قيمت فولاد و سيمان، در رابطه با صدور پروانه شهرداري 
اين پيگيري ها را داريم و با وزارت كشور مذاكراتي انجام 
داديم تا جلوي افزايش قيمت پروانه هاي ش��هرداري را 
بگيريم و درباره بيمه هاي ساختماني همين پيگيري ها را 
با وزارت تعاون را انجام داده ايم و خوشبختانه در اين موارد 
به نتيجه مطلوب كه ب��ه نفع مردم در پروژه نهضت ملي 
مسكن است، رسيديم.  سادات ادامه داد: ميلگرد و سيمان 
ازجمله چند عواملي است كه در قيمت تمام شده ساخت 
مسكن اثرگذار اس��ت و انتظار داريم كه در اين مورد هم 
وزارت اقتصاد مانند ساير دستگاه ها و وزارتخانه ها به كمك 
مردم بيايد و اين دعواي تاريخي بورس كالا با وزارت صمت 
با محوريت ساخت كم هزينه نهضت ملي مسكن حل شود 
و به پايان برس��د.وي با تاكيد بر اينكه ماده 13 مي گويد 
بورس كالا موظف است كه يكسري ابزار و مشتقه اي براي 
عرضه مصالح س��اختماني براي اين پروژه در نظر بگيرد 
كه متاس��فانه بورس كالا تا به امروز نسبت به اين تعهد 
اقدام نكرده  است و در اين باره ترك فعل كرده اند، گفت: 
تبصره يك همين ماده مي گويد بورس كالا درباره نهضت 
ملي مسكن بايد سازو كاري را براي تامين مصالح به اجرا 
برساند و وزارت راه و شهرسازي در اين باره آيين نامه اي 
را تنظيم كند كه خارج از سازو كار بورس كالا كه عرضه 
عمومي دارد، مصالح ساختماني مسكن حمايتي از اين 
سازو كار عرضه شود و وزارت راه و شهرسازي اجراي اين 
قانون را پيگيري مي كند تا بتواند مصالح ساختماني مورد 
نياز نهضت ملي مسكن را از طريق حواله جات تامين كند 

و آن را در اختيار مردم قرار دهد.
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۳  چالش مشترك 
كلان شهرهاي دنيا

مديرعامل س��ازمان نوسازي ش��هر تهران در مراسم 
گرامي داش��ت روز جهاني اسكان بشر گفت: تغييرات 
اقليمي، مهاجرت و س��كونت گاه هاي غيررس��مي از 
مهم ترين چالش هاي مش��ترك كلان شهرهاي دنيا 
هس��تند. به گزارش ايسنا، مراس��م گرامي داشت روز 
جهاني »اسكان بشر« با ش��عار اقتصاد تاب آور شهري 
در مجموع��ه فرهنگي و هنري نگارس��تان با حضور، 
مهدي هدايت، مديرعامل سازمان نوسازي، حميدرضا 
غلامزاده معاون بين الملل مركز ارتباطات و امور بين الملل 
شهرداري تهران، محسن پيرهادي نماينده مجلس، 
محمد آييني، معاون وزير راه و شهرسازي، رييس دفتر 
UN Habitat در تهران و تعدادي از سفراي خارجي 
برگزار شد. مديرعامل سازمان نوسازي شهر تهران ضمن 
سخنراني در مراسم روز جهاني اسكان بشر، تغييرات 
اقليمي و خشكس��الي، مهاجرت ها و سكونت گاه هاي 
غير رسمي را از چالش هاي مشترك بين كلان شهرهاي 
دنيا عنوان كرد و به ارايه مهم ترين برنامه ها و اقدامات 
شهرداري تهران براي افزايش تاب آوري، توليد مسكن 
و بازآفرين��ي بافت هاي فرس��وده و ناكارآمد پايتخت 
پرداخت. هدايت تأكيد كرد: چنانچه بخواهيم به حوزه 
بازآفريني و نوسازي بافت هاي فرسوده ورود كنيم بايد 
سه ضلع دولت، شهرداري و مردم را با هم پيش ببريم كه 
خوشبختانه در اين دوره دولت و شهرداري براي تحقق 
اهداف نوسازي اهتمام جدي دارند و مردم را نيز در اين 
حوزه با خود همراه كرده اند. مديرعامل سازمان نوسازي 
شهر تهران عنوان كرد: با ابلاغ مشوق هاي نوسازي، آمار 
صدور پروانه در سال جاري حدود 200 درصد نسبت 
به 5 ماهه سال گذش��ته افزايش داشته و عملًا شاهد 
افزايش نوسازي در بافت هاي فرسوده هستيم. هدايت 
با بيان اينكه تلاش كرديم تا توليد مسكن در شهر تهران 
را با اقدامات بازآفريني همس��و كنيم، متذكر شد: در 
اين خصوص تفاهم نامه هايي با رويكرد تسهيل گري 
با دستگاه ها و نهادهاي مختلف منعقد شده و بر اساس 
آن س��اخت 500 هزار واحد مسكن در دستور كار قرار 
گرفته كه حدود 200 هزار واحد از آنها وارد چرخه صدور 
پروانه و عمليات اجرايي تعدادي از اين واحدها آغاز شده 
است. بر اساس اين گزارش، ايجاد محلات الگو در شهر 
ته��ران، راه اندازي طرح پويش محله امن و رفع موانع و 
مشكلات نوسازي در پلاك هايي كه به دلايل مشكلات 
ثبت و اسناد، قرار گرفتن در محدوده بافت هاي تاريخي 
و محدوده هاي حرايم راه آهن و برق فشار قوي از چرخه 
نوسازي و بازآفريني جا مانده اند، از جمله ساير مباحثي 
بود كه از سوي مديرعامل سازمان نوسازي شهر تهران 

در اين مراسم مطرح و به آن پرداخته شد. 

هزينه طرح ترافيك پس از 
انصراف از رزرو چه مي شود؟

براي برخي از ش��هروندان اين پرسش مطرح است كه 
مجوز رزرو شده براي ورود به محدوده طرح ترافيك را 
چگونه مي توان لغو كرد و هزينه طرح پس از انصراف از 
رزرو چه مي ش��ود؟ به گزارش تسنيم، افرادي كه براي 
ترددهاي روزانه خود به هر دليلي مجبور به حضور در 
محدوده طرح ترافيك هستند، با شرايط طرح ترافيك 
از جمله نحوه ثبت  نام در سامانه تهران من و كسب مجوز 
ورود به محدوده آش��نا هستند. اما شايد براي برخي از 
شهروندان كه به ندرت مسيرشان به مركز شهر )محدوده 
طرح ترافيك( مي افتد، سوالاتي مطرح باشد مانند اينكه 
مجوز رزرو شده براي ورود به محدوده طرح ترافيك را 
چگونه مي توان لغو ك��رد و هزينه طرح پس از انصراف 
از رزرو چه مي ش��ود؟ طبق قوانين فعل��ي، رزرو طرح 
ترافيك از طريق درگاه اينترنتي يا اپليكيشن »تهران 
من« انجام مي شود و افرادي كه به صورت روزانه قصد 
ورود به طرح ترافيك را دارند، بايد تردد خود را رزرو كنند 
بنابراين شهروندان مي توانند عمليات رزرو را به صورت 
هفتگي و از چهارش��نبه هفته قبل يا به صورت روزانه 
انجام دهند. تهراني ها حتي پس از بازگشت به مبدأ، تا 
ساعت 24 همان روز امكان رزرو دارند البته در صورتي 
كه سهميه تردد روزانه تكميل نشده باشد؛ چرا كه طبق 
مصوبه شوراي ترافيك شهر تهران، سقف سهميه ورود 
به محدوده طرح ترافيك 103 هزار دستگاه خودرو است.  
امكان لغو رزرو طرح ترافيك نيز فقط تا پيش از ساعت 
6 صبح »روز موردنظرتان« وجود دارد بنابراين چنانچه 
طرح ترافيك بعد از 6 صبح و در طول روزي كه قرار است 
وارد محدوده شويد، رزرو شود ديگر گزينه اي براي لغو 
وجود ندارد با اين حال در صورتي كه به محدوده طرح 
ورود نداشته باشيد، حدود 6 هزار تومان از هزينه اي كه 
بابت طرح پرداخته ايد، كس��ر مي ش��ود و باقي پول به 

حساب كاربري شما افزوده مي شود.

شناسايي و رفع نقاط بي دفاع 
شهري بزرگراه آزادگان

مديرعامل سازمان خدمات و مشاركت هاي اجتماعي 
شهرداري تهران از اجراي طرح شناسايي و رفع نقاط 
بي دفاع ش��هري در سطح ش��هر تهران خبرداد. به 
گزارش ايلنا به نقل از روابط عمومي سازمان خدمات 
و مشاركت هاي اجتماعي ش��هرداري تهران، احمد 
احمدي صدر گفت: حاشيه بزرگراه آزادگان به عنوان 
يكي از كلوني هاي آسيب زا است كه موجب شده تا 
نقاطي از اين محدوده به يك نقطه بي دفاع ش��هري 
تبديل شود. وي اظهار كرد: رفع نقاط بي دفاع شهري 
كمك بسزايي به كاهش آسيب هاي اجتماعي مي كند 
و از سوي ديگر تردد آسوده شهروندان در سطح شهر 
را فراهم مي كند.  احمدي صدر افزود: در سال جديد 
سامانه ثبت شناسايي و رفع نقاط بي دفاع شهري مورد 
بهره برداري قرار گرفته؛ اين سامانه به اين شكل است 
كه توسط خدمات اجتماعي شهرداري مناطق 22گانه 
نقاط بي دفاع ش��هري مانند نش��اني، تصوير و شرح 
موضوع شناسايي و ثبت مي شود و توسط شهرداري 
مناطق اقدام به رفع نقطه بي دفاع شهري خواهد شد.

هشدار درباره بارش هاي 
خطرناك در برخي استان ها

رييس مركز ملي پيش بين��ي و مديريت بحران 
مخاطرات وضع هوا با هشدار بارش هاي سنگين 
طي امروز در برخي از استان هاي نواحي شمالي 
كش��ور گفت: بر اساس نقشه ها، س��امانه بارشي 
جديد سه شنبه هفته آينده وارد كشور مي شود.

صادق ضياييان در گفت وگو با تسنيم، با اشاره به 
صدور هشدار سطح نارنجي سازمان هواشناسي 
براي بارش هاي امروز در كشور اظهار كرد: امروز 
پنجشنبه بارش ها در آذربايجان شرقي، اردبيل، 
گيلان، مازندران، گلس��تان، خراس��ان شمالي، 
شمال سمنان، شمال خراسان رضوي، ارتفاعات 
البرز و ته��ران ادامه خواهد داش��ت. ضياييان با 
بيان اينكه »پيش بيني مي كنيم در شرق گيلان، 
مازندران، گلستان و شمال خراسان شمالي شاهد 
بارش هاي سنگين باشيم«، تصريح كرد: در اين 
مناطق احتمال وقوع آبگرفتگي معابر و سيلابي 
شدن مس��يل ها وجود دارد. وي اضافه كرد: روز 
جمعه بارش خاصي را براي كشور انتظار نداريم 
چرا كه س��امانه بارشي از كش��ور خارج مي شود. 
رييس مركز ملي پيش بين��ي و مديريت بحران 
مخاطرات وض��ع هوا همچنين از ورود س��امانه 
بارشي جديد به كش��ور طي روز سه شنبه هفته 

آينده بر اساس نقشه هاي هواشناسي خبر داد.

افت 44 درصدي سهم ساختمان 
در اقتصاد در دهه 90 

ده��ه 90 شمس��ي تاريك تري��ن ده��ه ح��وزه 
ساختمان سازي است و سهم اين بخش از ارزش 
افزوده فعاليت هاي اقتص��ادي، در اين دهه 44 
درصد كاهش را تجربه كرد.   به گزارش فارس، بر 
اساس اطلاعات سازمان برنامه و بودجه كشور از 
ارزش افزوده رشته فعاليت هاي اقتصادي كشور، 
سهم حوزه ساختمان در ايجاد ارزش افزوده از 5 
درصد در ابتداي دهه 90 به 2.8 درصد در س��ال 
1399 رس��يده اس��ت. فعاليت اقتصادي بخش 
ساختمان از 2 زير فعاليت ساختمان مسكوني و 
ساير فعاليت ها شكل گرفته است. بر اساس اين 
اطلاعات، س��هم زيرفعاليت ساختمان مسكوني 
از ارزش اف��زوده اقتصاد اي��ران از 1.4 درصد در 
دهه 90 به 0.9 درصد در س��ال 1399 رس��يد. 
همچنين سهم س��اير س��اختمان ها نيز از 3.7 
درصد به 1.9 درصد كاهش پيدا كرده اس��ت. در 
همين رابطه، حميد ابراهيمي، كارشناس حوزه 
مسكن به فارس گفت: دهه 90 تاريك ترين دهه 
حوزه مسكن پس از انقلاب است و كاهش توليد 
و 8 برابر ش��دن قيمت، نتيجه  رها ش��دن بازار 
مسكن در آن دوره به حس��اب مي آيد. بر اساس 
اين گزارش، تعل��ل در  وضع قواني��ن بازدارنده 
س��وداگري در بازار مس��كن، از جمله ماليات بر 
عايدي سرمايه و بي توجهي به مداخله موثر دولت 
در بازار مسكن با اقداماتي از جمله ساخت مسكن 
و عرضه زمين دلايلي است كه وضعيت نامناسب 

مسكن را سبب شده است.

تكذيب انحراف مسير
20 هواپيما در آسمان ايران

معاون وزير راه و شهرسازي درباره ادعاي يك سايت 
خارجي مبني بر انحراف مسير 20 هواپيما در امتداد 
مس��ير ايران گفت: در اين باره هيچ نهاد رسمي هيچ 
گزارش ايمني به ما نداد ه  است. محمد محمدي بخش، 
رييس سازمان هواپيمايي كشوري در گفت وگو با ايلنا 
درباره ادعاي يك گ��روه هوانوردي »گروه او پي اس-

گروه نظارت/مانيتورينگ خطرات هوانوردي« مبني 
بر انحراف بيش از 20 هواپيما به هنگام عبور از مسير 
پروازي عراق در امتداد مرز ايران اظهار داشت: ادعاي 
يك س��ايت بوده و هيچ گزارش ايمن��ي در اين باره 
نداشتيم و گزارشي به سازمان هواپيمايي ارايه نشد. 
وي ادامه داد: اينكه اين ادعا از سوي يك نهاد رسمي 
بين المللي ارايه ش��ده باشد با يك سايت بسيار مهم 
است و تاكنون گزارش رسمي ايمني از نهادي به دست 

سازمان هواپيمايي كشوري نرسيده است. 

افزايش ۲۰۰۰ درصدي قيمت سيمان در بورس كالا به روايت مشاور وزير راه! 

پشت پرده جهش قيمتي مصالح ساختماني

جمعيت افراد كهنسال در كدام مناطق تهران بيشتر است؟

1۳ درصد از جمعيت پايتخت در سن سالمندي
بر اساس آمار سال 1402، برآورد شده است كه 11 تا 13 
درصد از جمعيت تهران در سن سالمندي قرار دارند كه البته 
در برخي از مناطق از جمله در مناطق 1، 3 و 6 اين آمار تا 16 
و 18 درصد نيز مي رسد.حميد صاحب، مديركل سلامت 
ش��هرداري تهران صبح ديروز در يك نشس��ت خبري و 
افتتاحيه نشاط سالمندي همزمان با هفته سالمندي اظهار 
كرد: جمعيت ما هميشه جوان بوده اما متاسفانه به دليل 
سياست هاي غلط و نادرست ما هم اكنون با پديده سالمندي 
و پير شدن جمعيت روبرو هستيم كه يكي از عارضه هاي اين 
بحران به واسطه سياست هاي غلط از سال 1348 تا سال 

1400 است كه اين سياست ها در كشور اعمال مي شد.
وي با تاكيد بر اينكه بايد اين سياس��ت هاي غلط برچيده 
ش��ود، تصريح كرد: اگر اين سياست ها برچيده نشود، ما 
همچنان با پديده جمعيت سالمندي روبرو خواهيم بود 
و درگير تبعات آن مي ش��ويم و چه بس��ا عوارض بحران 

سالمندي بيشتر شود.
به گزارش تسنيم، مديركل سلامت شهرداري تهران با بيان 
اينكه ما در حوزه سالمندي و جمعيتي در اين حوزه دچار 
مشكلات كمي و كيفي هستيم، افزود: كشور ما در حوزه 
سالمندي در بين كشورهاي دنيا رتبه نخست را دارد و در 

اين حوزه در بين كشورها پيشي گرفته ايم.
صاحب با اش��اره به آمار جمعيت س��المندي در سنوات 
گذشته گفت: در س��ال 1355، آمار سالمندي ما نسبت 
به جمعيت ما در آن مقطع 5 درصد بود كه در سال 1398 
جمعيت سالمندي ما به 10 درصد افزايش يافت و اين روند 
ادامه پيدا كرد.وي با انتقاد از اعمال سياست هاي كنترلي 
جمعيتي در سنوات گذشته افزود: اعمال اين سياست ها 
از سال 1348 و تا سال 1400 تبعات زيادي را بر كشور ما 
ايجاد كرد.مديركل سلامت شهرداري تهران در خصوص 
آمار جمعيت سالمندان شهروندان تهراني گفت: بر اساس 
آمار س��ال 1402، برآورد 11 درصدي ت��ا 13 درصدي از 
جمعيت سالمندي در تهران شده است كه البته در برخي 
از مناطق اي��ن آمار تا 16 و 18 درصد مي رس��د كه از اين 
جمله مي توان به مناطق يك، 3 و 6 اشاره كرد. همچنين 

آمار جمعيت سالمندي در مناطق 22، 21 و 19 بين 11 تا 
13 درصد است.صاحب با تاكيد بر اينكه اگر سياست هاي 
جمعيتي تغيير نكند، شاهد افزايش جمعيت سالمندي 
در س��ال 1420 خواهيم بود، گفت: بر اس��اس برآوردها 
جمعيت سالمندي در س��ال 1420 به حدود 20 درصد 
خواهد رسيد و در سال 1435 جمعيت سالمندي كشور 
به 33 درصد خواهد رس��يد.وي با اش��اره به سرعت رشد 
جمعيت سالمندي در ايران نسبت به ساير كشورهاي دنيا 
گفت: ما به شدت در حال پير شدن هستيم و بايد براي اين 
بحران و پديده تصميمات اساسي از سوي دست اندركاران 

و مسوولان اتخاذ شود.
مديركل سلامت ش��هرداري تهران همچنين با اشاره به 
آمار سالمندان منزوي و تنها در كشور افزود: در حال حاضر 
10 درصد از جامعه س��المندي ما تنها و منزوي هستند 
كه پيش بيني مي شود در س��ال 1420 اين عدد افزايش 
پيدا كند.صاحب با اشاره به فراهم كردن زيرساخت هاي 
كالبدي و فرهنگي ويژه سالمندان گفت: توانمندسازي 
سالمندان و حضور آنها در مراكز روزانه و ارايه خدمات در 
حوزه هاي فرهنگي، اجتماعي و سياست هاي پيش بيني 
شده از سوي شهرداري تهران و در اين حوزه اقداماتي آغاز 
شده است و اميدواريم تا سال 1410، بخشي از چالش هاي 
س��المندي را كاهش بدهيم.وي با بيان اينكه متاسفانه 
شهرداري تهران در بخش ارايه خدمات به سالمندان تنها 
است، گفت: متاسفانه سازمان ها، دستگاه ها و بخش هاي 
متولي در اين حوزه پاي كار نيستند و همين امر مشكلات 
عديده اي را براي ارايه خدمات به س��المندان ايجاد كرده 
است.مديركل سلامت شهرداري تهران با بيان اينكه ما 
وجود سالمندان را نعمت مي دانيم، افزود: بايد جوانان از 
تجربه آنها در زندگي خ��ود بهره ببرند و به همين جهت 
ما مراكزي را به ص��ورت پايلوت در يكي از مناطق تهران 
)منطقه 21( راه اندازي كرديم تا سالمندان با حضور در اين 
مراكز از خدمات فرهنگي و اجتماعي بهره ببرند.صاحب 
ادامه داد: به زودي مراكز توانمندسازي ويژه سالمندان در 
منطقه يك راه اندازي خواهد شد و طبق برنامه اين مراكز 

تا پايان سال در مناطق 20، 14، 11 و 6 فعاليت خود را آغاز 
خواهند كرد.وي همچنين در خصوص اكران موضوعات 
مرتبط با حوزه سالمندي در بيلبوردها و فضاهاي تبليغاتي 
ش��هر گفت: در اين بخش ما به دلي��ل محدوديت هايي 
نتوانسته ايم از اين فضا بهره كافي را ببريم. البته در سطح 
محلات اقداماتي انجام شده اس��ت و اميدواريم بتوانيم 

در فضاهاي تبليغات شهري نيز اقدامات موثري را انجام 
بدهيم.مديركل س��لامت ش��هرداري تهران اظهار كرد: 
همزمان با هفته س��المند برنامه هاي متعددي در قالب 
نشاط سالمندي در فرهنگسراها و خانه هاي سالمندان 
طراحي شده و سالمندان مي توانند با حضور در اين مراكز 

از اين خدمات استفاده كنند.

صورتمجلس
صورتجلسه آگهی مزايده اموال غير منقول ) مرحله اول(

بخش اول: مقدمه
يک بابت ساختمان مسکونی با مشخصات به شرح آتی از توقيف 
و پس از طی مراحل قانونی جلسه مزايده در مورخ 1402/08/13  
س��اعت 11 صبح  در ات��اق مزايده س��الن اجرای اح��کام مدنی 

دادگستری کل استان کرمانشاه برگزار خواهد شد.
 بخش دوم: مشخصات ملک

ساختمان مذکور به آدرس ملک کرمانشاه-خيابان خيام – کوی 
وليعصر پلاک 46 کد پستی 67887394 نظريه خدا بدين شرح 

به حضورتان تقديم می نمايد.
مشخصات ثبتی و اعیانی ملک:

به شماره پلاک 2113 فرعی مجزی شده از 1149 فرعی از 123 
اصلی قطعه يک تفکيکی واقع در حومه بخش س��ه کرمانشاه به 

نام عاليه قنبری
حدودات ملک:

-شمالًا به طول 6.40 درب و ديوار به کوچه 6 متری     
-شرقاً به طول 21.30 متر ديوار به ديوار زمين 1148
-جنوباً به طول 5.65 سانتی متر ديوار به زمين 131

-غرباً ب��ه طول 20.20 اول دي��وار به ديوار دوم دي��وار قطعه دوم 
تفکيکی

درسند ملک مورد تنازع مساحت زمين قيد نگرديده است ولی به 
استناد طول حدودات ملک مندرج در سند ملک مساحت عرصه 

حدود125.02 مترمربع می باشد.
*** قابل ذکراست طرفين دعوی به استناد نظريه کارشناسی 
قبلی منضم در پرونده اظهار می نمايند با مترکش��ی مس��احت 
ملک در وضعيت موجود 147 مترمربع و از مساحت مطابق طول 
حدودات قيد شده در سند بيشتر می باشد.باتوجه به اينکه مساحت 

اعلامی ملک به اس��تناد حدودات سند ارجهيت دارد بنابراين در 
صورتی که طرفين پرونده مس��تنداتی به آن ش��عبه محترم ارائه 
نمايند که مس��احت ملک بيش از مساحت براس��اس حدودات 
قيدشده در سند می باشد و مورد پذيرش آن مرجع محترم قضايی 
قرارگيرد اينجانبان به دستور آن مقام قضايی حاضر به ارائه نظريه 

تکميلی وقيمت گذاری مجدد ملک می باشيم.
اعيانی احداثی به صورت يکباب خانه مسکونی با ديوار باربر آجری 
در طبقه همکف است به مس��احت حدود 112 مترمربع همکف 
بعلاوه حدود 45 مترمربع زيرزمين احداث ش��ده اس��ت.قدمت 
ساخت حدود50 سال و بافت فرسوده می باشد.معماری داخلی 
شامل هال وپذيرايی ، اتاق خواب، آشپرخانه، سرويس بهداشتی می 
باشد. پوشش ديوارهال و پذيرايی اندود سفيد کاری است ، سيستم 
سرمايش کولرآبی و گرمايش بخاری گازی است.درب ورودی نفررو 
فلزی است. نمای ساختمان سيمانی است.دارای امتياز انشعابهای 

برق وآب وگازمی باشد.
بادرنظر گرفتن جميع جهت موثردر برآورد ارزش ملک )فوق الذکر( 
ازجمله محل واقع شدن ملک ، کاربری ملک ، قدمت ساخت نوع 
مصالح مصرفی، برملک ، عرض مل��ک و... و بدون در نظر گرفتن 
ديون، تعهدات و بدهی قانون��ی و احتمالی وبا فرض هرگونه منع 
حقوقی و قانونی می باش��د. ارزش شش��دانگ ملک در وضعيت 
موجود مبلغ 27.500.000.000 ريال ) بيست وهفت ميلياردو 

پانصدميليون ريال( برآورد می گردد.
باتوجه به اينکه خانم عاليه قنبری مالک ساختمان فوت نموده و 
طبق گواهی حصر وراثت شعبه دوم شورای حل اختلاف شهرستان 
کرمانش��اه منضم در پرونده وارثين حين الفوت و سهم هريک از 

ارزش ملک مورد تنازع )فوق الذکر( به شرح ذيل می باشد.

1-غلامرضا گل منصوری به ميزان يک پنجم از کل ماترک که مبلغ 
5.500.000.000 ريال برآورد می گردد.

2-حميدرضا گل منصوری به ميزان يک پنجم از کل ماترک که 
مبلغ 5.500.000.000 ريال برآورد می گردد.

3-سعيد گل منصوری به ميزان يک پنجم از کل ماترک که مبلغ 
5.500.000.000 ريال برآورد می گردد.

4-هنگامه گل منصوری به ميزان يک دهم از کل ماترک که مبلغ 
2.750.000.000 ريال برآورد می گردد.

5-زهره گل منصوری به مي��زان يک دهم از کل ماترک که مبلغ 
2.750.000.000 ريال برآورد می گردد.

6-ثري��ا گل منصوری به ميزان يک ده��م از کل ماترک که مبلغ 
2.750.000.000 ريال برآورد می گردد.

7-مليحه گل منصوری به ميزان يک دهم از کل ماترک که مبلغ 
2.750.000.000 ريال برآورد می گردد.
بخش سوم: شرایط شرکت درمزایده

1-پرداخ��ت ده درص��د از مبل��غ ارزياب��ی ش��ده ب��ه 
مبل��غ 2.499.000.000 ري��ال ب��ا شناس��ه پرداخ��ت  
101081567990435274098839909001  و ارائه حواله 
بانکی آن درجلسه تکميل کسری آن درصورت افزايش ارزش ملک 

با پيشنهاد شرکت کنندگان 
2-ارائه بالاترين قيمت

3- پرداخت مابقی قيمت کل پيش��نهادی در مهلت اعطاء شده 
توسط دادورز و حداکثر به مدت يکماه

ش��ايان ذکراس��ت پس از اتمام مراحل فوق و مضی مدت قانونی 
مربوط اقدام لازم در جهت انتقال مالکيت صورت خواهد گرفت.
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يك س��ال از زمان انتش��ار خبر ورود تجهيزات دريافت 
اينترنت ماهواره اي به ايران گذشته و آمارهاي مختلفي 
درباره تعداد مشتركان اين نوع اينترنت منتشر مي شود؛ 
اما ردي از آن در زمين واقعيت ديده نمي شود. در حالي 
كه باز هم گفته مي ش��ود جديدترين مدل گوشي هاي 
آيفون مي تواند به صورت مس��تقيم اينترنت ماهواره اي 
اس��تارلينك را دريافت كند اما باز هم در زمين واقعيت 
اتفاقي نيفت��اده و اينترنت ماه��واره اي حداقل در ايران 

همچنان بر مدار شايعات مي چرخد.
اينترنت ماهواره اي و شناخته شده ترين آنها كه استارلينك 
است، براي دريافت در داخل ايران پيش نيازهايي دارد كه 
معمولًا در بحث هاي عمومي به آنها توجه نمي ش��ود. از 
واردات و خريد تجهيزات تا تمديد اشتراك و البته اجازه 
رسمي استفاده از چنين اينترنتي كه به نظر نمي رسد در 
شرايط فعلي به سادگي صادر شود، مشكلاتي هستند كه 

بر سر راه اينترنت ماهواره اي قرار دارند.

   فعاليت به شرط رعايت قوانين دولتي
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات درباره امكان فعاليت 
استارلينك در كش��ور اعلام كرده اس��ت از فعال شدن 
اپراتور هايي ك��ه اينترنت ماه��وره اي ارايه مي دهند در 
روستاهاي كشور استقبال مي كند. البته به گفته او طبق 
قواعد بين المللي، هر اپراتور اينترنت ماهواره اي كه بخواهد 
در قلمرو كشوري ديگر خدمات رساني كند، بايد قواعد و 
قوانين مربوط به آن كشور را رعايت كند. زارع پور گفته 
بود قوانين كشور به همه اپراتورهاي ماهواره اي از جمله 
استارلينك ابلاغ شده است. به گفته او سه هزار روستا در 
كش��ور به اينترنت متصل نيستند و اينترنت ماهواره اي 
مي تواند گزينه خوبي براي خدمات رس��اني به روستاها 
باشد. وزارت ارتباطات همچنين نامه اي به استارلينك 
ارس��ال كرده و موافقت خ��ود را با خدمات رس��اني اين 
شركت در روس��تاهاي دورافتاده كشور به شرط رعايت 
مقررات كشورمان اعلام كرده است. ايلان ماسك نيز در 
مصاحبه اي به اين نامه اشاره كرده و گفت نامه اي بسيار 
مودبانه از وزارت ارتباطات ايران دريافت كرده اس��ت. از 
سويي ديگر اتحاديه جهاني مخابرات )ITU( اعلام كرد 
ارايه خدمات از سوي استارلينك در مرز هاي جمهوري 
اس��لامي ايران به دليل عدم رعايت قوانين س��رزميني، 

غيرمجاز است.

   معافيت از تحريم هاي مخابراتي
ظرف كمتر از ۲۴ ساعت پس از اعلام آمادگي ايلان ماسك 
در سال گذش��ته براي ارايه خدمات اينترنت ماهواره اي، 
دولت امريكا با درخواست معافيت از تحريم هاي مرتبط با 
ايران با هدف ارايه اينترنت ماهواره اي استارلينك موافقت 
كرد و وزارت خزانه داري اي��الات متحده امريكا نيز اعلام 
كرد صادرات برخي تجهيزات اينترنت ماهواره اي به ايران 
امكان پذير اس��ت. اين بيانيه، در واقع به چراغ سبز دولت 
ايالات متحده براي ارايه خدمات اينترنت ماهواره اي در ايران 
تعبير شد. ماسك در پاسخ به آنتوني بلينكن، وزير خارجه 
ايالات متحده كه در حساب توييتر خود به اقدام امريكا براي 
توسعه اينترنت آزاد و جريان آزاد اطلاعات براي مردم ايران 
اشاره كرده بود، نوشت: »در حال فعال سازي استارلينك« 
مدتي بعد در اواخر دس��امبر سال گذشته ايلان ماسك از 
وجود حدود ۱۰۰ دستگاه فعال استارلينك در ايران خبر 
داد. با وجود اين، رقم دقيق دستگاه هاي فعال استارلينك در 
ايران مورد بحث بود و وال استريت ژورنال اين تعداد را ۲۰۰ 
دستگاه برآورد كرد و يك هفته پس از توييت ايلان ماسك، 
رييس اتحاديه دستگاه هاي مخابراتي ارتباطي نيز اعلام كرد 
تعداد ۸۰۰ دستگاه فعال استارلينك قاچاق در ايران وجود 

دارد. جدا از اينكه چنين ارقامي در مقايسه با جمعيت بيش 
از ۸۰ ميليوني ايران و تعداد كاربران اينترنت بسيار ناچيز و 
قابل چشم پوشي است، از آن زمان تاكنون ديگر هيچ خبر 
و گمانه زني اي درباره تعداد دس��تگاه هاي فعال در ايران 
منتشر نشده و مشخص نيست چه اندازه مي توان به همان 
اعداد پيشين استناد كرد. هرچند رييس كميسيون رمزارز 
و بلاك چين سازمان نصر نيز مدعي شده است كه ماينرهاي 

غيرقانوني از اينترنت استارلينك استفاده مي كنند.

   فعاليت طبق مقررات كشورها
اس��پيس ايكس طبق قوانين كشورها فعاليت مي كند و 
ايران نيز اع��لام كرده در صورت رعايت قوانين دولت، اين 
شركت اجازه خدمات رساني دارد. اما دسترسي اين شركت 
به تمامي داده ها و موقعيت مكاني مشتريان، قطعاً كاربران 
ايراني را نگران خواهد كرد. سيدمحمد فتحي لو، كارشناس 
فناوري اطلاعات در اين باره به پيوس��ت گفت: ش��ركت 
اسپيس ايكس بدون اجازه دولت ها و حكومت ها فعاليت 
نمي كند. به طور كلي ماهيت اين شركت آن است كه بايد 
مقررات كشورهايي را كه در آنها فعاليت مي كند رعايت 
كند. او افزود: دولت ما هم اپراتورها را موظف كرده اس��ت 
كه در صورت رعايت قوانين كش��ور، قادر به ارايه خدمات 
هستند. اسپيس ايكس نيز اينترنت ماهواره اي را به شرط 
رعايت قوانين ارايه مي كند و در حال مذاكره با دولت ها در 
كشورهاي مختلف است تا خدمات رساني با رعايت كامل 
مقررات انجام شود. فتحي لو گفت: نكته جالب اينجاست 
كه اينترنت ماهوراه اي به اين صورت است كه ديش بايد در 
موقعيت جغرافيايي مناسب قرار بگيرد تا كاربر به اينترنت 
ماهواره اي دسترسي داشته باشد. در واقع اسپيس ايكس، 
مختصات جغرافيايي كاربران را در هر لحظه مي داند و به 
تمامي داده هاي مش��تريانش دسترسي دارد. اگر نامه اي 
ارسال شود كه بايد با رعايت قوانين كشور فعاليت كنيد و 
در لحظات بحراني بايد اطلاعات كاربران را به ما ارسال كنيد، 
اسپيس ايكس موظف است كه رعايت كند. از سويي ديگر 
اين شركت موظف مي شود اينترنت كاربراني را كه قاچاقي 
از اسپيس ايكس استفاده مي كنند قطع كند. او با اشاره به 
اينكه خدمات رساني اسپيس ايكس در ايران دور از ذهن 
است بيان كرد: اسپيس ايكس يك شركت امريكايي است 
و امريكا سخت گيرانه ترين تحريم ها را براي ايران وضع كرده 
است. بنابراين واردات تجهيزات اسپيس ايكس غيرممكن 
است. البته معمولاً تجهيزات تكنولوژي به صورت قاچاقي 
وارد كشور مي شود. از س��ويي ديگر اسپيس ايكس تابع 
قوانين GDPR اتحاديه اروپاس��ت و موظف است حريم 

خصوصي كاربران را رعايت كند. در صورت خدمات رساني 
به ايران طبق قوانين دولتي، موظف است در مواقع بحراني 
حريم ش��خصي كاربران را نقض كند ك��ه دچار تناقض 
مي شود. فتحي لو با رد اين گمانه كه مي توان كاربراني را كه از 
اينترنت ماهواره اي اسپيس ايكس استفاده مي كنند رديابي 
كرد، گفت: هنوز كارشناسان و متخصصان ما نمي دانند 
اينترنت ماهواره اي اسپيس ايكس چگونه فعاليت مي كند. 
رديابي اينترنت ماهواره اي به اين سادگي ها نيست مگر اينكه 
همسايه ها خبرچيني كنند. تكنولوژي اينترنت ماهواره اي 
متعلق به كشور امريكاست و ما هنوز قادر به درك و آناليز 
دقيق آن نيستيم كه بتوانيم كاربران داخلي اين اينترنت را 
رديابي و شناسايي كنيم. تنها راه رديابي كاربران اين است 
كه وزارت ارتباطات نامه اي به اسپيس ايكس ارسال و اعلام 
كند سيگنال هايي دريافت كرده است كه كاربران قاچاقي از 
اينترنت ماهواره اي اين شركت استفاده مي كنند و خواهان 
جلوگيري از آن باشد كه البته چنين نامه اي ارسال شده و 

ايلان ماسك نيز در مصاحبه اي به آن اشاره كرده است.

   خدمات رساني بر اساس الزام دولت امريكا
يك مش��اور امنيت اطلاعات معتقد است در صورتي كه 
دولت امريكا صلاح بداند، اس��تارلينك با زير پا گذاشتن 
قوانين كشورمان، به خدمات رس��اني خواهد پرداخت. 
علي كيايي فر گفت: در شرايط فعلي استارلينك الزامي 
براي فعاليت و سرويس دهي در ايران احساس نمي كند 
اما اگر منافع امريكا ايجاب كند، اس��تارلينك نه تنها در 
ايران س��رويس دهي خواهد كرد بلك��ه احتمال دارد به 
صورت رايگان به مردم كشورمان خدمات رساني كند. به 
گفته كيايي فر، استارلينك پيش از آنكه قوانين سرزميني 
ديگر كش��ورها را بپذيرد، تحت مقررات و قوانين دولت 
امريكا فعاليت مي كند و در اصل تابع قوانين اين كش��ور 
اس��ت. بنابراين احترام به نامه وزارت ارتباطات و قوانين 
كش��ورمان تا زماني ادامه دارد كه مناف��ع امريكا بر اين 
اساس نباشد كه استارلينك بايد در ايران خدمات رساني 
كند. در غير اين صورت نه قوانين ايران را رعايت خواهد 
كرد و نه به نامه وزارت ارتباطات احترام خواهد گذاشت. 
او افزود: وزارت ارتباطات تاكن��ون به غول هاي فناوري 
امريكا نامه هايي ارسال كرده و تاكيد كرده بايد بر اساس 
قوانين ايران فعاليت كنند اما هيچ  يك اهميتي نداده اند. 
استارلينك نيز از اين قاعده مستثني نيست. به گفته اين 
مشاور امنيت سايبري، در ايران به صورت موردي و اندك 
از استارلينك استفاده مي ش��ود و هنوز در اختيار عموم 

مردم قرار نگرفته است.

   تحريم ها اجازه فعاليت قانوني
استارلينك را نمي دهند

به گفته كارشناس��ان، حتي اگر كمپاني اس��تارلينك 
بخواهد در ايران به طور قانوني فعاليت كند، تحريم هاي 
دولت امريكا اين اجازه را به شركتي امريكايي نمي دهد. 
وحيد فريد، كارش��ناس فناوري اطلاعات، توضيح داد: 
در ش��هرهاي مرزي چند نفري گفته ان��د كه از اينترنت 
ماهواره اي استفاده مي كنند. يكي از افراد نيز به من گفته 

اس��ت كه در تهران از اينترنت ماهواره اي اس��تارلينك 
اس��تفاده مي كند. البته تمامي اينها در حد شنيده هاي 
من اس��ت و صحت اين امر را نمي دانم. او افزود: اينترنت 
ماهواره اي استارلينك بعيد اس��ت كه در ايران بر طبق 
قواني��ن دولت و مقررات س��رزميني فعاليت كند. يكي 
از دلاي��ل اين امر تحريم هاي س��خت گيرانه عليه ايران 
است كه از س��وي دولت امريكا وضع شده و يك شركت 
امريكايي نمي تواند برخلاف قوانين كشور تابع به كشوري 
ديگر خدمات رس��اني كند. فريد گفت: وزارت ارتباطات 
اعلام كرده با استارلينك نامه نگاري كرده و ايلان ماسك 
نيز به نامه اشاره كرده است اما بعيد است طبق مقررات 
سرزميني ايران فعاليت كند. از سويي ديگر دولت ايران 
نيز نمي تواند افرادي را كه از استارلينك استفاده مي كنند 
شناس��ايي كند چراكه در حال حاضر كاربران با هويت 
جعلي، توس��ط افرادي در خارج از كشور، كارت هديه و 
ناش��ناس از اين سرويس اس��تفاده مي كنند. شناسايي 
افراد نيز نياز به پهپاد دارد كه هزينه گزافي به همراه دارد و 
مي توان منطقه مورد نظر را شناسايي كرد اما استارلينك 
در شعاع ۵۰۰ متري آنتن دارد و قابليت خدمات رساني 
دارد بنابراين نمي توان مكان دقيق استفاده را مشخص 

كرد مگر با گزارش همسايه هاي شخص.

   نبود ايستگاه زميني
اينترنت ماهواره اي اس��تارلينك به ايس��تگاه زميني يا 
gateway ني��از دارد. البته لزومي ندارد كه ايس��تگاه 
زمين��ي در همان جايي كه اينترنت اس��تارلينك مورد 
استفاده قرار مي گيرد نصب ش��ود. اگر ايستگاه زميني 
در فاصله ۸۰۰ تا هزار كيلومتري منطقه تحت پوش��ش 
قرار گيرد نيز امكان خدمات رساني اينترنت ماهواره اي 
وجود دارد. ۱۴۷ ايس��تگاه زميني عملياتي وجود دارد و 
۱۳ ايستگاه زميني نيز در حال ساخت اند. ۴۵۱9 ماهواره 
استارلينك در آسمان وجود دارد و ۴۴۷۸ ماهواره در اين 
ميان فعال اند. همچنين به تازگي شركت اسپيس ايكس 
اعلام كرده ۲۲ ماهواره اينترنتي خود را روز ۳۱ آگوست 
به مدار زمين پرتاب كرده و موشك را در اقيانوس اطلس 

فرود آورده است.

   هزينه هاي بالاي استفاده از
اينترنت ماهواره اي

تجهيزات اينترنت ماهواره اي و پرداخت هزينه اشتراك 
ماهانه آن بسيار گزاف است. استفاده از استارلينك نياز به 
تجهيزات خاصي دارد و بايد كيت مربوط به آن را خريداري 
كرد. تجهيزات اينترنت ماهواره اي اس��تارلينك تا سال 
گذش��ته ۴99 دلار بوده كه اكنون به ۵99 دلار رسيده 
است. ماهانه ۱۱۰ دلار نيز بايد اشتراك پرداخت شود تا 
بتوان از خدمات اينترنت ماهواره اي استفاده كرد. در حال 
حاضر اينترنت ماهواره اي استارلينك در بيش از ۴۵ كشور 
دنيا در دسترس است. در بسياري از اين كشورها، فعاليت 
استارلينك پس از كس��ب مجوز هاي لازم از رگولاتور ها 

آغاز شده است.

   فروش تجهيزات اينترنت ماهواره اي 
قاچاقي

تبليغات��ي در فضاي مجازي، كانال ها و ش��بكه هاي 
مجازي منتش��ر ش��ده مبني بر ف��روش تجهيزات 
اينترنت ماهواره اي استارلينك به قيمت ۶۰ ميليون 
تومان. همچنين خبرهايي منتش��ر ش��ده مبني بر 
قاچاق تجهي��زات اينترن��ت ماه��واره اي از عراق به 
ايران با قيمت ۳۵۰ دلار. با يك جست وجو در تلگرام 
مي توان تبليغات بسيار زيادي درباره فروش تجهيزات 
استارلينك مش��اهده كرد. مثلًا يك فروشنده ساكن 
تهران دستگاهي را كه ۱۱۵۰ دلار بدهي دارد به قيمت 
۸۵۰ دلار مي فروشد. دستگاه نو، هزار و ۸۰۰ دلار به 
فروش مي رسد و دستگاه دست دوم هزار دلار فروخته 
مي شود. استارلينك تنها شركت ارايه دهنده اينترنت 
ماهواره اي در دنيا نيست بلكه رقبايي دارد. دو شركت 
وياس��ت و هيوزنت از ديگر ش��ركت هاي ارايه دهنده 
اينترنت ماهواره اي در دنيا هستند كه از سال ۲۰۱۲ 

خدمات اينترنت ماهواره اي ارايه مي كنند.

اخبار
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استفاده از اينستاگرام و فيس بوك 
براي آموزش هوش مصنوعي متا

ش��ركت »متا پلتف��رم« از تصاوير و پس��ت هاي 
عمومي اينس��تاگرام و فيس بوك ب��راي آموزش 
هوش مصنوعي خود، استفاده مي كند. به گزارش 
ايسنا، نيك كلِگ، رييس امور جهاني شركت »متا 
پلتفرم« در مصاحبه اي به رويترز گفت: پست هايي 
كه به هوش مصنوعي جديد داده مي شود شامل 
متن و تصوير هستند. با اين حال، هوش مصنوعي 
با پس��ت هاي خصوصي مانند پست هايي كه تنها 
با دوس��تان و خانواده به اش��تراك گذاشته شده 
اس��ت، كاري ندارد. اين مدير متا گفت: ش��ركت 
»متا پلتفرم« تدابي��ري را اتخاذ كرده تا جزييات 
خصوصي از ديتابيس عمومي مورد استفاده هوش 
مصنوعي حذف شود. وي بدون اشاره به اين تدابير، 
اظهار كرد: پيام هاي خصوصي در پلتفرم هاي متا، 
براي آموزش مدل جديد هوش مصنوعي استفاده 
نش��ده اند. ما تلاش كرده اي��م ديتابيس هايي كه 
شامل جزييات شخصي فراواني هستند را حذف 

كنيم. 
نيك كلِگ، خاطرنشان كرد: شركت »متا پلتفرم« 
ب��ه دليل نگراني هاي پيرام��ون حريم خصوصي، 
از س��ايت هايي مانن��د لينكدين ب��راي آموزش 
هوش مصنوعي خود اس��تفاده نكرده است. متا، 
 Meta نس��خه آزمايشي بتاي دس��تيار مجازي
AI را چهارش��نبه گذش��ته به روي عموم گشود. 
اين دس��تيار جديد ب��ه كاربران كم��ك مي كند 
اس��تيكرهاي ديجيتالي خود را بس��ازند. تصاوير 
را با دس��تورالعمل هاي متني، ويرايش كنند و با 
شخصيت هاي هوش مصنوعي چت كنند. دستيار 
مجازي Meta AI با استفاده از مدل زبان هوش 
مصنوعي متا به ن��ام Llma ۲ و مدل تبديل متن 
به تصوير به نام Emu، ساخته شده است. به گفته 
يك سخنگوي متا، هر دوي اين مدل ها با استفاده 
از پس��ت هاي اينس��تاگرام و فيس بوك، آموزش 
داده شده اند. نويس��ندگان، هنرمندان و طراحان 
از ش��ركت هاي هوش مصنوعي و ش��ركت هايي 
نظير متا، بر سر نگراني از استفاده اين شركت ها از 
آثارش��ان براي آموزش هوش مصنوعي و به خطر 
افتادن حرفه ش��ان، ش��كايت كرده اند. بر اساس 
گزارش بيزنس اينسايدر، بنا بر سياست هاي متا، 
كاربران اينستاگرام و فيس بوك مالك پست هايي 
هستند كه در اين پلتفرم ها ارسال مي كنند، البته 
تا زماني كه حقوق مالكيت معنوي فرد ديگري را 

نقض نكنند.

دولت  قيم كارگران نيست
 قدرت چانه زني در استانداردهاي سازمان بين المللي 
كار به اين صورت تعبيه ش��ده كه اگر كارفرمايان و 
دولت در ميز مذاكره همراهي و توافق لازم را به هر 
دليلي با كارگران نداشته باشند، كارگران حق دارند 
اين مطالبات را از طرق مدني و ميداني دنبال كرده 
و توجه افكار عمومي را از طريق پتانسيل اجتماعي 
جلب كنند. از سوي ديگر با رجوع به متون سازمان 
بين المللي هم مش��خص مي شود كه در اين متون 
به انرژي اجتماعي و عمومي كارگران تاكيد ش��ده 
اس��ت اما در ايران هر نوع مطالبه گري با روش هاي 
سلبي و امنيتي به حاش��يه رانده مي شوند. تداوم 
اين روند فاصله اقتصاد ايران را با امر توسعه، رشد و 
پيشرفت مستمر بيشتر مي كند. بازارهاي صادراتي 
ايران را از ميان برده و زمينه مهاجرت نيروي كار و 
افراد متخص��ص در بخش هاي مختلف به خارج را 

فراهم مي سازد.

يارانه ۱،۳ ميليارد دلاري ژاپن
به تراشه ساز امريكايي

دولت ژاپن ۱9۲ ميلي��ارد ين )۱.۳ ميليارد دلار( 
يارانه براي كارخانه ش��ركت ميكرون تكنولوژي 
در هيروش��يما را تايي��د كرد. به گزارش ايس��نا، 
ياسوتوشي نيشيمورا، وزير اقتصاد ژاپن گفت: اين 
يارانه به شركت امريكايي ميكرون كمك خواهد 
كرد تجهيزات ليتوگرافي ماوراي بنفش ش��ركت 
ASML Holding  را براي توليد تراش��ه هاي 
پيش��رفته، نصب كند. چنين تراش��ه هايي براي 
اس��تفاده از هوش مصنوعي مولد، ديتاس��نترها 
و فناوري خودران، ضروري هس��تند. اين يارانه، 
۴۰ درصد از طرح هاي س��رمايه گذاري ميكرون 
در ژاپن را پوش��ش خواهد داد. نيشيمورا در يك 
كنفرانس مطبوعاتي گفت: بازار اكنون در وضعيت 
س��ختي قرار دارد، اما لازم اس��ت كه در شرايطي 
نظير اين، س��رمايه گذاري كنيم تا زنجيره تامين 
تراشه هاي پيشرفته اي را تضمين كنيم كه ژاپن 
براي امنيت اقتصادي آتي خود، به آنها نياز دارد. 
تاييد اين يارانه، يك پيروزي براي ميكرون است 
كه با ابهاماتي در چين روبروست. اين كشور يكي 
از بزرگ ترين بازارهاي ميكرون به ش��مار مي رود 
اما ميكرون از س��وي رگولاتوره��اي چين تحت 
تفحص قرار گرفته است. ميكرون اعلام كرده كه 
اين تحقيقات، نيمي از فروش اين شركت در چين 
را به خطر انداخته است. به گفته وزير اقتصاد ژاپن، 
توكيو حداكثر ۱۶۷ ميليارد ين اختصاص داده تا 
هزينه هاي توليد ميكرون ش��امل ۲۵ ميليارد ين 
هزينه هاي توسعه را پوشش دهد. ميكرون اعلام 
كرده كه قصد دارد حدود ۵۰۰ ميليارد ين هزينه 
كرده و فناوري را در ژاپن توليد كند كه »وان گاما« 

ناميده است. 
بلومبرگ پي��ش از اين گزارش ك��رده بود دولت 
ژاپن حدود ۲۰۰ ميليارد ين يارانه را براي كارخانه 
ميكرون در هيروش��يما تهيه مي كند. همزمان با 
تلاش هاي توكيو، مس��ائل كارگري و كندي روند 
اعطاي منابع مال��ي وعده داده ش��ده  در امريكا، 
مانع اقدامات واشنگتن براي تقويت توليد داخلي 
تراشه شده اس��ت. ش��ركت TSMC تايوان كه 
بزرگ ترين تراشه س��از جهان است، در ژوئيه آغاز 
توليد كارخانه اش در آريزونا را تا س��ال ۲۰۲۵ به 
تعويق انداخت. در مقابل، ساخت كارخانه شركت 
TSMC در جنوب ژاپن، به صورت نسبتا روان در 
جريان اس��ت. دولت فوميو كيشيدا، نخست وزير 
ژاپن، ميلياردها دلار يارانه براي س��ه برابر كردن 
توليد داخلي تراش��ه تا س��ال ۲۰۳۰ و كمك به 
ژاپن سالمند براي كسب مجدد برتري در عرصه 

فناوري، اختصاص داده است. 

تيك تاك تسليم اندونزي شد
تيك ت��اك اندونزي اعلام كرد در راس��تاي عمل 
به مق��ررات و قوانين اين كش��ور، ام��كان خريد 
و ف��روش در اين پلتفرم را متوق��ف خواهد كرد. 
به گزارش ايس��نا، اين خبر پس از آن اعلام ش��د 
كه وزارت بازرگاني اندونزي هفته گذش��ته يك 
مهلت يك هفته اي ب��راي تيك تاك تعيين كرد 
تا فقط به عنوان يك اپليكيش��ن و بدون قابليت 
تجارت الكترونيك��ي فعاليت كن��د. در غير اين 
صورت، در مع��رض خطر تعطيلي ق��رار خواهد 
گرفت. تيك تاك در بيانيه اي اعلام كرد: اولويت 
م��ا، عمل به قواني��ن و مقررات محلي اس��ت. به 
اي��ن ترتيب ما ديگ��ر خريد و ف��روش آنلاين در 
تيك تاك شاپ اندونزي را تسهيل نخواهيم كرد 
و به همكاري با مقامات مربوط در اين زمينه، ادامه 
مي دهيم. جوكو ويدودو، رييس جمهور اندونزي، 
هفته گذش��ته خواستار س��اماندهي شبكه هاي 
اجتماعي ش��د و به تاثير اين پلتفرم ها بر كس��ب 
و كارها و اقتصاد اين كش��ور اشاره كرد. اندونزي 
هفته گذشته خريد و فروش در پلتفرم هاي شبكه 
اجتماعي مانند تيك تاك را ممنوع كرد. بر اساس 
گزارش شبكه سي ان بي س��ي، مقررات اندونزي 
ب��ه ض��رر بلندپروازي هاي تيك ت��اك در عرصه 
تجارت الكترونيكي خواهد بود. اندونزي، دومين 
بازار بزرگ تيك تاك با ۱۱۳ ميليون كاربر پس از 
امريكاست كه در آنجا، ۱۱۶.۵ ميليون كاربر دارد.

يك سال از زمان انتشار خبر ورود تجهيزات دريافت اينترنت ماهواره اي به ايران گذشت 

بازار داغ شايعه حضور استارلينك در ايران

آگهی مناقصه عمومی يک مرحله ای
 ۳۱/م/۱402
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تعادل|
س��امانه خودرو هاي وارداتي در يك��ي دو روز آينده با 
طراحي جديد بارگذاري خواهد ش��د. در مرحله اول 
اطلاعات خودرو ها بارگذاري خواهد شد تا مردم بتوانند 
خودرو هاي عرضه شده را ببينند. بعد از اين مرحله و با 
نهايي شدن قيمت ها در هفته آينده، خودرو ها عرضه 
مي شوند. به گفته مجري طرح واردات خودرو، ۳۳ هزار 
نفر در طرح فروش خودرو هاي وارداتي ثبت نام كرده 
بودند كه ۳۰ هزار نفر آنها واجد شرايط شناخته شدند. 
»زوتي، س��ي اس ۵۵ چانگان، كيا، هيونداي، تويوتا، 
هونگچي، بستيون و سوزوكي« خودرو هايي هستند 
كه عرضه خواهند شد كه اين خودرو ها كمتر از ۲۰ هزار 

يورو قيمت دارند.

   بارگذاري سامانه تا آخر هفته
در ش��هريور ماه همان گونه كه انتظار مي رفت خبري 
از واردات خودرو نش��د. فقط تعداد انگشت ش��ماري 
از خودروهاي وارداتي مثل النت��را، اپتيما، هونگچي، 
فيات و … در نمايش��گاه هاي خودروي��ي به نمايش 
آمدند اما كس��ي هنوز هم نمي داند چگونه بايد آنها را 
خريداري كند.با وج��ود تمام وعده هاي چند ماه اخير 
براي برگزاري مرحله س��وم عرضه خودرو در س��امانه 
يكپارچه، شهريورماه هم بدون عرضه جديدي به پايان 
رسيد و هنوز خودروسازان در حال واگذاري خودروهاي 
فروخته شده يا پر كردن ظرفيت هاي خالي مرحله دوم 
هس��تند. در شهريورماه، نرخ ارز هم تقريبا ثابت ماند و 
بدون نوس��ان قابل توجهي در قيمت دلار، يورو و... به 
پايان رسيد.طبيعي بود كه در چنين شرايطي رفته رفته 
قيمت خودرو در شهريور ماه كمي افزايش يابد. قيمت ها 
تا تقريبا در ۲۰ روز اول ماه صعودي بودند اما با نزديك 
ش��دن به مهر، بازار كمي رنگ تع��ادل را به خود ديد و 
قيمت ها، خصوصا در مورد خودروهاي داخلي و مونتاژي 
كمي ريزش كردند. پس از اخبارهاي ضدو نقيض درباره 
واردات خودرو، مج��ري طرح واردات خودرو در وزارت 
صمت مي گويد: از هفته آينده عرضه ۸ مدل خودرو ي 
وارداتي آغاز خواهد شد و تلاش مي كنيم اين خودرو ها 
با همكاري بانك مركزي ت��ا پايان آذر و نهايت دي ماه 
تحويل مشتريان شود. مهدي ضيغمي با اعلام اين خبر 
افزود: سامانه خودرو هاي وارداتي در يكي دو روز آينده 
با طراحي جديد بارگذاري خواهد ش��د، در مرحله اول 
اطلاعات خودرو ها بارگذاري خواهد شد تا مردم بتوانند 
خودرو هاي عرضه شده را ببينند، بعد از اين مرحله و با 
نهايي شدن قيمت ها در هفته آينده، خودرو ها عرضه 
مي شود. به گفته مجري طرح واردات خودرو، ۳۳ هزار 
نفر در طرح ف��روش خودرو هاي وارداتي ثبت نام كرده 

بودند كه ۳۰ هزار نفر آنها واجد شرايط شناخته شدند. 
وي با بيان اينكه در اين طرح بيش از ۷ هزار نفر چانگان 
انتخاب كرده بودند، گفت: اكنون آنهايي كه اين خودرو 
را انتخاب كردند ب��ا تأييد انتخاب نهاي��ي خودرو، به 
شركت سايپا معرفي خواهند ش��د و حداكثر تا ۳ ماه 
آينده خ��ودروي خود را تحوي��ل مي گيرند. ضيغمي 
گفت: زوتي، سي اس ۵۵ چانگان، كيا، هيونداي، تويوتا، 
هونگچي، بستيون و سوزوكي خودرو هايي هستند كه 
عرضه خواهند شد كه اين خودرو ها كمتر از ۲۰ هزار يورو 
قيمت دارند. مجري طرح واردات خودرو مي گويد: تلاش 
مي كنيم اين خودرو ها با همكاري بانك مركزي تا پايان 
آذر و نهايت دي ماه تحويل مشتريان شود. قيمت اين 
خودرو ها قطعي يا غيرقطعي خواهد بود تا مسير قانوني 

قيمت گذاري آنها طي شود.

   بازار خودرو در دهه اول مهر
اما س��ري بزنيم به بازار خودرو و ببينم با شروع فصل 
پاييز معامله در اين بازار چگونه است؟ مهرماه، معمولا 
ماه جذابي ب��راي معامله گران خودرو نيس��ت. بازار 
خودرو، مهرم��اه ۱۴۰۲ نيز مانند اغلب ماه هاي مهر، 

بي رمق شروع شد. معاملات كمي در بازار انجام شد و 
فروشندگان نيز براي فروش خودرو دست نگه داشتند. 
به چندين علت براي نبود خريدار در بازار مي توان اشاره 
كرد. در اين هفته، ش��اهد كمي اف��ت قيمت در بازار 
بوديم. در پايان هفته هم خبرهايي درباره قرعه كشي 
و فروش نقدي برخي خودروس��ازان داخلي منتش��ر 
شد. اين اخبار س��بب توقف بازار و به اصطلاح »كپ 
كردن« بازار شد. قيمت خودروهاي صفر وارداتي در 
اولين هفته از مهرماه تغيي��ر چنداني نكرد و فقط در 
بازه قيمتي كمي نوسان داشت. نرخ خودروهاي صفر 
داخلي و مونت��اژي هم اندكي كاه��ش يافت. گرچه 
بازار خودروهاي كاركرده در آخرين هفته شهريورماه 
كاهش بود اما تعداد معاملات بيش��تري را به نسبت 
هفته هاي گذش��ته تجربه كرد. با آغاز مهرماه ميزان 
خريد و فروش كاهش يافت و فروشنده ها بي انگيزه تر 

به سمت معامله خودرو مي روند.

   پيش بيني قيمت خودرو 
اگرچه معمولا با ثبات در قيمت خودروهاي صفر، بازار 
خودروهاي كاركرده پر رونق تر مي شود و نرخ خودرو 

افزايش مي يابد اما در حال حاضر، قيمت خودروهاي 
كاركرده همچنان س��ردرگم اس��ت و ثبات را تجربه 
مي كند. نرخ ارز در بازار هاي موازي متمايل به افزايش 
اس��ت. گرچه همچن��ان لار در كان��ال ۴۹ و ۵۰ هزار 
تومان در نوسان است اما گاهي اين موضوع در اقتصاد 
داخلي چندان خبر خوبي نيست و حتي ترسناك به 
نظر مي رسد. در حال حاضر با توجه به شرايط موجود، 
احتم��الا بازار خ��ودرو در هفته دوم مهرم��اه به روند 
ثابت خود ادام��ه مي دهد. به طوري كه قيمت خودرو 
چهارش��نبه ۱۲ مهر ۱۴۰۲ هيچ نوس��اني نداشت و 
تمامي خودروها در ثبات كامل قيمتي قرار گرفتند. 
البته به احتمال قوي با آغاز دوباره روند معاملات از هفته 
آينده، بازار شاهد افت و خيز دوباره قيمت ها باشد.  البته 
ممكن است با توجه به ثبت نام خودروسازان كمي هم 
قيمت  روز خودرو كاهش يابد. اما توجه داشته باشيد 
كه اين فنر هرچه بيشتر فشرده شود، احتمال در رفتن 
و افزايش جهشي قيمت ها هم بالاتر خواهد رفت. البته 
بايد از هفته آينده نوس��انات دلار را زيرنظر داش��ت و 
درصورتي كه تغيير خاصي در نرخ دلار آزاد به چشم 

بخورد، بايد انتظار تغيير در بازار خودرو را نيز داشت.

رويداداخبار
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خودروهاي دپويي
مشكل استاندارد ندارند

يك مقام س��ازمان ملي اس��تاندارد پ��س از بازديد از 
پاركينگ ه��اي دو خودروس��از بزرگ كش��ور گفت: 
همه خودروهاي دپو ش��ده تاييديه اس��تاندارد دارند 
و مش��كلي براي تحويل به مش��تري ندارن��د. انگورج 
مديركل دفتر تخصصي ارزيابي انطباق صنايع حمل و 
نقل و ماشين آلات سازمان ملي استاندارد در بازديد از 
پاركينگ هاي دو خودروساز بزرگ كشور، ايران خودرو 
و سايپا گفت: خودروهاي كوييك موجود در پاركينگ 
هم تاييديه استاندارد دارند و نبايد دپو شوند. انگورج گفت: 
در پاركينگ اتكا حدود ۲۰۰۰ دستگاه خودرو دپو شده 
و همه اين خودروها تاييديه استاندارد دريافت كرده اند و 
باعث تعجب است كه با وجود دريافت تاييديه استاندارد و 
دريافت برچسب استاندارد، اما همچنان اين خودروها در 
پاركينگ باقي مانده است. انگورج گفت: دپوي خودروها 
در پاركين��گ به خودرو آس��يب وارد مي كند قطعات 
لاستيكي و پلاستيكي و همچنين رنگ خودرو دچار 
آسيب مي شود. مديركل دفتر تخصصي ارزيابي انطباق 
صنايع حمل و نقل و ماشين آلات سازمان ملي استاندارد 
گف��ت: در پاركينگ ايران خودرو ه��م خودروهاي رانا 
موجود اس��ت و هم پژو پارس و دنا و ت��ارا كه همه اين 
خودروها تاييديه استاندارد دارند و مشكلي براي تحويل 

به مشتري ندارند

رشد اقتصادي واقعي
جز با رشد صنعت اتفاق نمي افتد

رييس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي تهران، 
معتقد اس��ت: رش��د اقتصادي واقعي كه بر اساس آن 
كسب وكارها توسعه پيدا مي كنند و سفره مردم بزرگ تر 
مي شود، جز با رشد صنعت اتفاق نمي افتد. رييس اتاق 
بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي تهران، با اشاره به 
اعلام نرخ رشد اقتصادي ۷.۹ درصدي گفت: بايد ميزان 
فروش نفت را در اعلام نرخ رشد اقتصادي كنار بگذارند و 
اعداد واقعي رشد اقتصادي را اعلام كنند. محمود نجفي 
عرب در گفت وگو با اتاق اي��ران آنلاين، ادامه داد: آنچه 
اقتصاد كشور را تكان مي دهد، كسب وكارها را توسعه 
داده، تورم را كاهش مي دهد و س��فره مردم را بزرگ تر 
مي كند رشد اقتصادي صنعت است. اعداد و ارقام اعلامي 
در مورد نرخ رشد اقتصادي با واقعيت كشور كه فعالان 
اقتصادي در حال تجربه آن هستند همخواني ندارد. او 
افزود: براي تحقق ميانگين رشد اقتصادي ۸ درصد بايد 
زيرساخت هايي فراهم باشد. به عنوان مثال دست كم به 
۷۰ تا ۸۰ ميليارد دلار منابع ارزي در سال نياز است. اين 
در حالي است كه كل صادرات ما اعم از نفتي و غير نفتي 
در سال ۱۴۰۱ بالغ بر ۹۵ ميليارد دلار بوده است. حالا 
چطور مي گويند كه رشد هشت درصدي اتفاق افتاده 
است. نجفي عرب گفت: البته خوب است كه مجلس 
و دولت چنين چشم اندازي براي اقتصاد كشور تعيين 
مي كنند اما بايدهاي تحقق چنين رشدي را هم بايد در 
نظر بگيرند. او با بيان اينكه در 6 ماه گذشته هيچ كدام 
از موانع توليد رفع نش��ده اس��ت، افزود: ميانگين رشد 
اقتصادي ما در طول برنامه ششم حدود ۱.۸ درصد بوده 
و در برنامه هفتم هم رشد ۸ درصدي هدف گذاري شده 
است. قاعدتاً بايد زيرس��اخت هاي لازم براي اين رشد 
فراهم شود؛ در غير اين صورت تحقق آن تنها به استناد 

اعداد و ارقام روي كاغذ ممكن نخواهد بود.

ادعاي عجيب بهادري جهرمي 
درباره رياست سلاح ورزي

علي بهادري جهرمي در جديدترين اظهاراتش در مورد 
حسين س��لاح وزي رييس اتاق ايران اعلام كرد: نهاد 
نظارتي دولت شفاف اعلام كرده كه سلاح ورزي واجد 
صلاحيت نيس��ت. بعد از گذشت چهار ماه از انتخابات 
هيات نماين��دگان اتاق ايران علي به��ادري جهرمي، 
سخنگوي دولت سيزدهم در اظهاراتي درباره رياست 
حسين سلاح ورزي در اتاق ايران گفت: تكليف صلاحيت 
سلاح ورزي كاملا روشن است و هيات نظارت كه يك 
نهاد فرا قوه اي اس��ت به محض تشكيل جلسه رياست 
ايشان را تعيين تكليف مي كند. به نقل از تسنيم او افزود: 
دولت به عنوان نهاد نظارتي اظهارنظرش را كرده است 
و نهاد مربوطه در دولت ش��فاف اع��لام كرده كه واجد 
صلاحيت نيست. اين درحالي كه ۲۹ شهريور ماه قوه 
قضاييه محمدباقر الفت را به عنوان نماينده قوه قضاييه 
در كميته حمايت از كسب وكار معرفي كرد و چند روز 
بعد نمايندگان اين نهاد نظارتي در نشست محيط كسب 

و كار با حضور سلاح ورزي حضور پيدا كردند.

صادرات فولاد
۲۰ درصد افزايش يافت

صادرات محصولات فولادي در نيمه نخس��ت امسال 
نسبت به مدت مشابه پارس��ال افزايش ۲۰ درصدي 
يافته است.با اين حال مجموع صادرات فولاد ايران در 6 
ماهه ۱۴۰۲ به سطح 6 ماهه سال ۱۴۰۰ رسيده است.

بررس��ي وضعيت صادرات ف��ولاد در 6 ماهه ابتدايي 
امس��ال نش��ان مي دهد كه مجموع صادرات فولاد و 
محصولات فولادي در نيمه نخست سال ۱۴۰۲ رشد 
۲۰ درصدي داشته است. با اين حال مجموع صادرات 
فولاد ايران در 6 ماهه ۱۴۰۲ به س��طح 6 ماهه س��ال 
۱۴۰۰ رسيده اس��ت. به عبارت ديگر، صادرات فولاد 
كش��ور به دلايل مختلفي از جمل��ه محدوديت هاي 
انرژي و مقررات ارزي طي ۲ سال اخير درجا زده است! 
بر اساس اين آمار صادرات تيرآهن در 6 ماهه ابتدايي 
امسال نس��بت به 6 ماهه ابتداي سال گذشته 6۰.۷ 
درصد رشد داشته و از ۵6 هزار تن سال گذشته به ۹۰ 
هزار تن در سال جاري افزايش يافته است. همچنين 
صادرات ميلگرد از ۱۱۳۷ هزار تن در س��ال ۱۴۰۱ به 
۱۱۲۳ هزار تن در سال ۱۴۰۲ رسيده كه بيانگر افت 
۱.۲ درصدي است. صادرات نبش��ي، ناوداني و ساير 
مقاطع هم افزايش ۴۲ درصدي يافته است. صادرات 
كل مقاطع طويل فولادي با رشد ۳.۸ درصدي از ۱۲۵۹ 
هزار تن در 6 ماهه اول سال ۱۴۰۱ به ۱۳۰۷ هزار تن 
در 6 ماهه اول امس��ال افزايش يافته اس��ت. صادرات 
ورق سرد و ورق پوششدار به ترتيب با كاهش ۷۲.۷ و 
۳۴.۱ درصد مواجه ش��ده است اما در مقابل صادرات 
ورق گرم رش��د ۷۵.۹ درصدي داشته است. صادرات 
كل مقاطع تخت فولادي هم از ۱6۴ هزار تن به ۲۳۱ 
هزار تن رس��يده كه بيانگر رشد ۴۰.۹ درصدي است.

در مجموع صادرات كل محصولات فولادي در نيمه 
نخست امس��ال ۱۵۲۸ هزار تن بوده كه در مقايسه با 
نيمه نخست پارسال كه ۱۴۲۳ هزار تن بوده افزايش 
۸ درصدي را نش��ان مي دهد. صادرات بيلت و بلوم و 
اس��لب نيز در 6 ماهه ابتداي امسال به ترتيب با رشد 
۱۸.۲ و ۴۷.6 درصد مواجه ش��ده اس��ت. در مجموع 
صادرات فولاد مياني از ۲۹۳۷ هزار تن به ۳6۹۰ هزار 
تن رسيده كه بيانگر رشد ۲۵.6 درصدي است. صادرات 
آهن اسفنجي در 6 ماهه اول سال گذشته ۳۱۲ هزار 
تن بوده كه با رشد ۱۸۰.۱ درصدي در 6 ماهه ابتداي 
امس��ال به ۸۷6 هزار تن افزايش يافته است. صادرات 
گندله و كنسانتره سنگ آهن نيز در اين مدت به ترتيب 

با افزايش ۱۲۱ و 6۲۴.۵ درصدي مواجه بوده است.

اين غذا در مشهد لاكچري شد
به گفته رييس اتحاديه فروش��ندگان دل و جگر و قلوه 
تهران، قيمت يك سيخ جگر درمشهد گران تر از تهران 
است. در تهران هر سيخ جگر حداكثر ۳۰ هزار تومان اما در 
مشهد قيمت آن ۳۷ هزار و ۵۰۰ تومان است. با آغاز فصل 
سرما معمولا تمايل براي خريد دل و جگر در بين مردم 
زياد مي شود و براي همين هم معمولا قيمت آن در فصل 
سرما گران تر است. البته همين الان كف قيمت يك سيخ 
دل يا يك س��يخ جگر در تهران ۲۵ هزار و سقف آن ۳۰ 
هزار تومان است. اين نرخي است كه غلامحسن شيرازي 
رييس اتحاديه فروشندگان دل و جگر و قلوه تهران به 
»اكوايران« گفت. طبق داده هاي شيرازي اين نرخ اما در 
مشهد ۳۷ هزار و ۵۰۰ تومان است.  به گفته او يك پرس 
جگر كه شامل ۸ سيخ مي شود در مشهد ۳۰۰ هزار تومان 
است. اما همين پرس در تهران حداكثر ۲۴۰ هزار تومان 
است. شيرازي در ادامه اين گفت وگو پيش بيني كرد اين 
نرخ در پاييز و زمستان بالاتر برود. البته اگر كشتار افزايش 
پيدا كند. او معتقد است: آنچه امروز منجر به رشد قيمت 
دل و جگر و قلوه در بازار تهران شده است، كاهش حجم 
كشتار اس��ت.  رييس اتحاديه فروشندگان دل و جگر و 
قلوه تهران افزود: مدتي است به جاي واردات گوسفند 
زنده ما واردات گوشت انجام مي دهيم براي همين هم 
كشتار كم است. درحالي كه اگر مثل گذشته گوسفند 
زنده وارد كشور شود و اينجا كشتار شود در اين صورت 
هم گوشت و هم آلايشات دامي فراوان مي شود و به اين 
ترتيب قيمت ها در اين بخش هم پايين مي آيد. به گفته 
شيرازي ديگر براي دل و جگر نرخ ثابتي اعلام نمي كنيم. 
براي همين هر روز يك نرخ دستمان هست. او افزود: الان 
يك كيلو جگر 6۰۰ هزار تومان است درحالي كه همين 
جگر دو هفته پيش ۵۵۰ هزار تومان بود.  درحال حاضر 
در تهران ۲۰۰ جگر فروشي فعال است كه برخي از آنها 
براي اينكه بتوانند با قيمت مناسب دل و جگر بفروشند 
به شهرهاي اطراف مي روند و از آنجا دل و جگر مي خرند.

برگزاري آيين بزرگداشت
هفته وحدت، ميلاد پيامبر گرامي 

اسلام و تجليل از كارمندان و 
بازنشستگان برق منطقه اي فارس

س�عيده ناص�ري| در مراس��مي كه به مناس��بت 
بزرگداش��ت هفته وحدت، ميلاد پيامبر گرامي اسلام 
)ص( و س��الروز تولد امام ص��ادق)ع( و براي تجليل از 
كارمندان و بازنشستگان برق منطقه اي فارس در اين 
شركت برگزار ش��د، يداله حقيقي مديرعامل شركت 
برق منطقه اي فارس گفت: ميلاد پيامبر گرامي اسلام 
و هفته وحدت منش��أ انس��جام ملي است.مديرعامل 
شركت برق منطقه اي فارس در اين مراسم با تجليل از 
بازنشستگان و كارمندان نمونه و پاسداشت ارزش هاي 
هفته وحدت بيان داشت: فاصله ميان دو تاريخ، دوازدهم 
و هفدهم ربي��ع الاول به عنوان هفت��ه وحدت ناميده 
شده است. در هفته وحدت كه بر محور پيامبر وحدت 
آفرين و ولادت خجسته او شكل گرفته است، ميثاق ها 
مستحكم و پيمان ها، استوارتر مي گردد. يداله حقيقي 
بيان داشت كه هفته سراس��ر نور و سرور وحدت، مايه 
انسجام ملت و فش��ردگي صفوف و بازدارنده جامعه از 
گسست و پراكندگي و رو در رويي كه خواست دشمن 
است مي باش��د، از اين رو هفته وحدت در جامعه ما از 
اهميت بسزايي برخوردار است. مديرعامل شركت برق 
منطقه اي فارس اضافه كرد: ما اين افتخار را داريم كه در 
شركت برق منطقه اي پاسدار ارزش هاي متعالي دين 
مبين اسلام و رهروي اولياي دين هستيم، هفته وحدت، 
چتري مبارك، از شعور و شور و ايثار و فداكاري و اخوت 
و صميميت بر س��ر مردم مي گشايد، الهام مي بخشد، 
آرامش مي دهد، روح پرور اس��ت و دل انگيز و زداينده 
كينه ها و كدورت ها و خودخواهي ها و خودبيني ها است. 
مديرعامل ش��ركت برق منطقه اي فارس با تجليل از 
بازنشستگان و كارمندان نمونه افزود: افتخار ما اين است 
كه سالروز ميلاد پيامبر گرامي اسلام، مناسبتي براي 
وحدت، درس آموزي از كلاس معلم بشريت، حضرت 
ختمي مرتبت)ص( است كه بر بركت ميلادش، چهره 
جهان دگرگون ش��د و ش��رك ها و نفاق ها به يكرنگي 
گراييد و خصومت هاي چندين ساله به اخوت اسلامي 
مبدل گشت.همچنين معاون منابع انساني شركت برق 
منطقه اي فارس در اين مراسم از بازنشستگان و كارمندان 
نمونه تجليل كرد و گفت: نعمت الهي در س��ايه ميلاد 
پيامبر نور، بر مردم تكميل شد و مردم »راه« را از »چاه« 
باز شناختند و در سايه هدايت هاي آن رسول وحدت و 
برادري، از »ضلالت« به »هدايت« و از »ظلمت« به »نور« 

و از »تفرقه« به »وفاق« رسيدند.

مجري طرح واردات خودرو خبر داد

استارت عرضه ۸ مدل خودرو ي وارداتي

دبير انجمن صنايع نساجي در گفت وگو با مهر:

دبير شوراي عالي مناطق آزاد و ويژه اقتصادي تشريح كرد

رييس اتحاديه دارندگان رستوران  و سلف سرويس هاي تهران:

۶۸۰ ميليون دلار پارچه وارد مي كنيم

اهميت همكاري اقتصادي بين اقليم كردستان عراق و ايران

ريزش ۳۰ درصدي مشتريان رستوران ها

دبير انجمن صنايع نساجي با بيان اينكه هم اكنون 6۸۰ 
ميلي��ون دلار پارچه وارد كش��ور مي كنيم، گفت: اگر 
دولت از واحدهاي بافندگي حمايت كند مي توانيم از 
ارزبري در بخش ريسندگي و رنگ جلوگيري كنيم.سيد 
شجاع الدين امامي رئوف دبير انجمن صنايع نساجي 
ايران در گفت وگو با خبرنگار مهر در مورد تعرفه هاي 
گمركي اظهار كرد: مشكلي كه با وزارت صمت داريم 
مربوط به تعرفه هاي گمركي مي ش��ود؛ ما دستورات 
مختلفي داريم مبني بر اينكه كالاهاي مشابه ساخت 
داخل نبايد وارد شود كه رگولاتور تنظيم اين دستور 
تعرفه هاي گمركي است؛ يعني كتاب تعرفه از صنايع 
داخلي ما و به خصوص بخش هايي كه ما پتانسيل داريم 
در برابر اجناس خارجي حمايت كند؛ به عنوان مثال 
در تركيه از توليدكننده داخلي در مقابل بازار بيروني 
حمايت مي شود اما تعرفه هاي گمركي ايران كه هر سال 

كميسيون ماده يك وزارت صمت آماده مي كند چند 
سالي است براي صنايع نساجي مشكل ساز شده است. 
وي افزود: دو س��ال قبل نرخ پايه محاسبات گمرك بر 
اساس دلار ۴.۲۰۰ توماني بود؛ در آن مقطع براي الياف، 
نخ، پوشاك و پارچه تعرفه مشخصي داشتيم. از سال 
۹۲ تا ۹۹ اين تعرفه كاركرد داشت و هر چقدر به انتهاي 
زنجيره نزديك مي شد ميزان تعرفه بالا مي رفت؛ مثلًا 
براي الياف پنبه تعرفه ۵، نخ ۱۵، پارچه ۳۰ و پوشاك 
۷۰ درصد بود و به صورت پلكاني افزايش مي يافت. رئوف 
ادامه داد: از س��ال ۹۷ جهش ارزي داشتيم كه خود را 
در سال ۹۸ نش��ان داد اما در اين مقطع نرخ محاسبه 
گمرك همان ۴.۲۰۰ تومان باقي ماند. در واقع ما تعرفه 
را داشتيم اما با توجه به نرخ دلار ۴۲۰۰ توماني، نظام 
تعرفه اي كاركرد خود را از دس��ت داد زيرا نرخ دلار در 
بازار حدود ۲۵ هزار تومان بود اما نرخ دلار مورد محاسبه 

گمرك يك پنجم اين ن��رخ و ۴.۲۰۰ تومان بود. وي 
افزود: بر اين اساس دولت سال گذشته تعرفه ها را كم 
كرد. حقوق گمركي را نيز از ۴ تا يك درصد كاهش داد و 
سود بازرگاني هم تقليل يافت. متأسفانه در اين تغييرات 
تعرفه اي به لحاظ اينكه كار تخصصي نبود يك بازه زماني 
طولاني تعرفه الياف به عنوان ماده اوليه و نخ به عنوان 
محصول واسطه اي برابر شد و اختلاف بين مواد اوليه و 
محصول واسطه اي از بين رفت و مورد اعتراض ما هم قرار 
گرفت. ما مدام پيگيري مي كرديم و در خواست اصلاح 
نظام تعرفه اي را داشتيم. دبير انجمن صنايع نساجي 
ايران تصريح كرد: به عنوان نمونه ما سال هاي سال پنبه 
را از ازبكستان تأمين مي كرديم. اين كشور از سال ها قبل 
نسبت به سرمايه گذاري در حوزه ريسندگي ورود كرد به 
شكلي كه پنبه را كامل به نخ تبديل كرده و نخ را صادر 
مي كند و حتي پنبه وارد مي كند تا ارزش افزوده صادر 

كند. همچنين با سرمايه گذاري هايي كه انجام داده به 
دنبال اين است كه نخ را هم به پارچه تبديل كند تا ارزش 
افزوده بالاتري داشته باشد. بنابراين ما ديگر نتوانستيم 
از ازبكستان پنبه وارد كنيم و اين كشور ترجيح داد كه 
نخ به ما صادر كند. اين در حالي است كه ما در كشور اين 
برنامه ريزي را نداشتيم و نسبت به برنامه ريزي ديگران 
هم غفلت كرديم. وي افزود: به هر حال مساله اختلاف 
در نظر گرفته نشده تعرفه ها باعث شد حجم زيادي نخ از 
ازبكستان به ايران وارد شود؛ بر همين اساس امسال ۸۰ 
ميليون دلار نخ از اين كشور به ايران وارد شد در حالي 
كه اين رقم پارسال ۴۰ ميليون دلار و سال قبل تر از آن 
۲۰ ميليون دلار بود. همين موضوع در مورد پارچه هم 
است و اين روند در حال شكل گيري است و پيش بيني 
مي شود در آينده اي نزديك اين پارچه تبديل به پوشاك 

شده و وارد ايران شود.

مش��اور رييس جمهور دبيرش��وراي عالي مناطق آزاد و 
ويژه اقتصادي ضمن تبريك ولادت باسعادت نبي مكرم 
اسلام)ص( و امام جعفرصادق)ع( و هفته وحدت گفت: ۸۰ 
شركتي كه توانمندي هايشان را در اين نمايشگاه عرضه 
مي كنند فرصت خوبي براي فعالان اقتصادي سليمانيه 
اس��ت تا با اين محصولات آشنا ش��وند. به گزارش فرينا، 
حجت الله عبدالملكي در آيين افتتاح نمايشگاه اختصاصي 
جمهوري اسلامي ايران در سليمانيه عراق افزود: همكاري 
اقتصادي بين اقليم كردستان عراق و جمهوري اسلامي 
ايران در تحقق پيشرفت اقتصادي هر دو منطقه اهميت 

بسيار زيادي دارد.  عبدالملكي با بيان اينكه ظرفيت تجارت 
بين كردستان عراق و جمهوري اسلامي ايران بسيار فراتر 
از وضعيت موجود است اضافه كرد: كردستان عراق نه فقط 
در تامين محصولات داخل كشورعراق نقش ويژه دارد بلكه 
در تجارت محصولات ايراني براي صادرات به كشورهاي 
ديگر نيز داراي ظرفيت خوبي است. وي با تاكيد بر اينكه 
اين نمايشگاه در معرفي ظرفيت هاي اقتصادي و تجارت 
بين اقليم كردستان عراق و جمهوري اسلامي ايران كمك 
بسياري مي كند افزود: ظرفيت ايران براي صادرات غيرنفتي 
كه هم اكنون ۵۰ ميليارد دلار در سال است خيلي بيشتر 

از اين عدد مي باشد.  دبير شوراي عالي مناطق آزاد و ويژه 
اقتصادي اضافه كرد: در طول ۲۰ س��ال گذشته كالاهاي 
ايراني از نظر قيمت و كيفيت در سطح بين المللي رقابت 
پذير ش��ده اند. عبدالملكي بيان داشت: در اين نمايشگاه 
ش��ركت هاي ايراني مي توانند با قيمت و كيفيت مناسب 
كالاها را عرضه كرده و در اختيار تجار اقليم قرار دهند.وي با 
اشاره به اينكه ما از طرف مناطق آزاد جمهوري اسلامي ايران 
در اين نمايشگاه حضور داريم گفت: بيش از يك سوم كل 
صادرات غيرنفتي جمهوري اسلامي ايران از مناطق آزاد و 
ويژه اقتصادي صورت مي گيرد.  دبير شوراي عالي مناطق 

آزاد و ويژه اقتصادي اضافه كرد: م��ا در مناطق آزاد و ويژه 
بيش از ۲۵۰۰ شركت بزرگ اقتصادي داريم و اين شركت ها 
اغلب محصولاتي تولي��د مي كنند كه قابليت صادرات به 
اقليم كردستان را دارند و تعدادي از اين شركت ها در اين 
نمايشگاه حضور دارند.  عبدالملكي، از آغاز به كار منطقه آزاد 
بانه و مريوان طي روزهاي آتي خبرداد و گفت: با اين اقدام 
فرصت بسيار خوبي براي سرمايه گذاران اقليم كردستان 
عراق دراين منطقه آزاد فراهم مي شود. وي، ازاعلام آمادگي 
جمهوري اسلامي ايران براي ايجاد منطقه آزاد مشترك با 

اقليم كردستان عراق خبرداد.

رييس اتحاديه دارندگان رستوران  و سلف سرويس هاي 
تهران اعلام كرد: مشتريان رستوران ها فقط نسبت به 
نيمه دوم سال گذشته ۳۰ درصد ريزش داشته است.

در س��ال هاي اخير دو اتفاق مهم جان رستوران ها را 
گرفت. اولين اتفاق همه گيري كرونا بود كه بسياري از 
آنها را بي جان كرد. البته با پايان كرونا زندگي به بعضي 
رس��توران ها بازگش��ت. اما اين زندگي دوام چنداني 
نداشت. زيرا تورم مواد غذايي و خدمات ادامه حيات را 
براي آنها سخت كرد. به طوري كه طبق آمار اتحاديه 

رستوران داران بيش از ۳۵ درصد رستوران داران جواز 
خود را باطل كردند و تغيير شغل دادند. چون به گفته 
علي اكبر رهبري، رييس اتحاديه دارندگان رستوران  
و س��لف س��رويس هاي تهران وضعيت كسب وكار و 
درآمدها اصلا خوب نيس��ت. رهبري به »اكوايران« 
گفت: تعداد مشتريان ما درحال حاضر فقط نسبت به 
نيمه دوم سال گذشته ۳۰ درصد كاهش يافته است. 
اين فقط مربوط به رس��توران ها و سلف س��رويس ها 
نيست، بلكه وضعيت بيرون برها نيز همين طور است. 

مردم كه پول نداشته باشند، نمي توانند از هيچ جا خريد 
كنند.  او وضع كنوني را ناشي از گراني شديد مواداوليه 
مي داند. رهبري افزود: ما جنس را گران مي خريم ولي 
نمي توانيم به قيمت سابق غذا را بفروشيم. براي همين 
رستوران ها دائم به ما قيمت جديد مي دهند و ما پس 
از آناليز آن را تاييد مي كنيم.  رهبري افزود: هر نرخي 
كه ما مي دهيم، بايد تعزيرات بپذيرد. اما يك منبع آگاه 
به »اكوايران« گفت: گاهي اين اتفاق افتاده اس��ت كه 
اتحاديه تاييد كرده است ولي تعزيزات ما را جريمه كرده 

است. رستوران داران پيش بيني مي كنند، در ماه هاي 
منتهي به پايان سال قيمت ها بيش از پيش رشد كند. 
مگر اينكه دولت از رس��توران داران با ارايه مواد اوليه 

مناسب حمايت كند.
رهبري هم پيش��تر يكي از مش��كلات بزرگ صنف 
رستوران داران را ماليات بر ارزش افزوده مطرح كرده 
بود و گفته بود كه امروز كه قيمت ها رشد كرده است 
ماليات بر ارزش افزوده مبلغ فاكتور را بالا برده و منجر 

به نارضايتي مشتريان شده است.
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خبرروز

دستگيري زورگيران اتوبان آزادگان
فرمانده انتظامي شهرستان ري از دستگيري زورگيران اتوبان آزادگان خبر داد. سرهنگ محمد قاسم طرهاني گفت: در پي وقوع 
يك فقره سرقت به شيوه زورگيري از دو مرد جوان در حاشيه اتوبان آزادگان محدوده »دولت آباد« شهرستان ري، موضوع سريعاً در 
دستور كار قرار گرفت و ماموران گشت و عمليات سريعاً به موقعيت جهت بررسي صحنه اعزام شدند. او افزود: اقدامات فني و تخصصي 
پليس آغاز شد و در كمتر از يك ساعت هويت و مخفيگاه يكي از سارقان كه از سارقان سابقه دار محدوده دولت آباد بود شناسايي و 
دستگير شد. سرهنگ طرهاني افزود: با تحقيقات ميداني مشخص شد سارقان پس از سرقت تلفن هاي همراه آنها را به محله ديگري 
برده و در مكاني عمومي جاساز كرده اند از محل ۳ دستگاه تلفن همراه به ارزش حدودي يك ميليارد و پانصد ميليون ريال كشف شد.

رويداد

بر أساس اعلام سازمان هواشناسي قرار است در بيش از 
۱۶ استان كشور بارندگي و كاهش دما و وزش شديد باد 
اتفاق بيفتند. تمام اينها يعني امكان سيل يا وقوع بلاياي 
طبيعي ديگر كه بارها و بارها ش��اهد آن در شهرهاي 
مختلف بوده ايم. هنوز وضعيت مردم آس��تارا مناسب 
نيس��ت البته كه هر بار هم اين مس��وولان هستند كه 
غافلگير مي شوند اما اگر مردم هم كمي به هشدارهاي 
هواشناس��ي توجه كنند و از حضور در اماكن پر خطر 
و اتراق در كنار جاده ها و ... اجتناب كنند ش��ايد شدت 
خسارات جاني و مالي اندكی كم شود. البته كه نمي توان 
جلوي بارش ب��اران و آب گرفتگي معابر را گرفت. اين 
كاري نيست كه از دس��ت مردم عادي بر بيايد و قطعا 
مسوولان شهري بايد براي اين موارد تدبيري بينديشند 
اما به هر حال توجه به اين هشدارها هم از طرف مردم 
و هم از طرف مسوولان امري ضروري است. از آنجايي 
كه هيچ كدام از ش��هرها زيرساخت هاي مناسب براي 
جذب آب بارش هاي سيل آسا را ندارند امكان اينكه باز 
هم برخي از شهرها و از جمله تهران درگير آبگرفتگي و 

سيل بشوند امري بديهي به نظر مي رسد. 

   احتمال جاري شدن روان آب
سازمان هواشناسي نسبت به تداوم بارش باران در ۱۶ 
استان، وزش باد شديد در ۲۴ استان و كاهش دما در 
بيشتر نقاط كشور تا ۱۰ درجه سانتيگراد هشدار داد.
سازمان هواشناسي با صدور هشدار زردرنگ آورده 
است: وقوع رگبار باران، رعدوبرق، وزش باد شديد، 
موقت در مناطق مستعد تگرگ و كاهش محسوس 
دما )۱۳ مهرماه( در آذربايج��ان غربي، آذربايجان 
شرقي، شمال زنجان، خراسان شمالي، نيمه شمالي 
خراسان رضوي، شمال سمنان و ارتفاعات استان هاي 

قزوين، البرز و تهران پيش بيني مي شود.
در اين ش��رايط جوي احتمال لغزندگ��ي جاده ها، 
احتمال آبگرفتگ��ي معابر، احتمال جاري ش��دن 

روان آب، احتم��ال ب��الا آمدن ناگهاني س��طح آب 
رودخانه ها، وزش باد شديد موقتي، احتمال خسارت 
به س��ازه هاي موقت از جمله بنرها، داربس��ت ها و 
تابلوهاي تبليغات��ي، احتمال شكس��تن درختان 
كهنسال و احتمال خسارت به محصولات كشاورزي 
وجود دارد. بر اس��اس توصيه س��ازمان هواشناسي 
خودداري از برپا كردن چادرهاي مسافرتي در بستر 
و حاش��يه رودخانه ها، احتياط در عبور از حاش��يه 
رودخانه ها و مس��يل ها، احتي��اط در فعاليت هاي 
كوه نوردي و جابه جايي عشاير، آمادگي دستگاه هاي 
اجرايي و امدادي و پاك سازي دهانه پل ها، لايروبي 
كانال ها و آب روها، اجتناب از پارك خودرو در كنار 
درختان فرس��وده و س��اختمان هاي نيم��ه كاره و 
تسريع در برداشت محصولات كشاورزي و انتقال به 

مكان هاي مسقف در دستور كار قرار گيرد.

   وزش باد شديد در ۲۴ استان
در ادامه اين هش��دار با اش��اره ب��ه افزايش گراديان 
فش��اري آمده اس��ت: وزش باد ش��ديد در نواحي 
مس��تعد خيزش گردوخاك، كاهش كيفيت هوا و 
كاهش شعاع ديد امروز در جنوب آذربايجان غربي، 
كردستان، كرمانشاه، ايلام، لرستان، همدان، مركزي، 
زنجان، قزوين، البرز، تهران، سمنان، قم، اصفهان و 
چهارمحال و بختياري، فردا ايلام، خوزستان، بوشهر، 
چهارمحال و بختي��اري، كهگيلوي��ه و بويراحمد، 
اصفهان، فارس، مركزي، همدان، لرستان، قم، قزوين، 
البرز، تهران، سمنان، يزد، خراسان شمالي، خراسان 
رضوي، خراسان جنوبي، كرمان و شمال سيستان و 
بلوچس��تان و جمعه )۱۴ مهرماه( خراسان رضوي، 
خراسان جنوبي، كرمان، سيس��تان و بلوچستان، 
خوزستان و بوش��هر انتظار مي رود. در اين شرايط 
جوي در نواحي مستعد خيزش گرد و خاك، احتمال 
افزاي��ش غبار، كاهش كيفيت هوا و كاهش ش��عاع 

ديد، احتم��ال اختلال در رفت وآمدهاي ش��هري، 
احتمال شكستن درختان فرسوده، سقوط تابلوهاي 
تبليغاتي، سازه هاي موقت و بنرها و احتمال اختلال 
در ن��اوگان حمل و نقل وجود دارد بنابراين اجتناب 
از تردد غير ض��روري در فضاي باز به ويژه براي افراد 
سالمند و بيماران تنفسي و قلبي، پرهيز ازفعاليت هاي 
كويرنوردي، احتياط در تردد جاده اي، اطمينان از 
استحكام سازه هاي موقت، احتياط در فعاليت هاي 
عمراني، احتياط در عبور و مرور و عدم پارك خودرو 
در حاش��يه س��اختمان هاي نيمه كاره و درختان 
كهنس��ال و محدوديت در فعاليت هاي كشاورزي 

توصيه مي شود.

   كاهش دما تا ۱۰ درجه
بر اساس هشدار هواشناس��ي، كاهش دما بين ۵ تا 
۱۰ درجه سانتيگراد به ويژه در استان هاي واقع در 
دامنه و ارتفاعات زاگرس چهارشنبه در نيمه شمالي، 
پنج ش��نبه مناطق غرب و جنوب غ��رب و مركز و 
شمال شرق و شرق و جمعه در شمال شرق، شرق و 
جنوب شرق پيش بيني مي شود و احتمال خسارت 
به محص��ولات زراعي و باغي وجود دارد. س��ازمان 
هواشناسي نس��بت به اس��تفاده از جيره غذايي پر 
انرژي براي دام و طيور، كنترل و تنظيم دما و رطوبت 
در گلخانه ها و سالن هاي پرورشي و تسريع در انتقال 

محصولات برداشت شده به انبارها توصيه مي كند.
هش��دار زردرنگ به معناي اين است كه پديده اي 
جوي رخ خواهد داد كه ممكن است در سفرها و انجام 
كارهاي روزمره اختلالاتي را ايجاد كند. اين هشدار 
براي آگاهي مردم صادر مي شود تا بتوانند آمادگي 
لازم را براي مواجهه با پديده اي جوي داشته باشند 
كه از حالت معمول كمي شدت بيش��تري دارد. از 
سوي ديگر مسوولان نيز در جريان اين هشدارها قرار 

مي گيرند تا اگر لازم باشد تمهيداتي را بينديشند.

بارش هاي پاييزي و اخطار سازمان هواشناسي
يادداشت

وقتي مسوولان فقط شعار مي دهند
تقريب��ا دو هفت��ه اي از آغاز 
سال تحصيلي گذشته است 
و همچنان در برخي مدارس 
مقط��ع ابتدايي خب��ري از 
معل��م نيس��ت. كلاس ه��ا 
توس��ط معاون��ان مدرس��ه 
اداره مي ش��ود و البته هيچ 
پاس��خي به اعتراض اوليای 
دانش آموزان در اين باره داده نمي ش��ود. اين در حالي 
اس��ت كه وزير جديد آموزش و پ��رورش طي اقدامي 
زيرساختي آنطور كه در نشست هاي خبري مدعي آن 
شده است دس��ت به تغيير ۲۰ هزار مدير مدرسه زده 
است. همان وزيري كه شعار امسال آموزش و پرورش را 
»مدرسه قوي، ايران قوي« عنوان كرده بود اما حالا در 
كنار اين نبود معلم خبر از ۲۰۰ هزار دانش آموز بازمانده 
از تحصيل هم منتشر شده است. دانش آموزاني كه در 
بسياري از موارد به دليل مشكلات معيشتي و اقتصادي 
توان بازگش��ت به مدرس��ه را ندارند. حال اين مدارس 
قوي و ايران قوي در نبود معلم هاي پايه ابتدايي كه البته 

مهم ترين پايه تحصيلي دانش آموزان به حساب مي آيد 
و تعداد قابل توجه دانش آم��وزان بازمانده از تحصيل 
چطور قرار است محقق شود سوالي است كه نياز دارد 
وزير آموزش و پرورش پاسخي براي آن داشته باشد. اين 
شعار زدگي مسوولان طي سال هاي اخير باعث شده تا 
در بسياري از زمينه ها مشكلات زيادي به وجود بيايد. 
از همان وعده هاي ابتدايي رييس دولت براي ساخت 
سالانه مس��كن و ايجاد اش��تغال گرفته تا وعده هايي 
كه وزير بهداش��ت و درمان در م��ورد بهبود وضعيت 
پرس��تاران داد و وعده م��دارس قوي ك��ه وزير جوان 
آموزش و پرورش در روزهاي ابتدايي س��ال تحصيلي 
به آن اش��اره كرد همه و همه در س��ايه اي از اما و اگرها 
و نبود زيرساخت هاي مناسب و فراهم نبودن شرايط 
و البته كمبود بودجه و اعتبار و ... باقي ماندند. مس��اله 
اينجاست كه با شعار نمي توان هيچ كشوري را اداره كرد. 
با فرافكني هم نمي شود مشكلات را حل و فصل كرد و از 
قضا با وعده هايي كه قابليت اجرايي ندارند هم نمي توان 
شرايطي را فراهم آورد كه مردم بتوانند با به دست آوردن 
حداقل هاي مورد نياز زندگي به رفاه نس��بي برس��ند. 

همه چيز بايد بر پايه واقعيت برنامه ريزي ش��ود. اينكه 
بگوييم بهترين سيستم بهداش��تي و درماني را داريم 
نه مش��كلات كمبود دارو در كشور را بر طرف مي كند 
نه باعث مي شود كمبود كادر درمان در بيمارستان ها 
جبران شود و نه حتي تجهيزات فرسوده بيمارستاني 
را به روزرس��اني مي كند. اينكه بگوييم مدرس��ه قوي، 
ايران قوي باعث نمي ش��ود تا كمبود معلم در ۲۰ هزار 
كلاس درس آن هم در اولين روزهاي س��ال تحصيلي 
 ناديده گرفته شود. حتي باعث نمي شود كه بازماندن

 برخي دانش آم��وزان از تحصيل به دليل مش��كلات 
اقتصادي در سرتيتر خبرها قرار نگيرد. اين سيستمي 
كه مسوولان هر وقت دلشان خواست وعده بدهند و هر 
وقت هم كه دلشان خواس��ت براي عدم انجام وعده ها 
بهانه تراش��ي كنند نمي تواند موفق عمل كند. مردم 
نيازمند مسوولاني هس��تند كه بيشتر از آنكه به شعار 
دادن مي پردازند مرد ميدان عمل باشند. مگر مي شود 
به اين راحتي معيش��ت و آينده افراد يك جامعه را به 
ش��عارها و وعده هايي غير قابل اجرا گره زد و در نهايت 

هم با بهانه هاي واهي از بار مسووليت شانه خالي كرد.

مريمشاهسمندي

رويخطخبر

كاهش ذخاير »خون« در تهران
مديركل انتقال خون اس��تان تهران با بيان اينكه روند 
كاهش اهداي خون در شهريور ماه تقريبا در همه كشور 
وجود داشته، گفت: به دليل اينكه استان تهران، قطب 
پزشكي و انجام بسياري از اعمال جراحي است، نياز به 
خ��ون و فرآورده هاي آن زياد اس��ت، بنابراين از مردم 
مي خواهيم كه براي اهداي خ��ون در اين روزها اقدام 
كنند. سيد منتظر شُ��بّر با اشاره به آمار كاهش اهداي 
خون تهراني ها در ش��هريورماه، خاطرنشان كرد: اگر 
وضعيت و استقبال از اهداي خون به همين حالت ادامه 
يابد، در تامين خون مورد نياز با مشكل روبرو مي شويم 
و سطح ذخاير خون به كمتر از يك هفته خواهد رسيد. 
مديركل انتقال خون استان تهران گفت: در حال حاضر 

اگرچه در مورد خون مشكلي نداريم و سطح ذخيره آن 
در حد يك هفته است، اما با توجه به اينكه عمر محصولي 
مانند پلاكت كوتاه و حداكثر س��ه روز است، وضعيت 
ذخاير آن مناس��ب نيس��ت. اوتاكيد كرد: پلاكت نياز 

ضروري بسياري از بيماران مانند بيماران سرطاني است 
و با تزريق آن وضعيت بيمار ثابت ش��ده و براي شيمي 
درماني و ادامه روند درمان آماده مي شوند و بهتر است 
افرادي كه داراي گروه خوني منفي و به خصوص گرو ه 
خوني O منفي هستند، به صورت مستمر اقدام به اين 
كار نجات بخش كنند. او با بيان اينكه ميزان ذخاير خون 
قبل از شهريورماه در حدود دو هفته بود و در حال حاضر 
به يك هفته كاهش يافته اس��ت، تاكيد كرد: در حال 
حاضر روزانه ۱۲۰۰ واحد خون در اس��تان تهران اهدا 
مي شود، اما مصرف مراكز درماني سطح استان، روزانه 
۱۵۰۰ واحد خون است و اين يعني روزانه ۳۰۰ واحد 

خون از ذخاير برداشته مي شود.

هموار شدن پيگرد قضايي قاچاقچيان كوسه و سفره ماهي
رييس گروه بيولوژي درياي س��ازمان حفاظت محيط 
زيست گفت: حدود ۴۴ گونه تاكسون از سفره ماهيان و 
كوسه ماهيان براي نخستين بار در فهرست ملي گونه هاي 
جانوران وحشي مش��مول قانون شكار و صيد ذكر شده 
است و اين اقدام راه را براي برخورد با قاچاقچيان اينگونه ها 
هموار مي كند. مهتاب شجاعي افزود: ايران از نظر تنوع 
زيس��تي به ويژه از نظ��ر تنوع گونه هاي آبزي��ان از نقاط 
داغ جهاني محسوب مي ش��ود. معاونت محيط زيست 
دريايي متولي حفاظت از تاكسون ها )آرايه بندي( يا تنوع 
گونه اي س��احلي و دريايي از جمله پستانداران دريايي 
مثل دلفين ها و نهنگ ها، فك خزري، خزندگان دريايي 

مثل لاك پشت هاي دريايي، مارهاي دريايي، گونه هاي 
مرجاني، انواع اكوسيستم هاي حساس، سخت پوستان، 
نرم تنان و علف هاي دريايي و حرّاست. او اضافه كرد: كاهش 
تنوع زيس��تي در دنيا به طور عمده ناشي از فعاليت هاي 
انساني مثل تخريب زيستگاه ها، برداشت بي رويه بر اثر 
صيد و شكار، گردشگري، آلودگي ها و حتي تغيير اقليم 
 )IUCN( است. اتحاديه بين المللي حفاظت از طبيعت
ب��راي حفاظت، نظ��ارت و مديريت بهت��ر گونه ها يك 
چارچوب جهاني تعريف كرده و ۹ گروه را در نظر گرفته 
است كه شامل گونه هاي منقرض شده، منقرض شده در 
 طبيعت، در معرض انقراض، در معرض خطر، آسيب پذير، 

در آستانه تهديد، كم ترين نگراني، اطلاعات كم و بررسي 
نش��ده مي ش��ود. رييس گروه بيولوژي دريا س��ازمان 
حفاظت محيط زيست با بيان اينكه درياي خزر آبزيان 
متنوعي دارد، گفت: از جمله اين آبزيان مي توان به انواع 
كپورماهيان، گاوماهيان اشاره كرد كه از نظر تعداد و جنس 
متنوع ترين هستند. با در نظر گرفتن ماهيان غيربومي در 
خزر حدود ۵۳ جن��س، ۷۲ گونه، متعلق به ۱۸ خانواده 
و ۱۰ راسته را شناس��ايي كرده ايم. ۲۴ درصد اينگونه ها 
انحصاري درياي خزر و بيشتر آنها از خانواده گاو ماهيان 
هستند. ماهيان خاوياري و فك خزري هم از ظرفيت هاي 

مهم و ارزشمند درياي خزر به شمار مي روند.

از اضافه كاري اجباري پرستاران تا حقوقي كه با ماه ها تاخير پرداخت مي شود

افزايش ۳۰۰ برابري مهاجرت پرستاران از كشور

گليماندگار|
 وقتي پاي درد و دل پرستاران به خصوص 
آنها كه در بيمارستان هاي دولتي شاغلند 
مي نشيني حرف هاي وزير بهداشت در مورد وضعيت 
خوب بهداش��ت و درمان كش��ور و كيفيت بالاي آن 
بيش��تر به يك ش��وخي تلخ شبيه اس��ت تا اظهارات 
يك مقام رس��مي آن ه��م در س��مت وزارت خانه اي 
مانند بهداش��ت و درمان. بارها و باره��ا عين اللهي در 
نشست هاي خبري تاكيد كرده ايران يكي از قوي ترين 
سيس��تم هاي بهداش��ت و درمان را دارد اما اين وزير 
خوش بين هيچ وقت سند و مدركي براي ادعاي خود 
ارايه نداده اس��ت. او اظهار نكرده با كدام آمار و ارقام به 
چنين نتيجه اي رسيده است. كدام بررسي هاي ميداني 
و علمي دقيق باعث شده تا وزير بهداشت عليرغم تمامي 
مشكلاتي كه در حوزه بهداشت و درمان كشور وجود 
دارد آن را يكي از قوي ترين سيس��تم ها در دنيا بنامد. 
البته كه از قديم گفته اند »هيچ بقالي نمي گويد ماست 
من ترش است« اما اين همه مدعي بهترين بودن هم 
حداقل نشانه هايي لازم دارد كه مردم آن را ببينند و از 
نزديك لمس كنند نه اينكه همه چيز در حرف و شعار 
خلاصه شود و واقعيت بسيار تلخ تر از آن چيزي باشد كه 
مسوولان مدعي آن هستند. سال هاست كه پرستاران 
به شرايط بد ش��غلي خود اعتراض دارند. سال هاست 
كه رزيدنت هاي پزش��كي در بدترين ش��رايط ممكن 
به س��ر مي برند و در اين وضعيت وزير بهداش��ت دم از 
بهترين بودن مي زند ب��دون اينكه نگاهي به اين همه 
گلايه هاي متعدد داش��ته باش��د. سيستم بهداشت و 
درمان يك كش��ور زماني مي تواند بهترين باش��د كه 
خدمات خوب به مراجعان خود ارايه دهد. در شرايطي 
كه اكثر بيمارستان هاي دولتي با كمبود كادر درمان 
مواجهند. در حالي كه اكثر بيمارس��تان هاي دولتي از 
تجهيزات پزشكي فرسوده استفاده مي كنند و در حالي 
كه كمبود پزشك متخصص در بيمارستان هاي دولتي 
هر روز بيشتر از روز قبل نمايان مي شود چطور مي توان 
مدعي بهترين بود. پرستاران كه يكي از كليدي ترين 

مهره هاي مراكز درماني و مراقبت از بيماران به شمار 
مي روند هيچ وقت از شرايط كاري و حقوقي خود رضايت 
نداش��ته اند. روزي نيست كه صداي اعتراض آنها بلند 
نباشد. روزي نيست كه رزيدنت هاي پزشكي از ناديده 
گرفته شدن حقوق ش��ان در بيمارستان هاي دولتي 
شكايت نكنند. روزي نيست كه بيماران به خصوص آنها 
كه به داروهاي خاص نياز دارند از نبود دارو و كمبود و 
البته گراني آن گله مند نباشند. در اين شرايط بهترين 
بودن واقعا كار دشواري است اما اگر قرار باشد پشت ميز 
بنشينيم و شرايط را بسنجيم قطعا به چنين نتيجه اي 
مي رسيم كه وزير بهداشت و درمان رسيده اگر نه حضور 
داشتن در بين مردم و سر زدن به بيمارستان ها و پاي 
صحبت كادر درمان نشستن واقعيت را به شكل ديگري 

نمايان خواهد كرد. 

   پرستاران خسته و بيماران عاصي
مهرنوش پرس��تار يكي از بيمارس��تان هاي دولتي در 
تهران است او درباره وضعيت ساعات كاري و دريافتي 
پرس��تاران به »تعادل« مي گويد: در بسياري از موارد 
پرستاران در بيمارستان هاي دولتي هم اندازه موظفي 
ماهانه خود اضافه كاري مي كنند اما در نهايت مبلغي 
كه بابت اين اضافه كاري دريافت مي كنند بسيار ناچيز 
است و همين مساله باعث شده تا بسياري از آنها شرايط 
مناسبي از نظر اقتصادي و معيشتي نداشته باشند. از 
سوي ديگر وقتي پرستار ساعات متوالي را مشغول به كار 
است هم ذهني و هم جسمي خسته مي شود اين مساله 
در ميزان دقت او براي چك كردن بيماران تاثير مستقيم 
دارد. او مي افزايد: عدم تمركز در ش��غل ما يعني لطمه 
به بيماران. در واقع اين بيماران هس��تند كه به دلايل 
مختلف جانشان به خطر مي افتد و يكي از آنها همين 
خستگي كادر درمان است. كمبود پرستار سال هاست 
كه در بيمارستان هاي دولتي بيداد مي كند اما وزارت 
بهداش��ت و درمان در اين باره چاره اي نمي انديش��د.  
اين پرس��تار در ادامه مي گويد: همين خس��تگي ها و 
اضافه كاري اجباري باعث مي شود تا برخي از پرستاران 

به دلايل مختلف با بيمار يا همراه او درگير شوند. بارها و 
بارها اين اتفاق در بيمارستان ها رخ داده است و نمي توان 
هيچ كدام از طرفين را مقصر دانس��ت چرا كه يكي به 
دليل فشار كاري توان تحمل ندارد و ديگري به دليل 
نگراني براي عزيزي كه روي تخت بيمارستان خوابيده 
و معلوم نيست عاقبتش چه مي شود تحت فشار عصبي 
اس��ت. اگر كادر درمان و به خصوص پرستار به ميزان 
كافي و استاندارد در بيمارستان ها حضور داشته باشند 

چنين مشكلاتي بسيار كمتر خواهد شد.

   ۱۳۰ ساعت اضافه كاري
براي يك ميليون و نهصد هزار تومان

مهرداد پرستار يكي ديگر از بيمارستان هاي دولتي به 
»تعادل« مي گويد: در حالي كه مس��وولان خودشان 
اذعان مي كنند كه زندگي كردن در شهري مانند تهران 
يا حتي ديگر ش��هرهاي بزرگ ايران نيازمند درآمدي 
نزديك به ۳۰ ميليون تومان اس��ت براي يك پرس��تار 
كه ۱۳۰ ساعت اضافه كاري مي كند مبلغ يك ميليون 
و نهصد هزار توم��ان آن هم بعد از ماه ه��ا تاخير واريز 
مي كنند. او مي افزايد: در چنين ش��رايطي پرستاران 
چطور مي توانند هم دغدغه معيشت را داشته باشند و 
هم در زمان كار تمامي حواس خود را صرف رسيدگي به 
بيماران كنند. مگر مي شود از افراد خواست كه عليرغم 
مشكلات مالي و اقتصادي كه در زندگي شان دارند بدون 
دغدغه به سر كار بروند و تمام نيرو و انرژي خود را صرف 
وظيفه اي كنند كه به آنها محول شده است. اين پرستار 
در پايان مي گويد: بر خلاف تصور برخي پرستاران هم 
انسان هايي هستند كه همان نيازهاي معمول يك انسان 
را دارند. آنها به استراحت، آرامش خاطر، رفاه نسبي در 
زندگي و ... نيازمندند و در نبود اين عوامل نمي توان از آنها 

انتظار كار شش دانگ و بدون اشتباه داشت.

   حقوق كم، فشار كاري زياد و كمبود نيرو
محمدش��ريفي مقدم دبيركل خانه پرستار نيز در اين 
رابطه به »تعادل« مي گويد: حقوق كم، فشار كاري زياد 

و كمبود نيرو از مهم ترين مشكلاتي است كه پرستاران 
و به خصوص آنها كه در بيمارستان هاي دولتي مشغول 
به كار هس��تند با آن مواجهند. مس��اله اينجاست كه 
مسوولان هر بار در مورد بهتر شدن شرايط وعده هايي 
مي دهند كه هيچ كدام عملي نمي شود.  او مي افزايد: 
نمي توانيم جان و سلامتي بيماران را به اما و اگرها پيوند 
بزنيم. فش��ار كاري براي پرستاري كه مجبور است دو 
شيفت متوالي كار كند يعني پايين آمدن توان، تمركز 
و البته س��رعت عمل فرد در زمان هاي مقتضي. تمام 
اين موارد با جان بيماران سر و كار دارد و وقتي نيروي 
درماني فاقد اين فاكتورها باشد نمي تواند به موقع براي 
نج��ات جان افراد اقدام كند. ش��ريفي مقدم در بخش 
ديگري از سخنانش مي افزايد: كمبود نيروي پرستار 
بي توجهي به وضعيت معيشتي پرستاران و ... مشكلاتي 
نيست كه مربوط به امروز و ديروز باشد سال هاست كه 
در اين رابطه بارها و بارها به مسوولان وزارت بهداشت و 
درمان هشدار داده شده است. اما در نهايت هيچ اتفاق 
تاثيرگذاري در اين زمينه رخ نداده وقتي پرس��تاري 
۱۳۰ س��اعت اضافه كاري در ماه را انجام مي دهد و در 
نهايت زير ۲ ميليون توم��ان بابت آن دريافت مي كند 

چطور مي توانيم انتظار داش��ته باشيم كه دست از كار 
نكشد.  او مي گويد: شرايط بد كاري باعث شده تا هر روز 
تعداد بيشتري از پرستاران عطاي اين كار را به لقايش 
ببخشند و به دنبال ش��غل ديگري بروند يا تصميم به 
مهاجرت بگيرند اين مسائل به كل سيستم بهداشت و 
درمان كشور آسيب مي رساند و بايد تا وضعيت از اين 

بدتر نشده فكري به حال آن كرد. 

   افزايش ۳۰۰ برابري مهاجرت پرستاران
در حالي كه وزير بهداشت و درمان معتقد است ايران 
يكي از بهترين سيس��تم هاي درمان��ي در كل دنيا را 
داراس��ت. هر روز آمار مهاجرت كادر درمان از پرستار 
و پزش��ك گرفته تا رزيدنت و بهيار بيش��تر و بيش��تر 
مي شود. در آخرين آمار اعلام ش��ده از سوي سازمان 
نظام پرستاري ميزان مهاجرت پرستاران از كشور ۳۰۰ 
برابر افزايش پيدا كرده اس��ت كه اي��ن اتفاق مي تواند 
زنگ خطر قابل توجهي براي كمب��ود كادر درمان در 
بيمارستان ها باش��د. در حالي كه هزينه هاي درماني 
به شدت افزايش يافت و بسياري از مردم مجبورند براي 
استفاده از خدمات بيمه اي به بيمارستان هاي دولتي 

مراجعه كنند اين بيمارستان ها هر روز از افراد متخصص 
خالي تر مي شوند. دكتر متخصص در بيمارستان هاي 
دولتي حالا تبديل به گوهري ناياب ش��ده اس��ت. هر 
بيماري از مبتلا به سرطان گرفته تا بيماري كليوي و ... 
به پزشك داخلي ارجاع داده مي شود چرا كه خبري از 
متخصص نيست. در بيمارستان هاي دولتي خدماتي 
مانند سي تي اسكن، سونوگرافي و... به دليل فرسوده 
بودن دس��تگاه ها ارايه نمي ش��ود م��ردم مجبورند از 
مراكز غيردولتي اي��ن خدمات را دريافت كنند و البته 
باب��ت آن هزينه قابل توجهي بپردازند. پرس��تاران در 
بيمارستان هاي دولتي مجبورند اضافه كاري كنند و 
بابت آن حقوق ناچي��زي دريافت كنند. رزيدنت ها در 
بيمارس��تان هاي دولتي مجبورند جور اساتيد خود را 
بكشند و در نهايت حقوق ناچيزي دريافت كنند. مردم 
مجبورند ساعت ها در بيمارستان هاي دولتي سرگردان 
باشند چرا كه هزينه هاي درمان به قدري افزايش پيدا 
كرده كه ديگر كمتر كسي مي تواند براي مداوا به مراكز 
يا بيمارس��تان هاي خصوصي مراجعه كند. اينها همه 
نشانه هايي از وضعيت نامساعد همان سيستم بهداشت 
و درماني است كه وزيرش مدعي بهترين بودن آن است.

گزارش

وضعيت نامساعد سيستم بهداشت و درمان  و وزيري كه  مدعي بهترين است


